
سخنگوی دولت :

برخی برای اثبات خود چیزی جز 
تخریب دولت نیافته اند

اینکه،  بیان  با  دولت  سخنگوی 
ظاهرا  خود،  اثبات  برای  برخی 
تخریب  و  نفی انگاری  جز  چیزی 
دولت نیافته اند، گفت: برغم تلاش 
مردم  کنار  در  دولت  که  عظیمی 
این  عجیبی  طور  به  داد  صورت 
روزها خیلی ها دچار فراموشی به 
شکل حیرت آوری شده اند.    علی 
نشست  در  شنبه  سه  روز  ربیعی 

روزنامه

استاندار قم اعلام کرد:

خسارت کرونا به ۶۰ درصد
 اقتصاد استان قم
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سخنان جنجالی همتی در تلویزیون؛ نوجوان های میلیاردر!

  

 نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تاکید کرد که در صورت انتخاب 
شدن، امید را به سفره مردم بازمی گردانم.  محسن رضایی عصر سه شنبه در دومین 
مناظره انتخابات ریاست جمهوری که از ساعت ۱۷ روز سه شنبه هجدهم خردادماه 
شروع شد، در پاسخ به این سوال که محوری ترین بیانیه گام دوم انقلاب تقویت امید در 
نسل جوان کشور است و اصلی ترین مانع موجود برای ایجاد امید در میان جوانان را چه 
می دانید و راهکار عملیاتی شما چیست، خطاب به مردم گفت: مشکلات شما با شعار، 
شعبده بازی و حرف های مفت حل نمی شود. وی با بیان این که مشکلات مردم ریشه 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: فاصله طبقاتی محصول بی 
عدالتی، سیاست های نادرست اقتصادی و نوع تصمیم گیری هایی است که منجر 
ابراهیم رئیسی عصر سه شنبه در  الله سید  به فاصله های مختلف می شود.  آیت 
دومین مناظره با محوریت فرهنگی، اجتماعی در پاسخ به سوالی با موضوع فاصله 
طبقاتی اظهارداشت:  منظور از عدالت، عدالت در جذب، نگهداری نیروی انسانی، 
ارتقا و پرداخت حقوق است. حقوق باید به عدالت پرداخت شود همچنین ظرفیت ها 
باید براساس عدالت توزیع شود. این نامزد انتخابات ریاست جمهوری افزود:  اگر همه 

محسن رضایی:

سال  14۰۰ سال گشایش ایران خواهد بود
سید ابراهیم رئیسی :

مهمترین وظیفه دولت باید رفع تحریم ها باشد
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: از ابتدای 
تن   ۶۸ اشتغال  با  صنعتی  راکد  واحد   ۶ تاکنون  سالجاری 
تولید و  به مدار  و  تومانی احیا  و سرمایه گذاری ۷۲ میلیارد 
اقتصاد برگشته که برای تامین سرمایه در گردش این واحدها 

۲۵ میلیارد تومان اعتبار به آنها پرداخت شده است.  محمود 
سیجانی روز سه شنبه در حاشیه کارگروه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید در جمع خبرنگاران افزود: تکمیل زنجیره تولید و 
احیای واحدهای راکد صنعتی از اهداف مهم اقتصادی استان 
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رییس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم خبرداد:

پرداخت 72 میلیارد تومان برای 
احیای واحدهای صنعتی راکد 
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 استاندار قم گفت: شدت درگیری کرونا در قم در طول حدود 
آسیب های  مساله  این  و  بوده  زیاد  بشدت  گذشته  ماه   ۱۵
بسیاری شدیدی به بخش خدمات، گردشگری و اشتغال خرد 
و کلان وارد کرده است. بهرام سرمست روز دوشنبه در جلسه 
ستاد مدیریت بحران در سالن کرامت استانداری قم، افزود: 

۶۰ درصد اقتصاد قم بر مبنای بخش گردشگری و خدمات 
استوار است و کرونا از ابتدای زمان شیوع تاکنون خسارت های 
جبران ناپذیری به این استان وارد کرده است هرچند بازاریان و 
کسبه در طول این مدت همدلی و همکاری مثال زدنی با ستاد 
مدیریت بحران داشته اند.به باور وی، وجود مراکز گردشگری 

معاون وزیر بهداشت در جلسه ستاد مدیریت بحران در قم:

۱۰میلیونواکسن"کووایرانبرکت"بزودیتزریقمیشود

توپ در زمین نامزدهاست ؛

مردمرابرایرایدادن
قانعکنید

 در اين وضعيت كه همچنان از مشاركت بعنوان مسئله 
نخست انتخابات ۱۴۰۰ نام برده مي شود؛ توپ در زمين نامزدهاست.آن گونه كه رهبرمعظم 
انقلاب تاكيد داشتند "نامزدها مردم را قانع كنند؛ اگر نامزدها نشان بدهند كه كارآمد 
هستند، مردم پای صندوق می روند و مشاركت بالا خواهد بود." قانع كردن مردم وكارآمدي 
دو وظيفه مهمي است كه رهبري بر عهده نامزدهاي انتخابات ۱۴۰۰ گذاشته است ودر 

حقيقت اين دو تضمين كننده مشاركت بالا در انتخابات خواهد بود.
موضوع فقدان نامزدی توانمند در سپهر سياست وانتخابات جمهوري اسلامي، همچنان 
بعنوان يك مسئله باقي مانده است وبه باور بسياری از صاحبنظران سياسی همچنان آراء 
خاكستری در انتخابات رياست جمهوری ۱۴۰۰ بسيارزياد است و اين آراء بر فضای كلی 

انتخابات سايه سنگينی دارد.
عده ای گمان دارند در انتخاب بين "بد و بدتر" گرفتار شده و فرصت يك انتخاب خوب 
از آنها گرفته شده است. بسياری از اين افراد هنوز برای شركت كردن در انتخابات قانع 

نشده اند.
عده ای هم خود را يک اصلاح طلب ناراضي می دانند؛ امادر عين حال وفادار به صندوق 
راي مانده اند و همواره آرمان و اتوپياي خود را كنار گذاشته و به اميد اندك تغييری در ساخت 

جامعه به گزينه هاي "بد" راي می دهند تا "بدترها" رئيس جمهور نباشند.
اين گروه كه بيش تر در طبقه متوسط جامعه قرار دارند، با همه مشکلات خود، اپوزيسيون 
نيستند و برای رسيدن به زندگی بهتر درون نظام چانه زنی می كنند ودل به تغيير دارند؛ 
در عين حال بسياری از اين افراد هم همچنان خاكستری هستند وبرای رای دادن قانع 

نشده اند.
انتخابات رياست جمهوری ۱۴۰۰ به لحظه موعود نزديک تر می شود اما هنوز طبقه 
واقشار مهمی در جامعه، آراء خاكستری در دست دارند. آنان از آرمان های خود گذشته اند و 
در سياستی گرفتار شده اند كه حتی حاضرهستند انتخاب خود را در ميان "بد و بدتر" تقليل 
دهند؛ زيرا كه روش های قهرآميز ويا فروپاشی سياسی و اجتماعی را به سود جامعه ايران 

نمی دانند و به تغيير مسالمت آميز سياست ها اعتقاد دارند.
خاكستری ها همان هايی هستند كه در عمر چهل ساله نظام جمهوری اسلامی اگر چه 
در بيشتر انتخاب ها، گزينه هاي مورد نظرشان از همان اول رد صلاحيت مي شد اما دل به 
پاييز نسپرده اند ونااميد نشده اند و همواره يك گزينه را كه اندكي به آرمان وافکارشان نزديك 
تر بود انتخاب می كردند. اما اين بار قصه كمی متفاوت تر شده است و گويی بسياری از آنها 

هنوز برای شركت در انتخابات مردد هستند.
نامزدهای انتخابات هم می دانند كه خاكستری ها هنوز برای مشاركت قانع نشده اند. 
يکی از همين نامزدها كه دل به آراء خاكستری جامعه دارد در اولين مناظره كانديداهای 
انتخابات گفت "مردم!  من هنوز پيروز انتخابات نيستم چون اكثر شما تا الان تصميم داريد 
كه رای ندهيد. اما از شما دعوت می كنم لطفاً تجديد نظر كنيد. برای تقويت جمهوريت نياز 

داريم قدرتِ بی قدرت ها را نشان دهيم."
رئيس كل سابق بانک مركزی كه امروز نامزد انتخابات شده است يک بار هم در گذشته 
تاب آوری اقتصاد جامعه خاكستری را محک زده بود و حالا در وضعيتی قرار گرفته است كه 
دوباره در تمنای بدست آوردن آراء همين طبقه خاكستری تقلا می كند. او در گذشته يک بار 
گفته بود"علی رغم كاهش دريافتی ارزی بانک مركزی به رقمی در حدود ۱۵ درصد ميانگين 
۲۰ سال گذشته و كاهش درآمد دولت سالی كه پشت سر گذاشتيم، سال محک تاب آوری 
اقتصاد و جامعه بود." همتی درست فهميده است. طبقه خاكستری جامعه ايران تاكنون 
طبقه تاب آوری بوده است اما اين بار كار سخت تر به نظر می رسد و هنوز اين آراء خاكستری 

سرگردان تر از هميشه بلاتکليف مانده اند.
امروز ودر آستانه انتخابات ۱۴۰۰ وضعيت به گونه اي است كه ۹۰ درصد جامعه ايران 
قادر به افزايش مصرف نيستند و قدرت خريد نسبت به تورم ۳۰ تا ۵۰ درصد كاهش يافته 
است ودر حال حاضر قدرت خريد مردم كمتر از نصف ۳ سال پيش است. قيمت بسياري از 
كالاها حداقل ۵ برابر شده است. امروزه در حالی كه بيش ۱۷۰ كشور جهان تورم های تک 
رقمی و بيش از ۱۵۰ كشور جهان تورم های زير ۵ درصد دارند، ايران با نرخ تورم ۴۸ درصدی، 

ششمين تورم بالا در بين همه كشورهای جهان را دارا است.
بسياری از آراء خاكستری در دل جامعه ای قرار دارد كه افراد آن مدارای نجيبانه ای با فقر 
دارند. قانع كردن اين طبقه، كار ساده ای نيست اما توپ در زمين نامزدهای انتخاباتی قرار 
دارد و طبق تاكيد مقام رهبری اگر می خواهيد مشاركت بالا رود بايد آنها را قانع كنيد؛ اگر هم 
مشاركت بالا برايتان اهميتی ندارد؛ به قول آن كشاورز طبسی در ديدار با وزير دولت روحانی 

" خود دانيد ومملکت تان."
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محسن مهرعلیزاده:

 همه قوا برای احیای برجام باید با 
دولت همکاری کنند

عبدالناصر همتی :

گروه های رانت خوار بر اقتصاد، 
فرهنگ و جامعه چنبره زده اند

 نامزد سیزدهمین دوره انتخابات 
بر  تاکید  با  ریاست جمهوری 
احقاق  برای  برجام  احیای  لزوم 
حقوق ملت ایران در این معاهده 
تصمیم  همه  گفت:  بین المللی 
نهادها  و  قوا  همه  در  گیران 
مذاکرات  که  کنند  باید  همکاری 
برای احیای برجام به نتیجه برسد.  
سه  عصر  مهرعلیزاده  محسن 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری با اشاره به اینکه تحریم سالانه 
تا ۲۰ درصد هزینه های معاملاتی کشور 
را افزایش داد، گفت: دو سال گذشته ۷۵ 
میلیارد دلار از درآمد نفتی کشور کاهش 
یافته است به نرخ امروز دلار، ۱۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان درآمد کشور از دست رفته 
است.  عبدالناصر همتی عصر سه شنبه 
در دومین مناظره تلویزیونی  در پاسخ به 
مدیریت های  سوء  برخی  که  سوال  2این 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

قم درمعرض 
اوج گیری و چرخش 
ویروس کرونا

مسعود پزشکیان:

انتظارماازشوراینگهبانقضاوت
براساسعدالتبود

 نماينده مردم تبريز در مجلس شورای اسلامی گفت: انتظار ما از شورای نگهبان 
قضاوت بر اساس عدالت بود و بايد شاخص ها را اين شورا بيان كند تا مردم نيز بدانند 

و قضاوت كنند. 
»مسعود پزشکيان« در اخطاری بر اساس اصل ۷۵ قانون اساسی در صحن علنی روز 
سه شنبه مجلس شورای اسلامی گفت: در جلسه گذشته و پس از نطق ميان دستور 
بنده، سه موضوع مطرح شد كه نخست همکاران گفتند كه بنده به شورای نگهبان 
بی احترامی كردم و  دوم اينکه چرا قرآن خواندم و سوم اعلام كردند دولت اصلاحات 

خراب كرده است و شما هم می خواهيد خراب كنيد.
نماينده مردم تبريز افزود: در پاسخ به سوال نخست بايد بگويم آنچه بنده به شورای 
نگهبان گفتم، تشکر كردم كه صلاحيت بنده را احراز نکردند. در ادامه نيز خواهش 
كردم كه شورای نگهبان اعلام كند كه بر چه اساسی صلاحيت احراز نشده تا مردم 
بدانند. عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس درباره دليل قرآن خواندن خود نيز 
اظهار داشت: مشکل امروز كشور و ما مسلمانان اين است كه قرآن را به كناری گذاشته 

و از خود آيين نامه و دستورالعمل صادر می كنيم.
وی ادامه داد: مطالبی كه بنده بيان كردم از كتاب حق وباطل شهيد بهشتی است 
كه ايشان می فرمايد تمام اسلام حق، عدالت و انصاف است و هرجا ديديدكه حق است 

يعنی اسلام است و هرجا بی انصافی و بی عدالتی ديديد، بدانيد كه آن اسلام نيست.
ببيند  و  ايستاده  كنار  كه  فردی  هر  گفت:  جمهوری  رياست  انتخابات  داوطلب 

بی انصافی عمل شده، يعنی به اسلامی عمل نشده است.
اعضای شورای نگهبان گلایه رهبر انقلاب را نادیده گرفتند 

 پزشکيان با اشاره به آيات قرآن می فرمايد: خداوند در قرآن می فرمايد پيامبران را 
فرستاديم و به آنها كتاب و ميزان داديم كه بر اساس عدالت حکم كنند و اگر فردی 
عدالت را رعايت نکند بايد منتظر عذاب خداوند باشد. اما آنچه كه ما از شورای نگهبان 
انتظار داريم، قضاوت براساس عدالت و شفافيت است. انتظار بنده نيز شفافيت است. 
آيا اين انتظار بدی است؟ وی با اشاره به آياتی از سوره الرحمان اظهار كرد: اين سوره را 
ما برای مرده ها می خوانيم در حالی كه روزی كه گوش دادم، تنم لرزيد كه تاكيد می كند 
كه تمام خورشيد و آسمان و زمين برای اين است كه در ميزان طغيان نکنيم و بر اساس 
عدالت حکم كنيم. نماينده مردم تبريز اضافه كرد: به رغم گذشت ۱۴۰۰ سال از اسلام 
هنوز نتوانستيم ابزار ميزان را برای انسان ها به درستی اعمال كنيم. هنوز نتوانستيم بر 
اساس عدالت حکم كنيم و اگر فردی نيز اعتراض داشت بگوييم كه اين ميزان است. 
در حالی كه ما بر اساس ميزان حکم نداديم. عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
با اشاره به بيانات رهبر معظم انقلاب گفت: رهبر معظم انقلاب در اين باره گلايه 
كردند كه به اين گلايه گوش ندادند و حتی گلايه مقام معظم رهبری را ناديده گرفتند. 
پزشکيان يادآور شد: بنده معتقدم اين كشور اگر قرار است درست شود، بايد همه در 
صحنه حاضر باشند و حضور همه در صحنه با اين روش امکان پذير نيست و بايد تجديد 
نظری در نوع قضاوت ها،  اندازه گيری ها و شاخص ها شکل بگيرد. ما دعوا نداريم بلکه 
معتقدم، بلد نيستيم بر اساس شاخص و ترازو حکم كنيم و اين گلايه ای است كه از 
شورای محترم نگهبان دارم. وی خاطرنشان كرد: شورای نگهبان وقتی نمايندگان يا 
شوراها را رد صلاحيت می كند، شخصيت انسان ها را خرد می كند و بايد شاخص ها را 

بيان كنند تا مردم نيز بدانند و قضاوت كنند.
  

رییس دفتر رییس جمهوری: 

نامزدهابرایکسبرایحرفهایدولت
راتکرارمیکنند

 رييس دفتر رييس جمهوری گفت: كسانی كه نامزد انتخابات رياست جمهوری 
شده اند و رای می خواهند، حرف هايی می زنند كه دولت در هشت سال اخير آن ها را 
گفته است. اين افراد ۸ سال به دولت حمله كردند الان برگشتند. خوب است اين ها 

حرف هايی كه در اتاق های دربسته می زنند را با مردم بگويند. 
محمود واعظی درباره اظهارات و شعارهای نامزدهای انتخابات رياست جمهوری و 
رويه گذشته آنها در قبال مسائلی مانند لوايح FATF گفت: متاسفانه وقتی يک كار از 
لحاظ سياسی درست است، آن را انجام نمی دهند و امروز كه از مردم رای می خواهند 
ديگر نمی توانند حرف گذشته شان را بزنند.   وی ادامه داد: مشخص است چه كسانی 
در مجلس شورای اسلامی و مجمع تشخيص مصلحت نظام مخالف لوايح مرتبط با 
FATF بوده اند و حتی زمانی اين را به مقام معظم رهبری منتسب می كردند درحالی 

كه ايشان گفتند مراجع قانونی، مجمع و مجلس هر تصميمی بگيرند من قبول دارم.

2

سجاد بهزادی*

 رييس جمهوری گفت: افزايش قيمت كالاها به ويژه اقلام 
ضروری مردم به هيچ وجه پذيرفتنی نيست و وزارت صمت 
موظف است با جديت نسبت به كنترل قيمت ها و ممانعت از 

افزايش قيمت آنها اقدام كند. 
به گزارش روز سه شنبه ايرنا از پايگاه اطلاع رسانی رياست 
جمهوری، حجت الاسلام والمسلمين حسن روحانی روز 

سه شنبه در دويست و سی ويکمين جلسه ستاد هماهنگی 
قيمت  وضعيت  از  گزارش  ارائه  از  پس  دولت  اقتصادی 
كالاهای اساسی و اقلام مصرفی و ضروری مردم و اقدامات 
وزارت  سوی  از  قيمت  در  تعادل  حفظ  برای  شده  انجام 
صنعت، معدن و تجارت، بر مصوبه دولت بر كنترل و جديت 

در عدم افزايش قيمت ها تاكيد كرد.
است  كرده  اعلام  و  تاكيد  صريحا  دولت  داد:  ادامه  وی 
افزايش قيمت كالاها به ويژه اقلام ضروری مردم به هيچ وجه 
پذيرفتنی نيست و وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف 
است با جديت و با هماهنگی دستگاه های ذيربط ، )اصناف 
و توليد گنندگان ( نسبت به كنترل قيمت ها و ممانعت از 
افزايش آنها اقدام كند و مانع از فشار مضاعف به زندگی و 

معيشت مردم در شرايط كنونی اقتصادی شود.
در ادامه اين جلسه وضعيت عرضه و تقاضای رمز ارزها در 
اقتصاد ايران مورد بحث و بررسی قرار گرفت و بانک مركزی 
گزارشی از وضعيت توليد وتبادل رمزارزها در اقتصاد ايران 
را ارايه كرد. رييس جمهوری درباره فعاليت ها در حوزه ارز 
ديجيتال و رمز ارزها با تاكيد بر ضرورت حفظ و حمايت از 
منافع ملی در اين حوزه، گفت: امروزه برنامه هوشمندسازی 

الزامات  به  بايد نسبت  و  الزام محيطی است  اقتصاد يک 
حقوقی و فنی اين موضوع با دقت و حساسيت عمل كرد 
و برای تدوين راهبرد پويا در اين حوزه و نقش آن در اقتصاد 

كلان كشور اقدامات لازم انجام شود.
روحانی با تاكيد بر ضروری بودن آگاهی مردم در اين حوزه 
با توجه به  از ورود غيركارشناسانه در اين حوزه  و اجتناب 
مخاطرات قابل توجه در حوزه مبادلات رمزارزها، تصريح كرد: 
بايد برای قانونمند شدن فعاليت رمز ارزها و صيانت از سرمايه 
مردم در اين حوزه هرچه زودتر چاره انديشيد و قوانين و 
دستورالعمل های لازم را وضع و ابلاغ كرد. رييس جمهوری 
با اشاره به پديده جديد رمز ارزها و اقتضائات و الزامات آن 
افزود: دستگاه های مسئول در حوزه بازار سرمايه با همکاری 
رسانه ها و فضای مجازی در زمينه اطلاع رسانی، آموزش و 
آگاهی بخشی مردم نسبت به اين پديده و دستورالعمل ها و 

قوانين آن فعاليت موثر داشته باشند.
روحانی خاطرنشان كرد: توليد رمزارز تا پايان شهريور ماه 
اكيدا ممنوع است و وزارت خانه های اطلاعات، ارتباطات و 
فناوری اطلاعات و نيرو مسئول برخورد و قطع برق اين مراكز 

هستند.

روحانیدرجلسهستادهماهنگیاقتصادیدولت:

افزایشقیمتکالاهابهویژهاقلامضروریمردم،پذیرفتنینیست

 قائم مقام دبير شورای نگهبان گفت: شورای نگهبان در بحث احراز صلاحيت ها 
تلاش كرد در چارچوب وظايف قانونی خود عمل كند كه در سخنان رهبر انقلاب هم 

اين مباحث مورد توجه و تأييد قرار گرفت. 
سيامک ره پيک روز سه شنبه در همايش مديران ستادی و استانی شورای نگهبان 
با اشاره به بحث برگزاری انتخابات گفت: انتخابات فرصت مغتمی برای تغيير و تحول 
است؛ در واقع يک امتيازی است كه قانون اساسی و جمهوری اسلامی در اختيار ما قرار 

داده كه در مقاطعی برای تعيين سرنوشت كشور تصميم بگيرم.
عضو حقوقدان و قائم مقام دبير شورای نگهبان افزود: اگر در شرايطی قرار گرفتيم كه 
احساس می كنيم بايد تغييری در بخش هايی از كشور ايجاد كنيم بايد از اين فرصت 
يا امتياز يا حق و يا تکليف استفاده كنيم و حضور پررنگی در روز رأی گيری داشته 
باشيم؛ از همه به ويژه از همکاران خودم در شورای نگهبان و شبکه نظارت سراسر كشور 
می خواهم كه مردم را توصيه به حضور گسترده در پای صندوق رأی كنند؛ اين همان 
تواصی به حقی است كه رهبر انقلاب فرمودند. ره پيک در ادامه با اشاره به اهميت 
انتخابات رياست جمهوری بيان كرد: اگر كسی بداند كه مقام رياست جمهوری از 
چه اهميتی بالايی برخوردار است، حتماً تصديق می كند كه بايد برود و كاری در اين 
خصوص انجام دهد؛ بنابراين پذيرفته نيست كه اولًا آشنا به اين مقام نباشيم و دوم 
نسبت به اين وضعيت، احساس بی تفاوتی كنيم. وی با تأكيد بر اينکه شورای نگهبان 
با توجه به مقام نظارتی خود نسبت به انتخابات ها به ويژه انتخابات رياست جمهوری 
حساس است، تأكيد كرد: در بحث احراز صلاحيت ها كار فشرده و گسترده ای در 

شورای نگهبان با همکاری ديگر دستگاه ها انجام شد و شورای نگهبان تلاش كرد در 
چارچوب وظايف قانونی خود عمل كند كه در سخنان رهبر انقلاب هم اين مباحث مورد 
توجه و تأييد قرار گرفت. عضو حقوقدان شورای نگهبان درباره بحث مشاركت و سهم 
نهادها در اين خصوص گفت: در نظرسنجی هايی كه مراكز مختلفی انجام دادند، سهم 
شورای نگهبان در مشاركت از جهت رد و تأييد صلاحيت ها آن هم در بين مردم بسيار 
اندک است. آنچه برای مردم اهميت دارد اين است كه چه شخصی می تواند برای آنها 
كار انجام دهد و كارآمد باشد؛ اين امر برای مردم مهم است. ره پيک يادآور شد: شورای 
نگهبان به وظيفه خود عمل كرد و پذيرفته شده نيست كه در فضاهای سياسی برخی 
بخواهند نقش ها و سهم ها در ميزان مشاركت مردم را جابه جا كنند. انشاءالله اميدواريم 
مشاركت قابل قبولی در انتخابات پيش رو رقم بخورد و نتيجه مفيد و مؤثر برای انقلاب و 
مردم واقع شود. وی در ادامه سخنان خود با اشاره به حساسيت انتخابات برای همه از 
جمله ناظران و مجريان انتخابات گفت: شورای نگهبان اين حساسيت را در همه مراحل 
نظارت درک كرده است اما اين حساسيت در روز انتخابات بايد با دقت مضاعفی همراه 
باشد. حفظ سلامت انتخابات و رأی مردم بايد به صورت ويژه مثل هميشه مورد توجه ما 
باشد و اين امر در بخش های مختلف روز برگزاری انتخابات نظير هماهنگی های داخلی 

در شورای نگهبان و هم در اتفاقات شعبه أخذ رأی، بايد متجلی باشد.
قائم مقام دبير شورای نگهبان يادآور شد: انشاالله با توجه به تجربيات گذشته و 
انگيزه ای كه در شبکه نظارت و شورای نگهبان وجود دارد، همچون گذشته از رأی مردم 

محافظت خواهد شد.

قائم مقام دبیر شورای نگهبان:

دربررسیصلاحیتهابهوظایفقانونیخودعملکردیم

ارايه ۷۷  به  با اشاره  معاون اقتصادی رييس جمهوری 
در  مشاغل  و  خانوارها  به  تسهيلات  تومان  ميليارد  هزار 
مقابل كرونا، گفت: مهلت ثبت نام و پرداخت تسهيلات 
از  آسيب ديده  كارهای  و  كسب  و  مشاغل  متقاضيان  به 
كرونا تا پايان شهريورماه تمديد شد. »محمد نهاونديان« 
كارگروه  تصميمات  آخرين  درباره  خبری  نشست  در 
اقتصادی برای حمايت از بنگاه های آسيب ديده از كرونا، 
اظهارداشت: كارگروه اقتصادی بسته جامع حمايت های 
اقتصادی مالی، بانکی و بيمه ای در رابطه با مقررات در 
سال ۱۴۰۰ را طراحی كرده است. وی اضافه كرد: با وجود 

سبب  به  داشتيم  سال ۹۹  در  كه  محدوديت هايی  همه 
تبعات اقتصادی همه گيری كرونا برای حمايت از كسب 
و كارهای آسيب ديده، تصميماتی اتخاذ شد. نهاونديان 
افزود: سال گذشته در مجموع ۷۷ هزار ميليارد تومان به 
صورت مستقيم و به صورت تسهيلات به خانوارها و كسب و 
كارهای آسيب ديده از كرونا پرداخت شد. معاون اقتصادی 
رييس جمهوری با بيان اينکه در يک سال گذشته، عملکرد 
تصميمات حمايتی كرونا در حوزه های مختلف، متفاوت 
بود، افزود: براساس ارزيابی كه در دو ماه گذشته از ميزان 
تحقق برنامه های اجرايی داشتيم، كارگروه اقتصادی كرونا 

يک بسته جامع حمايت های اقتصادی كرونا را برای ۱۴۰۰ 
تصويب كرد. وی اضافه كرد: حمايت های اقتصادی ما 
در حوزه های مالی، بانکی و بيمه ای و در رابطه با مقررات 
است و اين تصميمات به صورت مفصل در سايت كارگروه 
است.  عموم،   دسترس  در   coronomy.ir اقتصادی 
نهاونديان درباره بدهی مالياتی كسب و كارها گفت: كسب 
و كارهای آسيب ديده از كرونا تا پايان شهريوماه فرصت 
دارند بدهی مالياتی خود را بدون محاسبه جريمه ديركرد 
پرداخت كنند و و همه عمليات اجرايی مالياتی تا پايان دوره 

مذكور متوقف می شود تا بنگاه ها متضرر نشوند.  

نهاوندیان بسته حمایت کرونایی ۱۴۰۰ را تشریح کرد؛
ارایه۷۷هزارمیلیاردتومانتسهیلاتکرونا



چهار شنبه -نوزدهم خردادماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25285

محسن رضایی:

سال۱۴۰۰سالگشایشایرانخواهدبود
 نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری تاكيد كرد كه در صورت 

انتخاب شدن، اميد را به سفره مردم بازمی گردانم. 
محسن رضايی عصر سه شنبه در دومين مناظره انتخابات رياست جمهوری كه 
از ساعت ۱۷ روز سه شنبه هجدهم خردادماه شروع شد، در پاسخ به اين سوال 
كه محوری ترين بيانيه گام دوم انقلاب تقويت اميد در نسل جوان كشور است و 
اصلی ترين مانع موجود برای ايجاد اميد در ميان جوانان را چه می دانيد و راهکار 
عملياتی شما چيست، خطاب به مردم گفت: مشکلات شما با شعار، شعبده بازی 

و حرف های مفت حل نمی شود.
و  با حرف درمانی  و  اقتصادی دارد  اين كه مشکلات مردم ريشه  بيان  با  وی 
سخنرانی به نتيجه نمی رسد، ادامه داد: به قول آن دانشجوی شيمی دانشگاه 
تهران در حال دستفروشی كه گفت »ما از گرسنگی اميد می خوريم«؛ او درست 

می گويد چون اميد ديدنی است، گفتنی نيست.
اين نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری اظهار داشت: دولت ما 
اميد را به سفره شما برمی گرداند و يک بار ديگر لبخند پيروزی بر چهره شما خواهد 
نشست. رضايی افزود: حرف راستی در مناظره قبلی گفته شد مبنی بر اين كه 
كسانی كه نمی خواهند تا پايان بمانند به مردم اعلام كنند؛ البته با توهين نبايد 
گفته می شد اما همان طور كه شما احساس كرديد تا پايان انتخابات هستم و با همه 

نامزدها هم رقابت خواهم كرد.
اين نامزد انتخابات رياست جمهوری با بيان اين كه اميد زمانی تحقق پيدا می كند 
كه انرژی جديدی در جامعه آزاد شود، تصريح كرد: دولت من، دولت های خواب 
آلود كه شب می خوابند قيمت بنزين را چند برابر می كنند و مردمی كه توجيه 

نشدند و با آنها  صحبت نکرده اند و مردمی كه به خيابان می آيند، نيست.
رضايی تاكيد كرد: من به ملت ايران قول می دهم سال  ۱۴۰۰ سال گشايش 
ايران خواهد بود؛ امسال كه به نام مبارک حضرت ولی عصر)عج( منتسب شده 
است، آغاز جديدی خواهد بود ما لبخند را به چهره و بركت را به سفره ايرانيان برمی 
گردانيم. وی گفت: آن آخرين ريالی كه از جيب و حق شما به جيب ديگران رفته 

است، دوباره بر خواهد گشت.
۴۰درصد یارانه ها قایل بازتوزیع است

رضايی در بخش نقد مطالب مطرح شده از سوی ديگر نامزدها اظهار داشت: 
چون در صحبت نامزدهای ديگر كمتر به برنامه توجه شد، برای جبران اين نقيصه، 

بخشی از برنامه خود را اعلام می كنم.
وی با بيان اين كه مساله عدالت، فقر زدايی و محروميت زدايی به جراحی ها 
و اقدامات بزرگ نياز دارد؛ افزود: به همين منظور طرحی به نام كفايت زندگی يا 
ايران بدون فقير، برای رفع محروميت در زندگی مردم پيش گرفته ام كه اين طرح 
از پنج محور تشکيل می شود. نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری 
يارانه ۴۵۰ هزار تومانی، مسکن سهل و آسان، پرداخت حقوق خانه داری به بانوان، 
كسب و كارهای خانگی و سهام صندوق صنعت نفت ملی ايران را پنج محور اصلی 
برنامه خود عنوان و تصريح كرد: در زمان نخست وزيری محمد مصدق، نفت ملی 

اما دولتی شد و ما می خواهيم نفت را به معنای واقعی ملی كنيم.
وی ادامه داد: اگر اين پنج مورد شکل بگيرد، يک بسته زندگی ايجاد می شود 

كه من آن را كفايت زندگی ناميدم و معتقدم يک فقير هم در ايران نبايد پيدا شود.
اين نامزد انتخابات رياست جمهوری همچنين گفت: برخی می گويند اين منابع 
از كجا بايد تامين شود؟ من می گويم ۱۳۷ ميليارد دلار از منابع دولتی در جامعه 
می رود اما به خاطر رانت، اكثر افرادی كه صاحب حق نبودند اين منابع را دريافت 
كردند و اين يعنی ۴۰ درصد؛ اين ۱۳۷ ميليارد دلار قابل بازتوزيع است. اين نامزد 
انتخابات رياست جمهوری با نقد اظهارات عبدالناصر همتی و عليرضا زاكانی ۲ 
نامزد ديگر سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری تصريح كرد: ۱۳۷ ميليارد 
دلار، ارزش معادل دلاری يارانه های پنهان است و ده ها منبع مانند بانک جهانی و 

آژانس بين المللی انرژی اين حجم از پرداخت يارانه های پنهان را بيان كرده اند.
 

سید ابراهیم رئیسی :

مهمترینوظیفهدولتباید
رفعتحریمهاباشد

نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری گفت: فاصله طبقاتی محصول 
بی عدالتی، سياست های نادرست اقتصادی و نوع تصميم گيری هايی است كه 

منجر به فاصله های مختلف می شود. 
با محوريت  ابراهيم رئيسی عصر سه شنبه در دومين مناظره  الله سيد  آيت 
فرهنگی، اجتماعی در پاسخ به سوالی با موضوع فاصله طبقاتی اظهارداشت:  
پرداخت  و  ارتقا  انسانی،  نيروی  نگهداری  از عدالت، عدالت در جذب،  منظور 
حقوق است. حقوق بايد به عدالت پرداخت شود همچنين ظرفيت ها بايد براساس 
عدالت توزيع شود. اين نامزد انتخابات رياست جمهوری افزود:  اگر همه ظرفيت ها  
در كشور به عدالت توزيع شود، شاهد اين ميزان فاصله طبقاتی نيستيم.رئيسی 
پرداخت تسهيلات به شکل ناعادلانه را از جمله  زمينه های ايجاد فاصله های 
طبقاتی دانست. وی همچنين گفت: بسياری از فاصله های طبقاتی محصول 
تصميم گيری های ناعادلانه است. نتيجه ارز ۴۲۰۰ تومانی بدون نظارت همچنين 
نظام قيمت گذاری، نظام نظارت بر تامين و توليد تا مصرف می تواند به فاصله 

طبقاتی منجر شود.
وی در پاسخ به سوالی در رابطه با ضرورت گسترش ديپلماسی اقتصادی و برنامه 
وی برای تقويت آن، اظهار داشت: نکته ای نسبت به بحث رفع تحريم ها عرض كنم، 
هر دولتی كار را به دست بگيرد يکی از وظايف مهم آن رفع تحريم های ظالمانه است 
و هيچ ترديدی در آن نبايد كرد و آن را با همه وجود دنبال كرد تا تحريم های ظالمانه 

رفع شود.
نامزد انتخابات رياست جمهوری افزود: در كنار اين قضايا بايد خنثی سازی 
تحريم ها هم در دستور كار عملی قرار گيرد و اقتصاد خود را هم شرطی نکنيم. 
تلاش شود تا اقتصاد روی پای خود بايستد و تکانه های روی آن اثر نگذارد؛ نه كرونا، 

نه سيل و نه تحريم. رفع تحريم ها حتماً در دستور كار خواهد بود.

علیرضا زاکانی: 

کشوررانمیتوانکاریکاتوریادارهکرد
نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری گفت: رييس جمهوری بايد 
بسته جامعی داشته باشد؛ نمی شود كشور را كاريکاتوری اداره كرد بلکه بايد برای 

مديريت و اقتصاد، فرهنگ و اجتماع، سياست و امنيت برنامه داشته باشد. 
عليرضا زاكانی عصر سه شنبه در دومين دور مناظره نامزدهای سيزدهمين دوره 
انتخابات رياست جمهوری در پاسخ به سوال مجری برنامه درباره سياست های 
جمعيتی و برنامه وی برای مقابله با عوامل تحريک كننده جمعيت مانند نرخ 
ازدواج،  تجرد قطعی و ناباروری اظهار داشت: موضوع جمعيت در كشور به يک 

نقطه بحرانی تبديل شده است كه نياز به يک تجديد نظر خاص دارد.
وی افزود: اكنون نرخ رشد جمعيت كشور به ۸ دهم درصد رسيده و در شرايط 
بحرانی است و در حوزه باروری از ۶.۹ در سال ۶۰ به ۱.۷ دهم رسيده است و ما 
بايد حتما نرخ باروری را به ۲.۳ دهم برسانيم تا از اين وضعيت اسفناک خارج شويم.
نامزد انتخابات رياست جمهوری خاطرنشان كرد: برای اين ماجرا چند سطر برنامه 
وجود دارد كه در حوزه فرهنگ و اجتماع چهار خط تلاش را در نظر گرفتيم كه  
مواردی از جمله تعليم و تربيت،   تحکيم خانواده و رشد جمعيت، احياء و تندرستی 

و رفاه اجتماعی و صيانت از محيط زيست است.
زاكای ادامه داد:  اكنون ۳.۵ ميليون زوج ناباور در كشور وجود دارد كه تقريبا از هر 
پنج زوج يک زوج ناباور است و ۸۰ تا مركز باوری وجود دارد كه خانواده ها در زمان 

طولانی هزينه های زيادی را تقبل می كنند.
وی با بيان اين كه نخستين برنامه ای كه دارد، بيمه كردن زوج ها نابارور است، 
اظهار كرد: اين سبب می شود كه بچه دار نشدن بر دل زوج های جوان باقی نماند.  
نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری افزود:  نکته دوم اين است كه بر 
اساس پيمايشی كه در سال ۸۴ انجام شد، ۷۰ درصد مردم ايران قائل به دو فرزندی 
هستند و در سال ۹۸ پيمايش ديگری انجام شد كه بر اساس آن ۶۰ درصد مردم 

اعلام كردند سه  فرزندی را مطلوب می دانند اما از عواقب اين می ترسيم.

آیاتوافقهستهایامکاناحیادارد؟

 شايد دو اتفاق در روابط ايران و آمريکا در طول سه سال گذشته تاثيرگذار بود. 
اول؛ خروج دونالد ترامپ از توافق هسته ای با ايران در سال ۲۰۱۸ و دوم؛ پيروزی 
بايدن در انتخابات رياست جمهوری آمريکا در ژانويه ۲۰۲۱ و در واقع شکست 

ترامپ بود. 
در داخل ايران، برخی سياست مداران با ادامه رياست جمهوری ترامپ موافق 

بودند و برخی ديگر به پيروزی بايدن اميد داشتند. 
دولت بايدن در زمان تبليغات انتخاباتی خود، خروج ترامپ از برنامه هسته ای 
را غيرمنطقی و اشتباه دانست و قول داد به توافق هسته ای با ايران بازگردد. اما 
درباره اينکه آيا به توافق سال ۲۰۱۵ برگردند يا به يک توافق جديد دست يابند، 

اختلاف نظر وجود دارد. 
البته برخی تحليلگران سياسی معتقدند كه دولت بايدن ابتدا بدون دست 
زدن به شاكله تحريم ها، امتيازهايی را در كوتاه مدت به ايران پيشنهاد می دهد؛ 
امتيازهايی كه در حوزه نفت و دريافت وام از صندوق بين المللی پول تحقق پذير 
است. با اين حال آن دسته از تحليلگران كه به مذاكرات ايران و آمريکا مثبت نگاه 
می كنند، پروسه كاهش تحريم های واشنگتن عليه تهران را تا پايان ماه ژوئن ۲۰۲۱ 
غير واقع بينانه ارزيابی می كنند، زيرا موانع زيادی به لحاظ فنی و قانونی پيش پای 
دولت بايدن قرار دارد. دولت بايدن بارها اعلام كرده است كه به محض بازگشت 
ايران به توافق، آمريکا هم به طور كامل به مفاد عهدنامه عمل خواهد كرد. در اين 
راه كشورهای اروپايی، روسيه و چين به بازگشت آمريکا به توافق هسته ای اصرار 
دارند و كشورهايی همچون عربستان سعودی و اسرائيل و برخی كشورهای عربی 

خليج فارس مخالف اين توافق هستند.
در همين رابطه، براساس قانونی كه در مجلس با اكثريت محافظه كار ايران به 
تصويب رسيده، اجازه بازرسی های سرزده توسط آژانس بين المللی انرژی اتمی را 
در صورت برقرار ماندن تحريم های آمريکا عليه ايران لغو كند. اما ايران گام نخست 
را رفع تحريم ها از سوی آمريکا می داند. جمهوری اسلامی با تصويب مجلس، 
پروتکل الحاقی توافق هسته ای را متوقف كرده است. اما طبق توافقی تازه ای كه 
بين ايران و آژانس اتمی حاصل شد، نظارت ها بر تاسيسات هسته ای ايران به مدت 

سه ماه ديگر ادامه خواهد يافت. 
اما به نظر می رسد بين ايران و آمريکا يک ديپلماسی پنهان در جريان است كه 
توسط برخی كشورها همچون قطر، آلمان و فرانسه صورت گرفته است. توماس 
كانتريمان، معاون وزير امور خارجه در دوره باراک اوباما، معتقد است كه رئيس 
جمهوری  فعلی، می تواند برای اثبات حسن نيت خود، برخی تحريم ها را برطرف 
كند. اما به نظر می رسد تا زمانی كه ايران گام اول را برندارد، اين امر غير ممکن 
است. اين در حالی است كه سران هر دو كشور قصد دارند نشان دهند كه تحت 
فشار تسليم نمی شوند. تحليگران بر اين عقيده اند كه اقدامات آمريکا نظير كمک 
در زمينه واكسن های كرونا يا كمک های انسانی و ضمانت های اقتصادی نظير 
موافقت با درخواست ايران برای دريافت وام از صندوق بين المللی پول، همگی در 

راستای اعتماد سازی صورت گرفته است.
بايدن با بازگشت به رويکرد مشاركتی با متحدان خود در جامعه جهانی و به ويژه 
اروپا، درصدد اجماع سازی مقابل ايران است. به نظر می رسد در اين كار نيز با 
مانع قابل توجهی روبه رو نخواهد بود. سکوت اعضای گروه ۴+۱ و حتی همراهی 
تروئيکای اروپايی با قطعنامه پيشنهادی امريکا به شورای  حکام، گروه ويژه اقدام 
 ـسوريه و سخنان تهديدآميز  مالی، اقدام نظامی در نزديکی مرز مشترک عراق 
بايدن عليه تهران، از وضع تازه ای نشان دارد كه با پيش از ژانويه سال جاری 
ميلادی تفاوت قابل تأمل دارد. تصويب قطعنامه پيشنهادی امريکا در نشست 
شورای  حکام )كه در نهايت تصويب نشد( پس از اقدام نظامی ارتش اين كشور 
عليه نيروهای عراقی هم سو با ايران در خاک سوريه، دو احتمال را با خود دارد: 
نخست؛ بايدن از سياست تهديد برای پيشبرد اهداف خود استفاده خواهد كرد. 
دوم؛ می كوشد با امنيتی كردن پرونده ايران، فرصت را برای اقدام های شديدتر 

بعدی و بازدارندگی آن فراهم كند.
آنچه در حال حاضر برای دستيابی به توافق جديد با ايران مهم است توجه به 
برخی سياست ها و محدوديت های داخلی و منطقه ای است. از يک سو، در 
ساختار تصميم گيری ايالات متحده به جز دولت بايدن، لابی های قدرتمند 
صهيونيستی و عربی وجود دارد كه بر جهت گيری سياست خارجی آمريکا تاثير 
گذار است. در واقع، اين لابی ها به شدت مخالف توافق هسته ای با ايران هستند و 
دولت بايدن را تحت فشار قرار می دهند كه همچنان به سياست " فشار حداكثری" 
دوره ترامپ ادامه دهد. همچنين دولت بايدن در خصوص برنامه موشکی ايران و 
نفوذ منطقه ای تهران در خاورميانه و ديگر نقاط جهان حساسيت بالايی دارد كه 

اين مسائل می تواند موانع جدی بر سر راه توافق هسته ای جديد باشد. 
از سوی ديگر، در داخل ايران نيز موانعی برای دستيابی به توافق جديد وجود 
دارد. اول؛ دولت حسن روحانی تلاش می كند در ماههای آخر دولت خود، با 
آمريکا به نتيجه برسد و لغو تمامی تحريم ها را خواستار است. اگرچه تصميم نهايی 
را در ايران نهاد رهبری خواهد گرفت، برخی سياستمداران اصولگرا به دنبال اين 
هستند تا مذاكره با آمريکا را به بعد از انتخابات رياست جمهوری در ايران كه قرار 
است در ژوئن ۲۰۲۱ برگزار شود، موكول كنند. اين امر نشان می دهد دولت بايدن 
هم منتظر دولت بعدی در ايران است و تمايل ندارد با دولت روحانی به توافق برسد. 
اين بدين معناست كه دولت بايدن برای دستيابی به توافق هسته ای عجله ندارد و 
با استفاده از تحريم های دوره ترامپ توانسته ايران را مهار كند و وضعيت اقتصادی 
در ايران كاملا نمايان اين موضوع است. در نهايت اينکه دولت بايدن به دنبال 
بازدارندگی ايران و جلوگيری از تهديدات احتمالی آن در برابر آمريکا و متحدانش 
است.  به نظر می رسد، شرط آمريکا برای توافق با ايران كه شامل توقف برنامه 
موشکی و كاهش نفوذ منطقه ای آن در خاورميانه است، پذيرفته نخواهد شد و در 
مقابل، شرط ايران يعنی پايان كامل تحريم ها توسط آمريکا نيز انجام نخواهد شد. 
يک گزينه مناسب برای دو طرف می تواند صدور »بيانيه تصميم متقابل تهران و 
واشنگتن و تعهد بازگشت كامل به برجام«، پيش از مذاكره بر سر شروط و جدول 
زمانی باشد. اتحاديه اروپا نيز می تواند محور مذاكرات بين ايران و آمريکا، روسيه 
و چين باشد. روسيه و چين علاوه بر عضويت در برجام، از روابط نزديک تری با 
ايران نسبت به قدرت های غربی برخوردار هستند، اگرچه آنها نيز به دنبال كسب 

حداكثری منافع خود هستند.
دانشجوی دکتری مطالعات منطقه ای دانشگاه سن پترزبورگ 

قاضی زاده هاشمی:

درپیاصلاحنظاماداریوتقسیم
وظایفهستم

 نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری نحوه تقسيم وظايف را از 
مشکلات نظام اداری عنوان كرد و گفت: دولت سلام در پی اصلاح نظام اداری 

و نحوه تقسيم وظايف است. 
اميرحسين قاضی زاده هاشمی عصر سه شنبه در دومين مناظره با موضوع 
اجتماعی، فرهنگی و سياسی، افزود: دولت سلام در پی اصلاح نظام اداری 
و نحوه تقسيم وظايف است. از يک طرف وزارتخانه های بخشی و از يک طرف 
نهادهای  آن  كنار  و   بالادستی  شوراهای  كنارش  و  موضوعی  وزارتخانه های 
بالادستی داريم كه بعضا در بدنه يا خارج از بدنه دولت هستند. تقريبا وظايف شبيه 
به هم را انجام می دهند. وی خاطرنشان كرد: در حوزه فرهنگ در يک بررسی اوليه 
٣٨ سازمان فعال داريم و همين وضع در آموزش و بهداشت و سلامت و حوزه های 
مختلف است. برای فرار از پاسخگويی شوراهايی درست شده به جای اين كه وزرا 
مستقيما بايد به مجلس و مردم پاسخگو باشند، مصوباتی كه مد نظر است در 
قالب اين شورا به تصويب می رسد و مسووليت آن مصوبات هم معلوم نيست با چه 
فردی است. اين نامزد انتخابات رياست جمهوری ادامه داد: نياز است تا بارديگر 
بازطراحی جديدی انجام شود. ما يک مدل حکمرانی را براساس اعتماد سازی به 
مردم در نظر گرفتيم و تصدی ها را كاملا محيطی می كنيم و براساس اصل ۱۲۷ 
قانون اساسی در اختيار استانداران و فرمانداران قرار می گيرد. يعنی مجموعه 

منابع بودجه ای به جای آنکه دستگاهی توزيع شود، منطقه ای تقسيم می شود.

اخبار

*عارف بیژن

 

 نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری با تاكيد بر لزوم احيای برجام برای 
احقاق حقوق ملت ايران در اين معاهده بين المللی گفت: همه تصميم گيران در همه قوا 

و نهادها همکاری بايد كنند كه مذاكرات برای احيای برجام به نتيجه برسد. 
به گزارش خبرنگار سياسی ايرنا، محسن مهرعليزاده عصر سه شنبه در دومين مناظره 
نامزدهای سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری در مورد بازگشت به برجام اظهار 
داشت: مقاومت جانانه مردم ايران توطئه های دولت آمريکا، بدعهدی ها و فشار حداكثری 
تحميل شده از سوی آنها را به شکست كشاند. وی با بيان اين كه مواضع جمهوری 
اسلامی مواضع درستی است و بايد با قوت در جهت احيای برجام در مذاكرات حاضر 
شويم، افزود: بايد حقوقی كه در برجام برای مردم ايران در نظر گرفته شده بود را برگردانيم 
و بايستی همه امکانات كشور و همه تصميم گيران در همه قوا و نهادها همکاری كنند 
كه مذاكرات برای احيای برجام به نتيجه برسد. نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست 
جمهوری در پاسخ به صحبت های حجت الاسلام ابراهيم رئيسی مبنی بر گذشتن از 
حقشان برای پاسخ دادن به بداخلاقی های مناظره اول، خاطرنشان كرد: جناب آقای 
رئيسی فرمودند از وقتشان می گذرند و به بداخلاقی های هفته گذشته پاسخ نمی دهند، 
نمی دانم كدام بداخلاقی ها را می فرمايند. آقای رئيسی فرمودند آذری زبان ها به ايشان 
زنگ زده و از ايشان دلجويی كرده اند، فکر نمی كنم آذری زبان ها به ايشان توهينی كرده 
باشند زيرا آذری زبان اينجا حضور نداشته كه به ايشان توهين كند.  مهرعليزاده تصريح 
كرد: من لازم است صحبت های آقای رئيسی را اصلاح كنم زيرا ما آذری زبان  نداريم. 
آنچه كه هست، در آذربايجان شرقی يا آذربايجان غربی، اردبيل، همدان، زنجان و حتی 

خراسان، اصفهان، شيراز و خوزستان، جاهای مختلف ترک زبان ها هستند. آقای رييسی 
در استفاده از واژه آذری دقت بيشتری داشته باشند.  وی همچنين گفت: انتظار داريم 
باتوجه به اين كه آقای رئيسی قاضی هستند، دقت بيشتری اعمال كنند. من نمی دانم 
آيا ما اخلاق يا بداخلاقی را چه چيزی تعريف می كنيم. اگر اين كه در خصوص مدرک 
جناب آقای رئيسی موردی را عرض كردم، مطلب حقی بود. جناب آقای رئيسی از نظر 
كلاسيک، ۶ كلاس درس خوانده اند. من به دروس حوزوی كه ايشان خوانده اند و معادل 
سازی كرده و در مدرسه شهيد مطهری)ره( دكترا گرفته اند، احترام می گذارم. اين نامزد 
انتخابات رياست جمهوری ادامه داد: اصولا علم اقتصاد مثل علم شيمی يا پزشکی و 
علوم ديگر، علم خاص خودش را می خواهد. علم كلاسيک می خواهد. مساله اخلاق 
را ما بايد در جامعه و در عمل پياده سازی كنيم. مهرعليزاده اضافه كرد: همين دو روز 
پيش، صدا و سيما پنج دقيقه از فيلم تبليغاتی بنده را سانسور كرد كه اين بداخلاقی 
است. اين موضوع غوغايی در فضای مجازی ايجاد كرد كه زمانی صحبت از ملی شدن 
صداوسيما بود اما الان صداوسيما عشقی شده است. از آقای رئيسی اين سوال را دارم كه 
شما قاضی هستيد ،ما به چه دليل فيلترينگ را همينطور پی در پی در جامعه راه انداخته 
ايم. وی در بخش نقد سخنان ديگر داوطلبان انتخابات رياست جمهوری اظهار داشت: 
آقای رئيسی مسايلی در زمينه كاهش فاصله طبقاتی ارايه كردند كه كامل و تخصصی 
نيست و ربطی به وضعيت موجود ندارد.  شکلات واقعا ملموس است.  نامزد سيزدهمين 
دوره انتخابات رياست جمهوری با بيان اينکه يکی از اقشار كارگران هستند گفت: برای 
افزايش دستمزد اين گروه هر ساله مشکل داريم زيرا برای آنان بايد حداقل افزايش 
حداقل دستمزد را داشته باشيم كه اكثرا يک يا دو درصد زير تورم افزايش حقوق وجود 
داشته است. همه ساله اين افزايش دستمزدها عقب افتاده است.  اولين كاری كه بايد 
انجام داد، اين موضوع و موضوع سه جانبه گرايی كارگر، كارفرما و دولت را داشته باشيم.  
مهرعليزاده افزود: مطلب بعدی، مساله معلمان است كه چندين وقت است كه رتبه بندی 
شان بين مجلس و دولت پاسکاری می شود.  ظلم فاحشی در رتبه بندی و شناسايی و 
تطبيق مدرک آن ها شده است. آن ها بايد مانند اساتيد دانشگاه با افزايش تخصص، از 
مزايای شغلی برخوردار شوند.  وی كولبران و سوختبران را قشر فراموش شده ای دانست 
كه بايد در مورد آن ها فکری شود و ادامه داد: اكنون در كشور هفت ميليون نفر سرپرست 
خانوار اعم از زن و مرد داريم كه حداقل سه ميليون نفر آن ها هيچ معيشتی ندارند  و 
نيازمند كمک خيرين هستند. بايد صندوق درآمد پايدار برای آن ها تهيه شود كه حداقل 
نصف حداقل دستمزد كارگران به آن ها اختصاص يابد. وی در خصوص رسيدگی به اقشار 
مختلف جامعه برای كاهش فاصله طبقاتی عنوان كرد: بايد برای همه مردم و مخصوصا 
قشر ضعيف، بيمه تکميلی رايگان تهيه شود كه آن ها از بيمه رايگان برخوردار شوند. اين 
بيمه عادی برای همه وجود دارد اما در حد يک درمان جزئی. اين افراد با ايجاد كوچکترين 
مشکل يا عمل جراحی، بايد كل زندگی شان را بفروشند. نامزد سيزدهمين دوره انتخابات 
رياست جمهوری ادامه داد: درمورد هنرمندان نيز همين مشکل را داريم. حتی پرستاران 

در اين دوران كرونا هم از نظر روحی و روانی و هم از نظر دستمزدها آسيب ديده اند.

نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری با 
اشاره به اينکه تحريم سالانه تا ۲۰ درصد هزينه های 
معاملاتی كشور را افزايش داد، گفت: دو سال گذشته 
۷۵ ميليارد دلار از درآمد نفتی كشور كاهش يافته است 
به نرخ امروز دلار، ۱۵۰۰ هزار ميليارد تومان درآمد كشور 

از دست رفته است. 
عبدالناصر همتی عصر سه شنبه در دومين مناظره 
سوء  برخی  كه  سوال  اين  به  پاسخ  در  تلويزيونی  
مديريت  ناكارآمدی های  اقتصادی،  مديريت های 
نظر آسيب های اجتماعی در  از  از  را  شهری، جامعه 
وضعيت نامناسبی قرار داده است، آيا رفع آسيب های 
اجتماعی در اولويت كار شما قرار دارد؟ برنامه مشخص 
شما در اين باره چيست؟ گفت:  آسيب های اجتماعی 
در بخش شهری يا كل كشور ناشی از يک ساختار غلط 
است و گروه های ذينفع و رانت خوار بر اقتصاد، فرهنگ 
و جامعه چنبره زده اند اگر نتوانيم مشت اينها را باز كنيم 
و فسادی كه در كشور ايجاد كردند را حل نکنيم بسياری 
از مسائل و عواقبی كه در كشور شاهد هستيم برطرف 

نمی شود. 
وی افزود: اينها ارتباطات وسيعی در صادرات، واردات، 
ارتباط زنجيری با كاسبان تحريم و پولشويی ارتباط دارند 
و بر اقتصاد كشور چنبره زدند و دوباره تاكيد می كنم 

بدون حل اين مسائل، مشکل كشور حل نمی شود. 
همتی خطاب به كانديداهای ديگر گفت: دوستانی 
كه اينجا به عنوان رقيب بنده حضور دارند، تقريبا همين 
حرف ها را می زنند يعنی تقويت وضع موجود، مشت 
اينها را بايد بازكنيم و شفاف كنيم تا مردم بدانند چه خبر 
است.  وی افزود: من الان در مقابل جريانی قرار دارم كه 
اين جريان می گويد به جای توسعه ايران، كاخ سفيد را 
حسينيه كنند و دوستانی كه هم اكنون حضور دارند نيز 

اين صحبت ها را بيان می كنند. 
نامزد انتخابات با بيان اينکه من می گويم اين افراد دنيا 

را نمی شناسند، افزود: چه كسانی به سفارت عربستان 
حمله می كنند، چه كسانی ارزش پول را كم می كنند و 
روابط ما را با همسايگان برهم می زنند؟ چه كسانی از 
اينها حمايت می كنند؟ همه اينها به صورت زنجيره ای 
است و اگر كشور نتواند اين زنجيره را قطع كند سوال 

شما درباره آسيب های اجتماعی قابل حل نيست. 
بايد در زندگی اجتماعی و اقتصادی تجديد نظر كنيم 
وی با بيان اينکه الان مشکل ما چيست؟ گفت: من 
می گويم تحريم مشکلاتی ايجاد كرده و باعث نقدينگی 
شده دوستان قبول نمی كنند.  همتی ادامه داد: من 
می گويم ظرف دو سال گذشته ۷۵ ميليارد دلار از درآمد 
نفتی كشور كاهش يافته است به نرخ امروز دلار، ۱۵۰۰ 
هزار ميليارد تومان درآمد كشور از دست رفته و می گويند 
چرا نتوانستيد كشور را اداره كنيد.  وی اظهارداشت: من 
می گويم افرادی كه بر اقتصاد كشور چنبره زدند چون از 
تحريم سود می برند سالی ۲۰ درصد هزينه معاملاتی را 
افزايش دادند.  نامزد انتخابات ادامه داد: حجم تجارت 
خارجی كشور در سال ۹۸ و ۹۷ هر كدام ۸۰ ميليارد 
دلار بود كه ۲۰ درصد آن می شود ۱۶ ميليارد دلار، و با 
اين مبلغ  چند كشور می توانند امورات خود را سپری 
كنند و ما اين را از دست می دهيم و می گوييم چرا مردم 

فقير می شوند و درآمد سرانه اضافه نمی شود. 
زندگی  در  بايد  كه  معتقدم  من  كرد:  تاكيد  وی 
اجتماعی و اقتصادی تجديد نظر كنيم و من آمده ام 

اين روند را در كشور تغيير دهم.
هدف ما تعامل از خانه تا جهان است

مناظره  دومين  دوم  نيمه  از  دوم  بخش  در  همتی 
برای  برنامه های  درباره  جمهوری  رياست  انتخابات 
تحکيم خانواده و مشاركت های اجتماعی، گفت: يکی 
از مسائل مهم بحث خانواده است و در شعار انتخاباتی 
نيز تاكيد كردم كه هدف ما تعامل از خانه تا جهان است. 
مسائل  با  شعاری  نمی خواهيم  اينکه  بيان  با  وی 

داد: مشکلی كه هم  ادامه  برخورد كنيم،  اجتماعی 
گسستگی  هستند  مواجه  آن  با  خانواده ها  اكنون 
فرهنگی است و متولدين ۷۰، ۸۰ و ۹۰ آن طور كه ما 
فکر می كنيم يا اصرار داريم زندگی كنند را قبول ندارند. 
اگر  رياست جمهوری تصريح كرد:  انتخابات  نامزد 
نتوانيم در خانه خود تعامل كنيم و روابط متقابل با هم 

داشته باشيم اين مشکل در جامعه هم است. 
وی خطاب به ساير نامزدهای انتخابات گفت: شما 
يک نوع تفکر داريد و می گوييد كه با جوانان اينگونه 
رفتار شود. چه آزادی اجتماعی برای جوانان در اين 
كشور فراهم شده است؟ چرا همه جوانان می خواهند 
از كشور مهاجرت كنند؟ اينها را همه می دانند و نيازی 

نيست من بگويم همه می دانند. 
همتی گفت: الان چه تفريحی برای جوانان در كشور 
فراهم شده است به خصوص كه شرايط ازدواج به دليل 

مشکلات برايشان فراهم نيست. 
تبعیض جنسیتی در محیط کار و درآمد را لغو 

خواهم کرد 
زنان در  برای  اين پرسش كه چه ميزان  بيان  با  وی 
از  قشر  اين  افزود:  كرديم؟  ايجاد  محدوديت  جامعه 
جامعه چه تقصيری دارند در حاليکه ۵۰ درصد جمعيت 

كشور را تشکيل می دهند. 
همتی گفت: در دو سه روز گذشته بارها به من تذكر 
دادند كه چرا گفتيد به زنان پيامک ندهد كه حجاب 
خود را رعايت نکردند، اين اقدامات باعث ايجاد استرس 
می شود و با وضع قوانين بايد اين گونه اعمال و نحوه 

برخورد گشت های ارشاد را بايد ممنوع كنيم.  
وی اظهارداشت: تعارض منافع كشور را دربرگرفته 
است و ما به دنبال اين هستيم كه جوانان چه كارهايی 
كابينه  انتخابات گفت: در  نامزد  انجام می دهند.   را 
خود حداقل پنج زن را منصوب خواهم كرد و تبعيض 

جنسيتی در محيط كار و درآمد را لغو خواهم كرد.

عبدالناصرهمتی:

گروههایذینفعورانتخواربراقتصاد،فرهنگوجامعهچنبرهزدهاند

محسن مهرعلیزاده:

 همه قوا برای احیای برجام باید با دولت همکاری کنند

 نامزد سيزدهمين دوره رياست جمهوری با تاكيد بر اين كه اگر می خواهيم اعتماد 
مردم جلب شود بايد رفتار مسوولان درست شود، گفت: يکی از موضوعاتی كه مانع 
اصلاح امور می شود، فرهنگ غلط سياسی است كه در نظام اجرايی و اداری كشور 

وجود دارد. 
سعيد جليلی عصر سه شنبه در دومين مناظره انتخاباتی در پاسخ به اين سوال كه 
چه برنامه ای برای تقويت اعتماد مردم به دولت داريد، اظهارداشت: اگر می خواهيم 
اعتماد مردم جلب شود حتما بايد رفتار مسوولان درست شود. يکی از موضوعاتی 
كه مانع اصلاح امور می شود متاسفانه فرهنگ غلط سياسی است كه در نظام 
اجرايی و اداری ما وجود دارد.اين مربوط به يک جناح و آن جناح ،  به يک دولت يا 
دولت ديگر نيست و يک موضوع فراگير است. بايد نسبت به آن توجه جدی شود. 
چه كسانی كه رقيب شما باشند چه كسانی كه رفيق شما باشند ممکن است دچار 

چنين آسيبی باشند.
وی افزود: اگر شما از ساختار اداری و اجرايی كشور آن فرهنگ سياسی غلط را 

پاک نکنيد، ظرفيت ها و توانمندی های كشور متوقف شود.
نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری ادامه داد: اگر در فرهنگ 
سياسی كشور نمايش جای كار واقعی را گرفت، شما نمی توانيد انتظار داشته باشيد 
كه كارها جلو برود. با نمايش كشور اداره نمی شود، اگر شما مرتب به جای اين كه 
نتيجه كار را بيان كنيد، حين فرآيند كار را توضيح داديد كه من اين قدر گزارش 
نوشتم و اين قدر فلان كار را كردم، اما نتيجه نداشته باشد اين فرهنگ، فرهنگی 
غلطی است و كارها پيش نخواهد رفت. اگر شما كارهای ريشه ای را كنار گذاشتيد 

و به كارهای نمايشی پرداختيد حتما مشکلات كشور باقی می ماند.
جليلی گفت: اگر شما به اصلاح ساختار بودجه توجه نکنيد، نظام نظارت بانکی را 
جدی نگرفتی و به كارهای روزمره پرداختی اين حتما كشور را متوقف می كند. اگر 
نتيجه كارهای حتی شبانه روز مسوولان در زندگی مردم ديده نشود، اين نشان می 

دهد كه اين كار واقعی نبوده است و نمايشی بوده است.
وی تصريح كرد: اگر شما گفتيد نمايش يعنی چی؟ يک تير را شليک می كنيد 
هرجا خورد می گوييد همان جا هدف است. ما فلان توافق را كرديم كه تحريم 
ها برطرف شود بعد می بينيد تحريم ها دو برابر شد می گويند نه ما جام اخلاق را 
برديم اين كه نتيجه كار نمی شود. اگر صحبت می كنيم نبايد اجازه داد اين فرهنگ 

تسری پيدا كند.

اين نامزد انتخابات رياست جمهوری ادامه داد: اگر شما در كارها تصميم را به 
موقع نگرفتيد و كاری مرتب دچار وقفه شد و چند سال كشور را معطل يک تصميم 
گذاشتيد، اين همان مواردی است كه كشور را دچار مشکل می كند. اگر مثلا چند 
شغلی در بين مسوولان رواج داشته باشد هر كاری يک فرد تمام وقت می خواهد اگر 
اين چند شغلی يک فرهنگ شد و حتی يک ارزش و به ضد ارزش تبديل نشد حتما 

نمی تواند اين كار را دنبال كند.
جليلی گفت: اگر ما می خواهيم برخی كارها را دنبال كنيم، بايد مواظب باشيم 
اين فرهنگ سياسی اصلاح شود و تا خيلی از امور به راحتی شکل بگيرد و اگر اين 

فرهنگ به نسل بد برود كه بدتر می شود.
 وی در ادامه در نقدی به سخنان ديگر نامزدها گفت: در جلسه قبل و در اين 
جلسه هم گفتم يکی از مشکلاتی كه كشور پيش نمی رود فرهنگ سياسی ما است 

كه آن هم كار نمايشی و تعارفات است كه باعث می شود كشور پيش نرود. 
نامزد سيزدهمين دوره انتخابات رياست جمهوری افزود: مردم عزيز ما امروز درباره 
انتخاب رييس جمهور صحبت می كنيم كسی كه می خواهد ماشين دولت را راه 
بيندازد. دستگاههای مختلف را فعال كند. واقعا تعارف را كنار بگذاريم آيا اين نوع 
مناظره و اين نوع سوالات و پاسخگويی می تواند مردم را كمک كند. غرض از اين 

جلسه اين است كه مردم بتوانند انتخاب كنند.
جليلی ادامه داد: ما امروز بسياری از موضوعاتی كه مورد توجه مردم است در 
اين بحث ها گفته نمی شود. به عنوان مثال بحث روستا را داريم كه ۲۷ درصد از 
جمعيت كشور را در بر می گيرد. اين كه برای آينده روستا چه برنامه ای داريم تا الان 
يک سوال از من نشده است و اين همه برنامه تلويزيونی داشتيم. درباره بانوان كه  
۵۰ درصد جمعيت كشور هستند. در باره آموزش و پروش كه يک ميليون كارمند 
هستند درباره جوانان و ورزش صحبتی نشده است بنابراين طبيعی است كه 
نامزدها از اين فرصت چند دقيقه ای استفاده كنند برخی حرفها را بيان كنند ولی 

اين كمکی به انتخاب مردم نمی كند.
 وی تاكيد كرد: اگر ما می خواهيم كشور را نه تنها اداره كنيم بلکه جهش هم 
بدهيم بايد بدانيم اولويت ما چيست؟ بايد بدانيم چه برنامه ای اين كار را می تواند 
انجام می دهد؟ چگونه می خواهيم اين كار را انجام دهيم؟ بحث و نقد شود. اين كه 
ما دعوت كرديم از برخی دوستان در مناظرات برای اين است كه واقعا با اين بحثها 

مردم بهتر بتوانند انتخاب كنند. 

سعیدجلیلی:

برایجلباعتمادمردمبایدرفتارمسوولاندرستشود
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12توصیهیسادهبرایحفظسلامتسالمندان آیا»شیمیدرمانی«بیخطراست؟
متخصص داروسازی بالينی گفت:داروهای شيمی درمانی ضمن مهار 
تکثير سلول های سرطانی روی سلول های طبيعی بدن به ويژه سلول های 
مغز استخوان، پوست و دستگاه گوارش نيز تاثيرگذارند و منجر به عوارض 

مختلف شوند.
زهرا جهانگرد رفسنجانی، متخصص داروسازی بالينی و عضو هيات 
علمی  درباره »عوارض داروهای شيمی درمانی«، اظهار داشت: اكثر اين 
داروها برای محيط زيست و كسانی كه به عنوان كاربر محسوب می شوند 
و در محيط تهيه اين داروها هستند می تواند عوارضی را به همراه داشته 

باشد.
وی ادامه داد: بنابراين توجه به موضوع استاندارد سازی فضا و ايجاد 
اتاق تميز در مراكز درمانی و بيمارستانها جهت جلوگيری از خطرات بالقوه  
ناشی از اين داروها در مرحله انبار و آماده سازی ، بسيار حائز اهميت 

است. 
جهانگرد با اشاره به اينکه داروهای شيمی درمانی در زمره داروهای 
سمی و خطرناک محسوب می شوند، گفت: بايد همه استانداردها در همه 
مراحل كار با اين داروها از زمان تهيه و انبارش دارو تا آماده سازی و تجويز 

به بيمار رعايت شود تا آلودگی ناشی از آنها به حداقل برسد. 
 اين متخصص داروسازی بالينی بيان داشت: منظور از فضای استاندارد 
يک مکان ويژه يا اتاق تميز است كه جهت آماده سازی اين داروها با 
تمهيدات مهندسی شده ميزان ورود آلودگی به اين فضا را كاهش داده و 

ايمنی فراورده به حداكثر می رسد. 
وی اضافه كرد: همچنين با استفاده از كابين های ايمن بيولوژيک در 
اين فضا جهت آماده سازی داروها و با استفاده از تجهيزات حفاظت 
فردی و رعايت استانداردهای ساخت ميزان آلودگی برای كاربر به حداقل 
می رسد.   عضو هيأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به 
اينکه شيمی درمانی يکی از روش های اصلی درمان سرطان محسوب 
می شود،گفت: در بسياری از سرطانها از جمله سرطان های خون شيمی 
درمانی درمان اصلی است اما در مورد درمان سرطان های ساليد تومور نيز 

شيمی درمانی در كنار جراحی نقش بسزايی دارد. 
جهانگرد با اشاره به اينکه داروهای شيمی درمانی عوارض زيادی برای 
بيماران نيز می تواند به همراه داشته باشد، گفت: داروهای شيمی درمانی 
باعث مهار تکثير سلول های سرطانی می شوند و به موازات آن بر روی 
سلول های طبيعی بدن به ويژه سلول هايی كه تکثير آنها با سرعت است 
مانند سلول های مغز استخوان، پوست و سلول های مخاطی دستگاه 

گوارش نيز می توانند تاثيرگذارند و منجر به عوارض مختلف شوند.
وی ابراز داشت: در نتيجه افرادی هم كه بيمار نيستند ولی با اين داروها 
در محيطهای شغلی در ارتباط هستند در معرض بروز عوارض جدی 
ناشی از اين داروها هستند و مطالعات زيادی ايجاد اين عوارض را در 
پرسنل كادر درمان بررسی كرده اند و حتی موارد متعددی از سقط جنين 

در خانم هايی كه با اين داروها كار می كرده اند گزارش شده است. 
لازم  استانداردهای  اجرای  لزوم  به  بالينی  داروسازی  متخصص  اين 
تاكنون  از سال ۱۹۸۰  اين داروها  اشاره كرد و گفت:  با  در زمان كار 
استانداردهای معتبری جهت كار با اين داروها در دنيا نوشته شده است 
و در بسياری از كشورهای جهان اين استانداردها در حال اجرا است كه 
هدف نهايی اجرای آنها حفظ ايمنی فراورده دارويی، بيمار،پرسنل كادر 

درمان و حفظ محيط زيست است. 
جهانگرد گفت: در حال حاضر در كشور ما نيز استانداردهايی در اين 
مورد توسط دست اندركاران وزارت بهداشت تدوين و ابلاغ شده است اما 
رعايت اين استانداردها در كل كشور مستلزم بسترسازی، آموزش و نظارت 
مستمر است و مراكز محدودی در كشور وجود دارند كه اين استانداردها 

را رعايت می كنند.

اقسام  و  انواع  كودكشان  برای  اگر  می كنند  تصور  والدين  از  بسياری 
اسباب بازی ها را بخرند، فرزندشان را در كلاس های مختلف ثبت نام كنند و يا 
اجازه بازی با موبايل را به كودكشان بدهند، بهترين پدر و مادر هستند اما آيا 
تابه حال فکر كرده ايد كه چه چيزهايی برای كودكانتان بيشتر از همه مهم است؟
كودک شما بيش از هر چيزی به عشق، توجه و وقت كافی نياز دارد. شما 
با  و  داشت  خواهيد  فرزندتان  زندگی  در  را  تأثير  مهم ترين  والدين،  به عنوان 
انجام يکسری كارها می توانيد كمک كنيد تا كودک احساس امنيت كرده و 
اعتمادبه نفس خود را تقويت كند. حتی در پرمشغله ترين روزهای خود می توانيد 
او مراقبت  از  به كودكتان نشان دهيد كه در طول فعاليت های روزمره خود 

می كنيد.
شما به عنوان پدر و مادر بايد خواسته های فرزندانتان را تأمين كنيد. كارهای 
خاصی وجود دارد كه بايد هرروز در ارتباط با كودكتان انجام دهيد تا باعث شود 
كودكتان احساس دوست داشته شدن و ارزشمندی كند. در ادامه به كارهای 

مهمی كه والدين هرروز بايد انجام دهند، می پردازيم.
با کودک خود صحبت کنید

مطالعات نشان داده است كه ۸۵% از ساختار اصلی مغز كودک در پنج سال 
اول زندگی ساخته می شود. صحبت كردن با كودک كمک می كند تا او لغات 
جديد و معانی آن ها، نحوه برقراری ارتباط با ديگران، مکالمه و گوش دادن را 

ياد بگيرد.
سعی كنيد روزانه با كودک خود درباره چيزهايی كه به آن ها علاقه دارد، صحبت 
كنيد. با او درباره كارهايی كه انجام می دهيد، چيزهايی كه از پنجره اتومبيل 
می بينيد و احساسات آن ها صحبت كنيد. چيزهايی را برای آن ها توصيف كرده 
و به سؤالات آن ها پاسخ دهيد. درباره خدا و اينکه چقدر او را دوست دارد و از او 

مراقبت می كند، صحبت كنيد.
محبت جسمی را از کودک دریغ نکنید

كودكان در هر سنی نياز به محبت دارند، پس هيچ گاه به بهانه لوس شدن 
محبت را از او دريغ نکنيد. دلايل مهم علمی وجود دارد كه نشان می دهد بغل 
كردن و بوسيدن كودک چقدر می تواند برای او مفيد باشد. يک آغوش ۲۰ 
ثانيه ای باعث می شود تا كودک باهوش تر، شادتر، سالم تر و مقاوم تر رشد كند. 
كودک  برای رشد طبيعی به تحركات حسی نياز دارد. لمس فيزيکی مثل در 
آغوش گرفتن، يکی از مهم ترين تحركاتی است كه برای رشد مغز سالم و بدن 

قوی در كودكان لازم است.
نشان دادن عشق از طريق بغل و بوسيدن كودک در رشد كلی و شکل گيری 
شخصيت كودک تأثير زيادی دارد. نيازی به زياده روی نيست بلکه يک بار در روز 
بوسه يا در آغوش گرفتن كودک باعث می شود تا كودک احساس ارزشمندی 

كرده و از عزت نفس بالايی برخوردار شود.
اوقات باکیفیتی را با کودک سپری کنید

گاهی برخی والدين آن قدر حواسشان گرم كارهای روزمره می شود كه وقتی 
فرزندشان از آنها چيزی می خواهد حتی سرشان را بالا نمی آورند. اگر نمی توانيد 
هر دقيقه از روز را به طور كامل با فرزندتان سپری كنيد اما می توانيد ساعات 
خاصی از روز را به فرزندتان اختصاص دهيد. زمان باكيفيت به معنای تمركز 
توجه خود بر روی كودک است. شما با اين كار اين پيام را به كودک می رسانيد 
كه: »تو برای مهم هستی و من دوست دارم وقتم را با تو سپری كنم.« كودک 
احساس می كند دوست داشته شده است زيرا والدينش تصميم گرفته اند كه 

وقت خود را تنها با او بگذرانند.
با والدين می گذرانند و در كنار هم فعاليت های  كودكانی كه وقت خود را 

مختلفی مثل آشپزی، ورزش يا كارهای خانه را انجام می دهند، احساس مثبت 
بودن می كنند.

از کلمات محبت آمیز استفاده کنید
كلمات می توانند تأثيرات طولانی مدت داشته باشند. كلماتی كه در ارتباط با 
فرزندتان به كار می بريد می توانند باعث رشد او شده يا عزت نفس او را از بين 
ببرد. ابراز محبت و استفاده از كلمات تأييد آميز می گويند: »من به تو اهميت 
می دهم«. اين كلمات حس درونی و ارزش كودک را پرورش داده و باعث تقويت 
عزت نفس در كودک می شود، كه اين، زمينه ساز موفقيت های آينده او خواهد 

شد؛ بنابراين در گفتارتان به نکات زير توجه كنيد:
- هنگام صدا كردن كودكتان از كلماتی نظير: »عزيزم«، »پسرم يا دخترم«، 

»دلبندم« و... استفاده كنيد.
-بارها در روز به كودكتان بگوييد كه چقدر دوستش داريد.

-در مواردی مثل بازی كردن، كمک در انجام كارهای خانه، درس خواندن و... 
از كلمات تأييد آميزی مثل  "من بهت افتخار می كنم"، "تو قوی هستی، ادامه 

بده" ، "من بهت اعتماد دارم" و كلمات اين چنينی استفاده كنيد.
هنگام تربیت کودک، آرامش خود را حفظ کنید

تحقيقات جديد نشان می دهد كه داد زدن روی بچه ها می تواند به اندازه كتک 
زدن مضر باشد. فرياد زدن ممکن است كودک را ساكت كند و او را برای مدت 
كوتاهی مطيع كند اما باعث نمی شود كه او رفتار و نگرش خود را عوض كند 
و به عبارت ديگر، اين امر باعث می شود كه كودک از شما بترسد. ترس از تنبيه 
باعث می شود كه كودک به شما ديگر اعتماد نکند و تمام مسائل را با شما مطرح 
نکند كه درنتيجه باعث تضعيف روابط بين كودک و والدين خواهد شد. همچنين 
دادوفرياد بر سر كودک درگذر زمان باعث انتقال خشم از شما به كودک خواهد 
شد و اين خشم و ممنوعيت ها بی رحمانه در كودكتان رشد می كند تا جايی كه 
در بزرگ سالی امکان تبديل شدن كودک به يک شخص عصبی و حتی يک مجرم 

را دارد.  بنابراين:
-خونسردی خود را حفظ كنيد و سعی كنيد اولويت های زندگی تان را تغيير 
دهيد. مثلًا اگر به خاطر بی نظمی سر كودكتان داد می زنيد سريع به خود بگوييد 
كدام مهم تر است، نظم خانه يا اينکه فرزندم از من به خوبی ياد كند؟ خانه يا 

اخلاق و روحيه و حسن تربيت فرزندم؟
-به جای فرياد زدن، احساسات خود را برای كودكتان توضيح دهيد.

-اگر كودكتان كار ناشايستی انجام داد با آرامش اما محکم با او صحبت كنيد 
طوری كه عزت نفسش خدشه دار نشود اما بفهمد كه كاری كه انجام داده درست 

نبوده است.
 با کودکتان بخندید

خنديدن يک قسمت مهم در رشد كودک است. مطالعات نشان می دهند 
كودكان می توانند تا روزی ۳۰۰- ۴۰۰ بار در روز بخندند اما در بزرگ سالی 
ميزان خنده افراد به كمتر از ۱۵ بار در روز كاهش می يابد. ازآنجايی كه تأثير 
خنديدن كودكان در رشد آن ها، بسيار مفيد است لازم است والدين فرزندشان 
را به خنديدن تشويق كنند. خنديدن در رشد عزت نفس، يادگيری حل مسئله، 
تقويت سيستم ايمنی بدن، كاهش استرس و تقويت مهارت های اجتماعی نقش 
مهمی دارد؛ بنابراين سعی كنيد هرروز باكارهايی مثل قلقلک دادن همديگر، 
شکلک و ادا درآوردن، تقليد صدا و خواندن آهنگ های بامزه چنددقيقه ای را 
باهم بخنديد. اين كار علاوه بر آنکه باعث تقويت روابط شما با فرزندتان می شود، 

در رشد جسمی و روانی كودكتان بسيار تأثيرگذار است.

۶نکته مهم در ارتباط والدین با کودکان؛

برطرفکردنواریسباگوجهفرنگیکارهایی که هرروز باید با کودک خود انجام دهید

گوجه فرنگی حاوی خواص ضدانعقاد خون است كه باعث بهبود جريان 
خون می شود. استفاده از اين ماده غذايی روی پوست می تواند به كاهش 
واريس ها كمک زيادی بکند. در اين مطلب نحوه استفاده از گوجه فرنگی 
برای مقابله با واريس های نازيبا را عنوان می كنيم. لطفا با ما همراه باشيد.
واريس جزو مشکلات آزاردهنده ای است كه می تواند فکر خيلی ها را 
درگير كند. در واقع واريس ها رگ های بزرگ، گشاد شده و پر از خونی 
هستند كه روی سطح پوست به چشم می خورند و زيبايی پوست را 
خدشه دار می كنند. اين مشکل در بين آقايان و خانم ها ديده می شود و 
خيلی از افراد به دنبال راه حلی برای رفع آن هستند. خوشبختانه گوجه 
فرنگی حاوی خواص ضدانعقاد خون است كه باعث بهبود جريان خون 
می شود. استفاده از اين ماده غذايی روی پوست می تواند به كاهش 
از گوجه  اين مطلب نحوه استفاده  واريس ها كمک زيادی بکند. در 
فرنگی برای مقابله با واريس های نازيبا را عنوان می كنيم. لطفا با ما 

همراه باشيد.
نگاهی اجمالی به واریس

تنها  نه  واريس ها نشان دهنده مشکلی در جريان خون هستند كه 
يک مشکل زيبايی محسوب می شوند بلکه می توانند باعث بروز علائم 
ناخوشايند ديگری مانند احساس سنگينی، درد و خستگی در پاها شوند. 
اين مشکل بيشتر روی پاها و البته بخش های ديگر بدن ديده می شود. 
درمان هر چه سريع تر واريس برای پيشگيری از بروز»فلبيت« ضروری 

است.
 E ویتامین

فلبيت يا التهاب و گرفتگی سياهرگ ها، درجه پيشرفته تر واريس است 
كه منجر به انسداد كامل يک وريد می شود. اين مسئله نيز به لخته شدن 

خون منجر شده كه می تواند باعث بروز عوارض متعدد و جدی شود.
امروزه، روش های متعددی برای بهبود و درمان مشکل واريس وجود 
دارد كه برخی از آن ها به سرعت اين مشکل را برطرف می كنند. با اين 
حال اين درمان ها بسيار پرهزينه هستند و نتايج مختلفی دارند. اگر 
طرفدار روش های طبيعی هستيد می توانيد گوجه فرنگی را دريابيد 
كه يک ماده غذايی در دسترس است و می تواند شرايط را بهبود دهد. 
در واقع استفاده از گوجه فرنگی سبز و قرمز برای افرادی كه از واريس 
رنج می برند و به دنبال روش های طبيعی و ارزان قيمت برای مقابله با 
مشکل هستند كارساز است. در ادامه بيشتر در اين خصوص صحبت 

می كنيم.
گوجه فرنگی برای رفع واریس ها

گوجه فرنگی جزو مواد غذايی شناخته شده و پر مصرف در سرتاسر 
اكثر غذاها محسوب می شود.  تركيبات اصلی  از  و يکی  جهان است 
استفاده منظم از اين ماده غذايی فوايد زيادی به بدن می رساند. گوجه 

فرنگی ارزش غذايی بالايی دارد كه برای سلامتی بسيار مفيد است.
وضعيت  بهبود  جهت  در  موضعی  استفاده  برای  غذايی  ماده  اين 
واريس ها نيز فوق العاده عمل می كند چون دانه های ريز آن حاوی تركيبات 
اسيدی با خواصی مشابه با آسپيرين است. در واقع اين دانه های كوچک 
مانند يک ماده ضدانعقاد عمل می كنند و به اين ترتيب باعث بهبود جريان 
خون شده و به رفع واريس ها كمک می كنند. علاوه براين، گوجه فرنگی 
حاوی ميزان زيادی فلاوونوئيد است كه خواص آنتی اكسيدانی دارند و 

باعث تقويت رگ های خونی می شوند.
درمان واریس با گوجه فرنگی سبز

برای شروع، گوجه فرنگی ها را به خوبی بشوييد تا از هر گونه آلودگی يا 
سموم كشاورزی پاک شوند. سپس آن ها را به صورت حلقه ای برش بزنيد 
و روی واريس های پا قرار دهيد. با يک باند تميز و نرم قسمت هايی كه 
گوجه فرنگی گذاشته ايد را ببنديد تا كاملا فيکس شوند. كمی صبر كنيد 
و به محض اينکه احساس مور مور شدن و سوزش ملايم كرديد باند را باز 
كنيد. سپس پاها را با آب ولرم بشوييد و با دقت خشک كنيد. می توانيد 
اين كار را تا ۵ مرتبه در روز تکرار كنيد. بعد از چند هفته احساس تسکين 

و بهبودی خواهيد داشت.
درمان واریس با گوجه فرنگی قرمز

گوجه فرنگی های قرمز را به خوبی بشوييد و به صورت حلقه ای برش 
بزنيد. سپس آن ها را روی رگ های واريسی قرار دهيد و مانند روش قبل 
با باند تميز و نرم ببنديد. حدود ۴ ساعت صبر كنيد و سپس گوجه 
فرنگی ها را عوض كنيد و ۴ ساعت ديگر روی پوستتان نگه داريد. شما 
می توانيد هر شب از اين روش استفاده كنيد و در عرض چند هفته تاثير 

آن را ببينيد.
چند توصیه

برای اينکه بتوانيد به طور موثری علائم واريس را كاهش دهيد لازم است 
كه در كنار استفاده از گوجه فرنگی، رژيم غذايی سالم و متعادلی داشته 
باشيد. چون برخی مواد مغذی به كاهش و بهبود وضعيت واريس ها 

كمک زيادی می كنند كه در ادامه به آن ها اشاره می كنيم:
اسیدهای چرب امگا3

بدن ما نمی تواند اين چربی های سالم را توليد كند بنابراين بايد از طريق 
مصرف مواد غذايی مناسب جذب شوند. امگا۳ ها به حفظ خاصيت 
ارتجاعی رگ ها كمک می كنند و يک تاثير ضدالتهابی قوی دارند كه باعث 
بهبود جريان خون می شوند. برای جذب هر چه بيشتر اين مواد مغذی 
به سراغ ماهی آزاد، ماهی ساردين و غذاهای دريايی ديگر، روغن آفتاب 

گردان و روغن زيتون، تخم كتان و ميوه های خشک برويد.
سلنیوم

اصلی  بافت های  شدن  سفت  از  كه  است  آنتی اكسيدانی  سلنيوم 
بدن پيشگيری می كند و انعطاف پذيری جداره عروق خونی را افزايش 
می دهد. ميوه های خشک، خيار، قارچ، تخم مرغ و مخمر آب جو حاوی 

ميزان قابل توجهی سلنيوم هستند.
E ویتامین

ويتامين E يکی از ويتامين های ضروری برای بدن است كه بايد به خوبی 
تامين شود. اين ويتامين باعث بهبود جريان خون و اكسيژن رسانی شده 
و همچنين از تشکيل لخته های خون پيشگيری می كند. برای جذب 
ويتامين E بيشتر به سراغ گوشت های سفيد، مغزها، مارچوبه، روغن 

نارگيل و روغن زيتون و غلات كامل برويد.
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معاون وزیر بهداشت در جلسه ستاد مدیریت بحران در قم:

۱۰میلیونواکسن"کووایرانبرکت"
بزودیتزریقمیشود

سخنگوی ستاد ملی مبارزه با كرونا با اشاره به اتمام پروژه كلان ساخت واكسن 
ايرانی "كووبركت" طی يک هفته آينده و دريافت مجوزهای بالينی و اخلاقی، گفت: 
بزودی ۱۰ ميليون واكسن كوو ايران بركت تزريق و تا پايان سال تمام افراد واجد شرايط 

واكسن دريافت خواهند كرد.
علی رضا رييسی روز دوشنبه در جلسه ستاد مديريت بحران در قم، افزود:۵ شركت 
بومی در حوزه توليد واكسن كرونا فعاليت می كنند و پيش بينی می شود واكسن 
كووبركت تا انتهای خردادماه وارد مرحله عملياتی شود و در مرحله اول يک ميليون 

دوز واكسن به گروه های هدف تزريق خواهد شد.
وی به بيان اينکه هدف از واكسيناسيون كاهش مرگ و مير افراد مبتلاست، گفت: 

برای قطع زنجيره ويروس بايد ۷۰ درصد از مردم واكسينه شوند.
سخنگوی ستاد ملی مقابله با كرونا گفت: تا ۷ ماه آينده تمام افراد در گروه های 

هدف در مرحله اول واكسن تزريق خواهند كرد.
وی تاكيد كرد: اكر ما بدنبال توليد واكسن داخلی نميرفتيم كشورهای خارجی 
براحتی اجازه فروش واكسن را به ما نمی دادند و حرف هايی كه امروز دنيا از حقوق 

بشر و اموری از اين دست می زند، گزافه ای بيش نيست.
رييسی، به بی عدالتی در عرصه بين الملل گريزی زد و گفت: كشور كانادا و آمريکا 
و كشورهای اروپايی بيش از ۳ برابر جمعيت كشورشان واكسن خريدند و ۸۴ درصد از 

واكسن های توليد شده در دنيا را ۵ كشور استفاده كردند.
معاون وزير بهداشت اظهار داشت: بيش از ۲ ميليون دوز واكسن در آمريکا و چند 
كشور اروپايی ذخيره شده و تاريخ مصرف آن در حال اتمام است و اين در حالی است 
كه ميانگين تزريق واكسن در برخی از كشورهای فقير ۲۵ عدد در طول شبانه روز 
است. وی اظهار داشت: بيشترين تعداد مرگ و مير مبتلايان كرونا در آمريکا مربوط 
به سياه پوستان است و سفيد پوستان اين كشور از امکانات درمانی بسيار بيشتری 

برخوردار هستند.
به گفته وی، بی عدالتی در عرصه بين المللی به حدی است كه آمريکا به هم پيمان 
خود كشور كانادا تا قبل از اتمام واكسيناسيون در كشور خود اجازه فروش واكسن 

نمی داد و پس از اطمينان از واكسينيه مردم خود به اين كشور واكسن صادر كرد.
وی با بيان اينکه ساخت واكسن داخلی كرونا از اهميت حياتی برخوردار است، 
گفت: طبق قرار بين ايران و شركت كواس، اين شركت بايد تاكنون ۱۶.۸ ميليون 
دوز واكسن به ايران بايد تحويل می داد كه تاكنون فقط ۲ ميليون دوز تحويل ما 
شده است. به گفته وی، در ايران به ازای هر يکهزار تن جمعيت كمتر از يک و نيم 
تخت بيمارستانی وجود دارد در حالی كه اين رقم در كشورهای اروپايی ۷ تخت به 
ازای هر هزار نفر است اما با اين وجود شبکه بهداشت و درمان كشور عملکرد مطلوب 

تری نسبت به بسياری از كشورها از خود برجای گذاشته است.
وی اظهار داشت: در كشورهای اروپايی ۶۲ درصد از سالمندان در خانه سالمندان 
نگهداری می شود در حالی كه ۹۹ درصد از سالمندان ايرانی در كنار خانواده های 
خود زندگی می كنند و شکل و نحوه مراقبت از سالمندان در ايران بسيار مطلوب تر از 
كشورهای مدعی بوده است. معاون وزير بهداشت بيان كرد: برای يکهزار و ۳۰۰ شغل 
در ايران پروتکل های بهداشتی تدوين شده است كه نمونه چنين اقدامات كارشناسی 

شده در بسياری از كشورها مشاهده نمی شود.
قم یکی از استانهای پیشرو درمبارزه با ویروس کرونا

سخنگوی ستاد ملی مقابله با كرونا در بخش ديگری از سخنان خود تاكيد كرد: قم 
يکی از استانهای پيشرو در حوزه سلامت و مبارزه بی امان با ويروس كرونا بوده است.

وی يادآور شد: قم به دليل ويژگی های خاص مواصلاتی و گردشگری مذهبی و 
ظرفيت های علمی يکی از استان های ويژه در كشور است و همين مساله كنترل و 

مبارزه با كرونا را در اين با شرايط دشوارتری همراه بوده است.
توليت  از  گفت:  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  بهداشتی  معاون 
آستان های مقدس در قم و خراسان رضوی به دليل همراهی با مصوبات ستاد ملی 

مبارزه با كرونا در ايجاد محدوديت ها، قدردانی می كنيم.
به گفته وی، وزارت بهداشت آمادگی لازم برای تجهيزخانه های بهداشت روستايی 
و تامين تجهيزات درمانی در شهرستان های جديد اين استان را بصورت كامل دارد.

وی خاطرنشان كرد: بهترين شکل از رعايت پروتکل های بهداشتی در سطح كشور 
در ستادهای مربوط به اقامه نماز جمعه انجام گرفته است.

رييسی ادامه داد: اصناف و كسبه در طول دوران مقابله با كرونا همکاری قابل 
شايانی با ستاد ملی مقابله با كرونا داشته است. تقويت زيرساخت های درمانی يکی از 

نقاط مثبت كشور با شيوع بيماری كرونا بوده است.
  

یک فیلم ساز حوزوی  خبرداد:

تولیدفیلمداستانیومستندکوتاهبا
موضوععفافجنسی

 فيلم ساز و مستندساز حوزوی و مبلغ رسانه ای معاونت فضای مجازی هنر و 
رسانه دفتر تبليغات اسلامی از توليد فيلم داستانی »ناگهان گذشته« و مستند كوتاه 

»لحظه« به سفارش قطب های فکری و فرهنگی اين دفتر خبر داد.
به گزارش روز سه شنبه پايگاه خبری دفتر تبليغات اسلامی حوزه علميه قم، سيد 
مهدی ميرغياثی در گفت و گويی با اشاره به آثار جديد خود اظهار داشت: با همکاری 
ميز عفاف و حجاب دفتر تبليغات اسلامی و به سفارش اين ميز ۲ فيلم كوتاه ساخته 
شد. وی افزود: فيلم داستانی ناگهان گذشته در ۱۳ دقيقه و مستند كوتاه لحظه نيز 
در ۲ دقيقه به سفارش ميز عفاف و حجاب ساخته شده و تهيه فيلمنامه اين ۲ اثر 
سه ماه و پيش توليد آن هم در ۴۵ روز انجام شد تا در نهايت كار با فيلمبرداری به 
سرانجام رسيد. ميرغياثی ادامه داد: موضوع اين آثار عفاف جنسی قبل از ازدواج بود 
و بايد به گونه ای عمل می كرديم كه حرفمان را بزنيم و در عين حال اين اثر آسيبی 
هم به همراه نداشته باشد و از طرفی اينگونه آثار در فرم و اجرا با ديگر فيلم ها متفاوت 
هستند و در بيان مطالب دست ما به طور كامل باز نيست و پرده پوشی هايی لازم 
است. وی خاطر نشان كرد: مسائل جنسی شاخه های متفاوتی دارد كه پرداختن 
به آن ها نيز با سختی های ويژه ای همراه است و از آن جا كه اين اثر منتسب به دفتر 
تبليغات اسلامی است حساسيت ها و سختی های آن نيز ۲ چندان می شود و در 
كنار اين، سختی های ديگری هم وجود دارد كه با ديگر فيلم ها مشترک است كه از 
جمله اين سختی ها مشکل های بودجه ای است. اين فيلم ساز حوزوی ادامه داد: 
مشکل ديگری كه در توليد آثار با آن مواجهيم اين است كه تمام امکانات حرفه ای 
در تهران متمركز شده است و قم نيز مانند ساير شهرستان ها يک شهر حرفه ای برای 
فيلم سازی نيست و برای دسترسی به لوكيشن و بازيگر با مشکل روبه رو هستيم. 
وی در خصوص موفقيت اين ۲ فيلم گفت: ما همه تلاش خود را در توليد اين دو 
فيلم و تهيه فيلنامه خوب به كاربستيم و از آنجا كه هنوز كار به اكران عمومی نرسيده 
است بايد ببينيم چه بازخوردی از مخاطبان دريافت می كنيم و البته زمان پخش 
فيلم هم در اين بازخوردها موثر است. ميرغياثی اظهار داشت: دفتر تبليغات اسلامی 
حمايت های خوبی از توليد اين آثار داشته است ضمن اينکه بايد توجه داشت كه دفتر 

در حوزه های مختلفی ورود دارد.

همزمان با هفته محیط زیست صورت گرفت ؛

پاکسازیطبیعتتوسطجمعیاز
دوچرخهسوارانقمی

 جمعی از دوچرخه سواران قمی همزمان با هفته محيط زيست پس از طی مسير 
۲۰ كيلومتری، منطقه گردشگری طرلاب قم را از زباله های رهاشده پاكسازی كردند.

به گزارش روابط عمومی اداره كل حفاظت محيط زيست استان قم، جمعی از 
اعضای هيات دوچرخه سواری استان به مناسبت هفته محيط زيست در اقدامی 
منطقه  از  بخشی  اراک،   ـ قم  جاده  كيلومتری  مسير ۲۰  طی  از  پس  نمادين، 

گردشگری طرلاب را از زباله های رهاشده در طبيعت پاكسازی كردند.
در اين مراسم كه با حضور مديركل حفاظت محيط زيست، رئيس هيات دوچرخه 
ضمن  كنندگان  شركت  يافت،  ترتيب  بانان  محيط  از  جمعی  و  استان  سواری 
پاسداشت اصول و ارزش های زيست محيطی، بر ضرورت تلاش همگانی برای 

پاسداری از طبيعت و مواهب الهی تأكيد كردند.

رويايی، حرف های  شعارهای فضايی، وعده های 
عجيب و غريب، قول های هيجان زده و حرف های 

پوشالی برای كسب رأی و جذب طرفداران.
اين جملات خلاصه وضعيت اين روزهای كشور 
انتخابات  برگزاری  آستانه  در  كه  روزهايی  است. 
رياست جمهوری ۱۴۰۰ قرار داريم و بازار تبليغات 
نامزدها نيز به شدت گرم شده است. بازاری كه گويا 
هيجان نامزدهای رياست جمهوری را بالا برده و در 
پی آن نيز شعارها و وعده های عجيب و غريب و دور از 

دسترس به گوش می رسد.
اين روزها هر كدام از نامزدهای حضور در ساختمان 
پاستور، از طريق رسانه های عمومی و ديگر طرق در 
حال اعلام برنامه های خود برای دولت بعدی و مطرح 
كردن وعده های انتخاباتی خود هستند. وعده هايی 
كه تحقق برخی از آنها با توجه به شرايط كنونی كشور 
كاملًا غير ممکن به نظر می رسد و احتمالًا نيز در حد 

همان شعار باقی خواهد ماند.
انتخاباتی  تبليغات های  هميشگی  روال  طبق 
زنان  مسائل  ازجمله  موضوعاتی  ادوار،  تمامی  در 
برای وعده  نامزدها  و جوانان همواره سوژه جذاب 
انتخابات  گذشته  دوره های  از  است.  بوده  دادن 
تاكنون، اغلب نامزدها در سخنرانی های خود به اين 
دو موضوع می پردازند و وعده های متعددی را در اين 

زمينه مطرح می كنند.
هرچند كه مسئله زنان، جوانان و ازدواج اغلب به 
دليل جلب توجه مطرح می شود و پس از روی كار 
شده  داده  سر  وعده های  عمل  در  نامزدها،  آمدن 
در اين زمينه توسط دولت ها فراموش شده و كم تر 

اجرايی می شود.
امید واهی به جوانان با وعده وام ۵۰۰ میلیونی
حال به نظر می رسد نامزدهای سيزدهمين دوره 
رياست جمهوری نيز به همين روال وعده های فضايی 
مبتلا شده اند و طی روزهای گذشته سخنان عجيبی 

را از برخی نامزدها شنيده ايم.
اعطای وام ۵۰۰ ميليونی به زوجين جوان يکی از 
همين شعارهای رؤيا پردازانه ای بود كه طی روزهای 
گذشته از سوی يکی از نامزدهای انتخابات اين دوره 

مطرح شد.
به طوری كه يکی از نامزدها با اعلام اين موضوع 
با اولويت دستور  گفت: وقتی رئيس جمهور شدم 
تشکيل فوری صندوق رفاه جوانان را تا قبل از اسفند 
۱۴۰۰ صادر خواهم كرد. هر زوج جوان ۵۰۰ ميليون 
اين  از  خود  مسکن  و  ازدواج  اشتغال،  برای  تومان 

صندوق دريافت خواهند كرد.
وعده پرداخت وام ۵۰۰ ميليون تومانی به جوانان به 
حدی غير قابل اجرا به نظر می رسد كه احتمالًا عمر 

آن تنها به اندازه همين روزهای انتخابات خواهد بود.
ميليون  رقم ۷۰  به  ازدواج  وام  كه  در حال حاضر 
تومان رسيده است، اگر سری به بانک ها بزنيد با سيل 
مواجه  وام  دريافت  برای  و مشکلات جوانان  موانع 
خواهيد شد. مشکلاتی ازجمله سخت گيری بانک ها 
قوانين  به  بانک ها  توجه  عدم  ضامن،  پذيرش  در 
مجلس و آئين نامه های بانک مركزی برای ضامنين 
اين وام، صف های انتظار طولانی مدت برای دريافت 
وام و غيره تنها بخشی از مشکلات دست و پا گير 

جوانان برای وام ازدواج است.
ميليون   ۵۰۰ رقم  به  بخواهد  وام  اين  اگر  حال 
تومان افزايش يابد، قطعاً مشکلات پرداخت آن به 
متقاضيان چند صد برابر خواهد شد و آينده پرداخت 

آن نيز نامعلوم خواهد بود.
از سوی ديگر تأمين منبع مالی برای پرداخت اين 
اين  گفته  بنابر  است.  ديگری  جدی  بحث  نيز  وام 
نامزد، وام ۵۰۰ ميليونی قرار است از طريق تشکيل 
صندوق رفاه جوانان تأمين شود. حال بايد گفت اگر 
كشور به حدی منابع برای تشکيل اين صندوق دارد، 
چرا بانک ها همين وام های ۷۰ ميليونی ازدواج را با 
تأخير فراوان آن هم به دليل نبود منابع مالی كافی 

پرداخت می كنند.
كه  جمهوری  رياست  نامزدهای  اغلب  علاوه  به 
حاضر  حال  در  می كنند،  مطرح  را  سخنان  اين 
مسئوليت های اجرايی و مهمی در كشور بر عهده 
دارند و اگر توانايی اجرای اين وعده ها را دارند، ابتدا 
در مسئوليت و جايگاه فعلی خود قدری به اين مسائل 

بپردازند.
حمایت پوشالی نامزدها از زنان برای کسب رأی

يکی ديگر از نامزدها نيز در سخنان انتخاباتی خود 
با پرداختن به موضوع زنان گفته است: هرجايی كه 
امکانش باشد برای مديريت از زنان استفاده می كنم. 
لياقت خانم ها بعضاً از خيلی آقايان بيشتر است و 

حتماً وزير زن خواهم داشت.
وعده وزير زن نيز شعاری بود كه حسن روحانی در 
جريان انتخابات يازدهم و دوازدهم بارها آن را مطرح 
دوران،  آن  در  وی  قطعی  وعده های  از  يکی  و  كرد 
انتصاب وزير زن بود. وعده ای كه هيچ گاه عملی 
نشد و حتی زنان اصلاح طلب نيز بارها به بی توجهی 

روحانی نسبت به اجرای اين وعده انتقاد كردند.
وعده هایی غیر کارشناسی با رنگ و بوی زنان 

خانه دار
در اين دوره از انتخابات جذابيت وعده های پيرامون 
موضوع زنان و جوانان تقريباً به تمامی نامزدها سرايت 

كرده و هيچکدام در اين زمينه دست خالی نيستند.
يکی ديگر از نامزدهای سيزدهمين دوره انتخابات 

به  خود  اخير  سخنان  طی  نيز  جمهوری  رياست 
موضوع زنان به ويژه زنان خانه دار پرداخته است.

اين نامزد انتخاباتی در سخنان خود گفته است: ما 
خانه داری را يک شغل محسوب كرده و به آن حقوق 
خواهيم داد و دو وظيفه بر عهده خانم های خانه دار 
خواهيم گذاشت، يکی تربيت فرزند و ديگر مسئله 
بهداشت و سلامت خانواده تا با شيوع يک بيماری 
از وزارت بهداشت تا خانواده ها دست و پای خود را 

گم نکنند.
در انتخابات ادوار گذشته نامزدها بارها به موضوع 
آنها  بيمه  و  خانوار  سرپرست  زنان  دار،  خانه  زنان 
پرداخته بودند. به طوری كه حسن روحانی نيز در 
انتخابات دو دوره گذشته وعده برقراری بيمه زنان 
خانه دار و بيمه زنان سرپرست خانوار را داده بود و 

بسياری را به تحقق اين وعده اميدوار كرده بود.
اين در حالی است كه با گذشت ۸ سال از دولت 
تدبير و اميد، نه تنها بيمه زنان خانه دار به شعاری پوچ 
و توخالی تبديل شد بلکه حتی بيمه زنان سرپرست 
خانوار نيز به طور كامل اجرا نشده است و برخی از 
بانوان كشور همچنان با اين مشکل دست و پنجه نرم 

می كنند.
حال مطرح شدن دوباره اين موضوعات از سوی 
نامزدهای اين دوره از انتخابات، خاطره وعده های بی 
سرانجام ادوار گذشته را برای مردم تداعی می كند و به 
نظرمی رسد كه اين وعده نيز به جای جنبه اجرايی 

بيشتر جنبه تبليغاتی داشته باشد.
موضوع ديگر آنکه قول پرداخت حقوق به زنان خانه 
با قوانين كشور نيز مغايرت دارد. چراكه طبق  دار 
قانون پرداخت خرجی و نفقه زن خانه دار به عهده 
مرد و شوهر وی است و دولت وظيفه دارد نسبت به 
اجرای »بيمه« زنان خانه دار اقدام كند كه يک مساله 

حاكميتی است.
وعده  اين  نشدن  يا  شدن  اجرايی  از  فارغ  لذا 
انتخاباتی، بايد مغاير بودن اصل و اساس آن با قوانين 

كشور از آينده نا مشخص آن خبر می دهد.
نامزدها به مشکلات اصلی جامعه بپردازند

رياست  انتخابات  ادوار  همه  در  كلی  طور  به 
جمهوری، نامزدها با توجه نشان دادن به مسائل زنان 
و جوانان سعی در كسب رأی دارند اين در حالی است 
كه اغلب اين وعده ها تنها منوط به زمان هيجان های 
و  زنان  حوزه  دولت ها  در  عملًا  و  است  انتخاباتی 

جوانان به فراموشی سپرده می شود.
به علاوه بهتر است نمايندگان به جای سر دادن 
شعارها و وعده های هيجان زده و غير كارشناسی، به 
اولويت ها و معضلات اصلی اين دو گروه بپردازند و از 

مطرح كردن شعارهای فرعی بپرهيزند.

وقتی مسائل زنان و جوانان تنها در ایام انتخابات عزیز می شود؛

بازارداغوعدههابرایجوانان

مدیر امور فوریت های شرکت برق استان قم:

همکاریخوبمشترکانباعثکاهش
خاموشیهاشد

برق قم گفت:  نيروی  توزيع  برق شركت  فوريت های  و  امور ديسپاچينگ  مدير 
همکاری خوب مشتركان بخش های صنعتی، كشاورزی و اداری در رعايت الگوی 
مصرف باعث جلوگيری از خاموشی در مشتركان خانگی و تجاری شد و به مديريت 

مصرف برق در استان كمک كرد. 
سيد محمد ارجمندزاده افزود: برخی صنايع اين امکان را دارند كه روزانه چند 
ساعت برق خود را خاموش كنند، اين اقدام از قطعی برق در بخش صنايع جلوگيری 

می كند.
وی اضافه كرد: با چنين مشتركانی توافق كرده ايم تا در ساعات اوج مصرف چند 
ساعت نسبت به خاموش كردن دستگاه ها اقدام نمايند و پاداش اين مشتركان روی 

قبض برقشان اعمال خواهد شد.
وی بيان كرد: با توجه به اين كه مشتركان كشاورزی اكثرا صاحب چاه آب هستند، در 
صورت همکاری و خاموش كردن چاه ها از ساعت ۱۲ ظهر تا ۱۶ عصر، هزينه قبض 

برقشان رايگان می شود.
ارجمندزاده افزود: در صورتی كه همکاری لازم صورت نگيرد، مجبور به قطع فيدر 
مشتركان كشاورزی می شويم و اگر عبور از خط مجاز مصرف ادامه داشته باشد، برق 

مشتركان خانگی نيز قطع می شود كه مطلوب ما نيست.
وی اضافه كرد: با مشتركان تجاری به ويژه در مراكز عمده و پاساژها نيز هماهنگ 
شده است، حدفاصل ۱۲ ظهر تا ۱۷ عصر تعطيل كنند تا مديريت مصرف داشته 
باشيم و مجبور به خاموشی نشويم. به گفته وی، مشتركان اداری نيز موظف هستند از 
ابتدای صبح برق مصرفيشان را نسبت به سال گذشته ۵۰ درصد و از ساعت ۱۲ و نيم 

تا پايان وقت اداری نيز ۱۰ درصد كاهش دهند.
مدير امور فوريت های شركت برق قم خاطرنشان كرد: از مشتركان خانگی و تجاری 
نيز كه نسبت بالايی از مشتركان برق قم را تشکيل می دهند، انتظار داريم الگوی 
مصرف از جمله تنظيم درجه حرارت كولر، عدم استفاده از وسايل پرمصرف مثل اتو، 
جاروبرقی، لباسشويی و ظرف شويی در ساعات اوج مصرف از ۱۲ ظهر تا ۱۷ عصر 
را رعايت كنند.  وی گفت: با توجه به اين كه سقف پيک مجاز به صورت روزانه اعلام 
می شود، مکلف هستيم اين سقف را برای رعايت وضعيت پايداری شبکه و عدم قطع 

برق رعايت كنيم كه اين مساله را می توانيم از طريق اين اقدامات محقق كنيم.
وی خاطرنشان كرد: در چند روز گذشته اين موضوع كاملا محقق شده و قم جزو 

استان هايی بود كه مصرف برق مشتركانش از حد مجاز عبور نکرده است.
ارجمندزاده با بيان اين كه در حال حاضر خاموشی ها به استان ها سپرده شده 
است، افزود: اگر از حد مجاز عبور كنيم، اختيار خاموشی ها از استان خارج می شود 

و به صورت سراسری از مركز برای قطع بار اقدام می كنند.
وی با بيان اين كه از ۶۰۰ هزار مشترک برق قم، ۴۸۰ هزار مشترک خانگی است، 
افزود: خاموشی در هر سطحی كه انجام شود و در هر نقطه و برای هر مشتركی، 
دردسرساز خواهد شد. وی با اشاره به اين كه كوچک ترين اقدامات از جمله خاموش 
كردن يک لامپ اضافه می تواند به گذر از اين بحران كمک كند، گفت: شايد برخی 
مشتركان تصور كنند خاموش كردن يک لامپ تاثيری در كاهش مصرف برق نداشته 
باشد، اما وقتی ۴۸۰ هزار لامپ هم زمان خاموش می شود، اثرش در وضعيت و 
مديريت بار مشخص می شود و با اين تعداد لامپ موفق می شويم برق تعداد زيادی 
از مشتركان بخش صنعتی كه به واسطه مصرف بالا دچار مشکل شده اند را روشن نگه 
داريم. به گفته ارجمندزاده، ميانگين سقف پيک مجاز در هفته جاری ۶۷۰ مگاوات 

بود كه اين ميزان نسبت به اين بازه زمانی مشابه سال گذشته بوده است.

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم :

هنوزازپیکچهارمکروناگذرنکردهایم
معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: آمار رعايت دستورالعمل های 
بهداشتی در دستگاه های اجرايی ۷۸ درصد، آموزشگاه های راهنمايی رانندگی ۹۴ 
درصد، جايگاه های سوخت ۷۲ درصد، پايانه های مسافربری برون شهری ۶۷ درصد، 
دفاتر ازدواج ۸۲ درصد، آموزشگاه های فنی و حرفه ای ۹۳ درصد، ساير آرامستان های 
شهر ۶۳ درصد، نانوايی ها ۶۰ درصد، رستوران ها و غذاخوری ها ۸۰ درصد و حرم 

مطهر بانوی كرامت ۷۳ درصد است.
سيامک محبی ظهر ديروز در ستاد مبارزه با كرونا استان قم كه با حضور معاون وزير 
بهداشت، استاندار و جمعی از مسئولان استانی در سالن كرامت استانداری برگزار 
شد، با اشاره به اينکه اين ستاد تا به امروز بيش از ۹۰ جلسه داشته است، اظهار 
كرد: هر هفته اين ستاد با موضوعات مرتبط با كرونا از جمله رعايت دستورالعمل ها و 

واكسيناسيون ها برگزار شده است.
وی با بيان اينکه روند بيماری در قم و كشور نزولی است، اضافه كرد: همچنان 
از مرحله پيک چهارم گذر نکرده ايم اما در روزهای آينده روند نزولی بيماری كامل 
می شود. معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اينکه قم در حوزه 
بيماران كرونايی رتبه بيست و يکم كشور را به خود اختصاص داده  است، عنوان كرد: 
تعداد مراجعان به مراكز منتخب كرونا روند كاهشی داشته است اما هنوز نتوانسته به 

وضعيت اسفندماه سال گذشته برسيم.
وی از كاهش تعداد فوتی ها ياد كرد و گفت: اگر فرآيند درمانی و كارهای پيشگيرانه 
ظرفيت  افزايش  به  اشاره  با  محبی  می بوديم.  ميرها  و  مرگ  افزايش  شاهد  نبود 
تست های كرونا در قم عنوان كرد: موارد مثبت تست طی هفته های اخير كاهش 
داشته و در سطح شهر قم وضعيت بيماری مطلوب تر شده است. وی از رهگيری 
بيماران كرونايی به عنوان يکی از دستاوردهای دانشگاه علوم پزشکی قم نام برد و 
عنوان كرد: اين اقدام كه با مشاركت بخش های مختلف درحال دنبال شدن است 
می تواند در كنترل شيوع بيماری مؤثر باشد. محبی خاطرنشان كرد: بيش از ۴۸ هزار 
واكسن تا به امروز در استان قم مورد استفاده قرار گرفته و فعاليت های فرهنگ سازی با 
مشاركت بخش های مختلف و در راستای مقابله با شايعه پراكنی ها درحال انجام است. 
وی يادآور شد: آمار رعايت دستورالعمل های بهداشتی در دستگاه های اجرايی ۷۸ 
درصد، آموزشگاه های راهنمايی رانندگی ۹۴ درصد و مركز شماره گذاری ۸۵ درصد، 
جايگاه سوخت ۷۲ درصد، بهشت معصومه ۷۱ درصد، مراكز معاينه فنی ۹۰ درصد، 
پايانه های مسافربری برون شهری ۶۷ درصد، دفاتر ازدواج ۸۲ درصد، آموزشگاه های 
فنی و حرفه ای ۹۳ درصد، ساير آرامستان های شهر ۶۳ درصد نانوايی ها ۶۰ درصد، 
داروخانه ها ۷۵ درصد، مطب ها ۷۰ درصد، بيمارستان ها و مراكز جراحی ۸۵ درصد و 
مدارس امتحانی ۹۶ درصد، بانک ها ۷۸ درصد، رستوران ها و غذاخوری ها ۸۰ درصد 

و حرم مطهر بانوی كرامت ۷۳ درصد است.

رئیس اداره ایمنی راه و حریم اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم :

اجرایپروژهخطکشیراههایاستانقم
رئيس اداره ايمنی راه و حريم اداره كل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم گفت: 
پروژه اجرای يک هزار كيلومتر خط ترافيکی در سطح راه های استان قم با اعتباری 

بالغ بر ۷۵ ميليارد ريال عملياتی شد.
و كاهش  ايمنی  افزايش ضريب  راستای  در  افزود:  زمينه  اين  در  اويسی  جعفر 
حداكثری سوانح جاده ای، طرح گسترده خط كشی در سطح راه های استان قم 

اجرايی شد.
انتقال  و  نقوش جاده ای در هدايت  و  بی ترديد اجرای خطوط  وی اضافه كرد: 
پيام های ترافيکی به رانندگان، به خصوص در شب و ايام بارش و همچنين شرايط 
مه آلود جاده نقشی حياتی دارد. وی ادامه داد: در ۲ سال گذشته شاهد اجرای 
چند طرح بهسازی و روكش آسفالت در سطح راه های استان بوده ايم كه به منظور 

ايمن سازی آن ها نسبت به اجرای خطوط ترافيکی اقدام شده است.
اويسی در خصوص منابع اعتباری اين طرح، خاطرنشان كرد: تمامی هزينه های 
مربوط به تهيه مصالح و اجرا از محل اعتبارات سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
تامين شده است. وی بيان كرد: در قالب اين پروژه ضمن اجرای خطوط ترافيکی 
جديد، نسبت به احيای خطوط امحا شده نيز اقدام می گردد و اميدواريم در پايان 
سال ۱۴۰۰به اتمام برسد. وی اولويت در اجرای خطوط ترافيکی را مربوط به آزادراه ها، 
بزرگراه ها و ديگر راه های اصلی – شريانی دانست و خاطرنشان كرد: با توجه به حضور 
اپراتورهای فنی باتجربه و همچنين دستگاه خط كشی به روز شده اداره كل متبوع، 
نسبت به اجرای خطوط ترافيکی در سطح راه های فرعی و روستايی استان، به طور 
امانی اقدام می گردد. رئيس اداره ايمنی راه و حريم اداره كل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای استان قم در ادامه ضمن تاكيد بر رعايت حداكثری جوانب ايمنی توسط 
كاربران جاده ای، يادآور شد: از عوامل اصلی در حفظ خاصيت انعکاسی و افزايش 
ماندگاری خطوط ترافيکی، عدم عبور وسايل نقليه از روی خطوط به خصوص طی 

ساعات اوليه اجرای آن می باشد.

 عضو هيأت علمی گروه جامعه شناسی دانشگاه الزهرا به ايرنا گفت: مسووليتی 
كه در كنترل و مواجهه با بيماری كرونا همچنان متوجه مردم است، مبتنی بر 
بيماری و همچنين احساس  انگاشتن  حساس بودن، اهميت دادن، جدی 

مخاطرات زيستی كوتاه مدت و بلندمدت آن است.
شيوع ويروس كرونا موسوم به كوويد ۱۹ برای نخستين بار اواسط ماه دسامبر 
)۲۴ آذر( در شهر »ووهان« واقع چين گزارش شد و بتدريج به ساير كشور های 
دنيا سرايت كرد. در ايران نيز در تاريخ ۳۰ بهمن ۱۳۹۸ بود كه نتايج آزمايش 
اوليه ۲ مورد مشکوک ابتلا به كرونا در قم مثبت گزارش شد و از آن زمان به بعد 
شاهد افزايش آمار مبتلايان به ويروس كوويد ۱۹ در ساير استان های كشور بوده 
و هستيم. بر اساس آخرين گزارش  های وزارت بهداشت تا ۱۷ خرداد، آمار كل 
مبتلايان به دو ميليون و ۹۶۶ هزار و ۳۶۳ نفر و كل فوت شدگان هشتاد و يک 
هزار و  ۶۳نفر رسيده است. اين در حالی است كه عده ای از مردم دستورالعمل  
های بهداشتی را جدی نمی انگارند و برخی بدون رعايت پروتکل  های بهداشتی 
در سطح عمومی جامعه حاضر می شوند. نظر به اهميت اين موضوع يعنی تبيين 
نقش مردم در كنترل بيماری كوويد-۱۹، پژوهشگر ايرنا گفت وگويی با "يعقوب 
موسوی" عضو هيات علمی گروه جامعه شناسی دانشگاه الزهرا انجام داده است 

كه مشروح آن را در ذيل می خوانيد:
مردم در برابر  این بیماری بی تفاوت نباشند

موسوی پيرامون نقش آحاد جامعه در مبارزه با ويروس كرونا اظهار كرد: ويروس 
كوويد- ۱۹ از زمان شيوع  آن در ايران تاكنون قربانيان زيادی داشته؛ چه كسانی 
كه بر اثر اين بيماری فوت شده اند و چه كسانی كه برای مدت زمانی با اين بيماری 
درگير بوده اند. با اين اوصاف، پيوسته اين سوال مطرح بوده و هست كه در كنترل 
و مقابله با اين بيماری جدا از مسووليت  های نظارتی و كنترلی مسوولان و برخی 
نهادها، نقش آحاد جامعه در اين زمينه چيست؟ در پاسخ به اين سوال بايد گفت 
آن چنان كه از شواهد بر می آيد، اين بيماری در همه جوامع زمين گير شده و تا 
مدت ها و سال ها هم ممکن است مهمان همه جوامع باشد. گرچه برخی جوامع 
ادعا می كنند كه نشانه  های اين بيماری را به صفر رسانده اند اما هنوز قراين 
قطعی در اين مورد وجود ندارد؛ زيرا بيماری كرونا يک بيماری مسری است و 
نمی شود تمام راه  های مربوط به آن به دليل ديناميسم ارتباطی كه در اجتماعات 
وجود دارد، مسدود شود. از اين رو رسيدن به وضع ايده ال اگر ناممکن نباشد، اما 
گفتنی است كه بسيار بسيار دشوار است. بنابر اين جامعه ما نيز مانند بسياری از 

جوامع ديگر با اين ويروس همزيست شده و آن را با خود خواهد داشت.
وی افزود: مردم تا كنون متحمل صدمات و خسارات بسيار شده اند. بخش  
هايی از طبقات جامعه سختی  ها و مرارت  هايی در ابعاد اقتصادی متحمل 
شده اند و توده  های اجتماعی نظير جوانان، نوجوانان و حتی كودكان در ابعاد 
اجتماعی تحت مشقت هايی قرار گرفته اند. همچنين آموزش و كانون های 
هنری، دينی، مذهبی و مراكز جهانگردی و توريستی متحمل صدماتی شده اند، 
با اين حال از همه كسانيکه در اجتماع فعاليت می كنند، خواسته می شود به 
عنوان كنشگر در جامعه در قبال اين بيماری بی تفاوت نباشند. البته مسووليتی 
كه بدون ترديد متوجه مردم است، جوانب مختلفی را در بر می گيرد. حساس 
بودن، اهميت دادن، جدی بودن و باور داشتن به اين بيماری و عوارض آن در 
زمينه سلامتی و درک و احساس مستقيم مخاطرات زيستی كوتاه مدت و بلند 

مدت از جمله آنهاست.
از دانش، عقل و تجربه خود استفاده کنیم و این ویروس  را جدی بگیریم

موسوی درباره شکل گيری خرده فرهنگ تقديرگرايانه در مواجهه با بيماری 
كرونا، گفت: ما در جامعه متاسفانه با يک خرده فرهنگ تقديرگرايانه و شايد يک 
خرده فرهنگ خودخواهانه ايرانی مواجه هستيم كه تصور می كنيم تمام راه ها را 
طی كرده ايم و اصولا اگر توكل به خدا هم پيدا كنيم همه مشکلات حل خواهد 
شد. اين در حالی است كه اين نوع تقديرگرايی لطمات بسياری به دنبال خواهد 
داشت. بايد بدانيم كه خداوند هم امر فرموده كه از دانش، بينش، عقل و تجربه 
خود استفاده كنيم و آن را جدی بگيريم. بنابر اين رعايت نکردن و واگذار كردن 
همه امور به خداوند به گونه تقديرگرايانه شر و ضرر بلايای طبيعی و مشکلات 

بهداشتی زيستی را از ما ساقط نخواهد كرد.

اين استاد دانشگاه افزود: به انصاف، وزارت بهداشت و درمان با همه انتقادهای 
وارده به آن در ابعاد آگاهی رسانی، آمار و  ضوابط و شرايط رعايت پروتکل های 
بهداشتی خوب پيش رفته؛ اما مهم اين است كه از سوی مردم هم جدی انگاشته 
شود و آن زمانی است كه مردم باور داشته باشند كه می توانند از طريق رعايت 
دستورالعمل های بهداشتی، فاصله فيزيکی و اجتماعی و مراقبت های بهداشتی 

جلوی انتشار و گسترش بيماری را بگيرند.
وی ادامه داد: آمدن مردم به صحنه مراقبت و كنترل خود و همينطور ايجاد 
يک نوع عادت ثانويه يا خرده فرهنگ ثانويه از هر نوع سرمايه گذاری اقتصادی 
كلان برای مقابله با اين بيماری موثر است. بنابر اين قبل از واكسيناسيون، 
واكسيناسيون اجتماعی هست يعنی نوعی رعايت دستورالعمل ها مبنی بر 

گروهی زيست نکردن و اتصال فيزيکی نداشتن با گروه ها و آحاد است.
کرونا سبک های زندگی را تغییر داده است

موسوی در خصوص تغيير سبک های زندگی در دوران كرونا گفت: گاهی 
شرايطی پيش می آيد كه سبک و روال زندگی مردم دگرگون می شود. اين شرايط 
تنها ناشی از بيماری ها نيست بلکه در شرايطی ديگر مثل ۸ سال دفاع مقدس 
هم پيش آمد كه سبک زندگی مردم هم تغيير كرد. مردم در آن دوران ناچار بودند 
رياضت های اقتصادی بکشند و بسيار از مشقت ها را تحمل كنند. جلوی بسياری 
از عيش و نوش ها گرفته شد و بسياری از اخلاقيات متعارف جامعه تغيير كرد. 
با اين حال توده های مردم قابليت انطباق با شرايط جديد را هم پيدا كردند. در 
وضعيت كرونا هم به اين صورت است؛ گرچه مشقت ها و سختی های بسياری 
دامنگير مردم شده، با اين حال مردم توانسته اند خود را با شرايط جديد منطبق 
ساخته و راه های ديگری برای كسب معاش و گذران زندگی و همينطور اوقات 
فراغت خود پيدا كنند. دو عيد نوروز كه از بزرگترين اعياد ايرانيان بود، تعطيل 
شبکه های  طريق  از  مجازی  ارتباطات  خصوصا  ارتباطی  ديگر  شيوه های  و 
اجتماعی جايگزين شد. بنابر اين بايد اذعان كرد كه كرونا پايان تاريخ نيست 
و جهان به پايان نرسيده بلکه ظهور و انشاالله افول آن، خود يک مرحله جديد 
و گونه ای ديگر از حيات اجتماعی است و ما را وادار كرده تا بينديشيم، تعامل 
كنيم و تحت يک وفاق اجتماعی شيوه زندگی خود را تغيير دهيم. همانطور كه 
پدران و اجداد ما سابق بر اين در مواجهه با بيماری هايی نظير طاعون و وبا انجام 
می دادند. همانطور كه اين بيماری ها روزی به حاشيه كشيده شد، روزی هم فرا 

خواهد رسيد كه بيماری كرونا به حاشيه رود. 
در امر کنترل کرونا همه مسوولیت دارند

موسوی درباره اهميت نقش مردم و دولت در كنترل اپيدمی كرونا، گفت: 
مديريت اجتماعی مردم كمتر از مديريت اجتماعی بخش های رسمی و دولتی 
نيست. كرونا همانطور كه گفته شد سبک ما را تغيير داده است. اما اين به معنای 
ناديده گرفتن بخش رسمی و نيمه رسمی نيست. در امر مديريت بيماری كرونا 
همگان چه مردم و چه دولتمردان مسووليت دارند.. تامين آرامش روحی در 
خانواده، توجيه و آگاه كردن آنها در خصوص رعايت دستورالعمل های بهداشتی 
عهده  بر  را  مسووليت هايی  هم  و  مردم  عهده  بر  را  وظايفی  و  مسووليت  هم 

دولتمردان می گذارد.

در گفت و گو با یک جامعه شناس مطرح شد؛ 

کرونا، مردم و مسوولیتی که نباید فراموش شود
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معاون اقتصادی رييس جمهوری با اشاره به ارايه ۷۷ هزار 
ميليارد تومان تسهيلات به خانوارها و مشاغل در مقابل كرونا، 
گفت: مهلت ثبت نام و پرداخت تسهيلات به متقاضيان مشاغل 
و كسب و كارهای آسيب ديده از كرونا تا پايان شهريورماه تمديد 

شد.
»محمد نهاونديان« در نشست خبری درباره آخرين تصميمات 
كارگروه اقتصادی برای حمايت از بنگاه های آسيب ديده از 
كرونا، اظهارداشت: كارگروه اقتصادی بسته جامع حمايت های 
اقتصادی مالی، بانکی و بيمه ای در رابطه با مقررات در سال 

۱۴۰۰ را طراحی كرده است.
وی اضافه كرد: با وجود همه محدوديت هايی كه در سال ۹۹ 
داشتيم به سبب تبعات اقتصادی همه گيری كرونا برای حمايت 

از كسب و كارهای آسيب ديده، تصميماتی اتخاذ شد.
نهاونديان افزود: سال گذشته در مجموع ۷۷ هزار ميليارد 
تومان به صورت مستقيم و به صورت تسهيلات به خانوارها و 

كسب و كارهای آسيب ديده از كرونا پرداخت شد.
معاون اقتصادی رييس جمهوری با بيان اينکه در يک سال 
حوزه های  در  كرونا  حمايتی  تصميمات  عملکرد  گذشته، 
ماه  ارزيابی كه در دو  براساس  افزود:  بود،  مختلف، متفاوت 

گذشته از ميزان تحقق برنامه های اجرايی داشتيم، كارگروه 
اقتصادی كرونا يک بسته جامع حمايت های اقتصادی كرونا را 

برای ۱۴۰۰ تصويب كرد.
وی اضافه كرد: حمايت های اقتصادی ما در حوزه های مالی، 
بانکی و بيمه ای و در رابطه با مقررات است و اين تصميمات به 
صورت مفصل در سايت كارگروه اقتصادی coronomy.ir در 

دسترس عموم،  است.
نهاونديان درباره بدهی مالياتی كسب و كارها گفت: كسب 
و كارهای آسيب ديده از كرونا تا پايان شهريوماه فرصت دارند 
بدهی مالياتی خود را بدون محاسبه جريمه ديركرد پرداخت 
تا پايان دوره مذكور  كنند و و همه عمليات اجرايی مالياتی 

متوقف می شود تا بنگاه ها متضرر نشوند.  
وی افزود: سازمان امور مالياتی اجازه دارد جرايم مالياتی ۱۴ 
رسته بنگاه های اقتصادی متضرر از همه گيری كرونا را مورد 

بخشيدگی قرار دهد.  
معاون اقتصادی رييس جمهوری درخصوص حمايت های 
بانکی از كسب وكارهای آسيب ديده از كرونا گفت: يک مشکل 
اين بود كه برخی كسب و كارها درآمدی نداشتند و تسهيلات 
دريافت كردند و هم اكنون موعد اقساط رسيده است بنابراين 

بازپرداخت  برای  چهارماهه  امهال  كرونا  اقتصادی  كارگروه 
اقساط در نظر گرفت.  

تسهيلات  نخست  قسط  چهار  بازپرداخت  افزود:  وی 
بنگاه های اقتصادی در سال ۱۴۰۰ به پايان دوره انتقال يافت 

تا چهار قسط پس از آخرين قسط پرداخت شود.  
نهاونديان گفت: برخی از كسب و كارهای آسيب ديده از 
كرونا كه در اين دوران درآمدی نداشتند و چک های آنها وصول 
نشده تا پايان تيرماه مهلت دارند چک های برگشتی را وصول 
كنند و در اين مدت محدوديت های خدمات بانکی برای چک ها 

متوقف می شود.  
وی اظهارداشت: مهلت زمانی ثبت نام و پرداخت تسهيلات 
كرونايی كسب و كارها تا پايان شهريور ۱۴۰۰ تمديد شد و 
به  توصيه می كنم همه كسب وكارها در رسته های ۱۴ گانه 

بانک ها مراجعه كنند.  
معاون اقتصادی رييس جمهوری افزود: بانک ها تا پايان آبان 
ماه موظف هستند تسهيلات را بپردازند به خصوص در چهار 
رسته گردشگری، فرهنگ و هنر، ورزش و جوانان،  حمل و نقل 

ريلی و هوايی مهلت ها تمديد شده است.  
و  آبی  پارک های  تالارها،  مهدكودک ها،  داد:  ادامه  وی 

شهربازی ها به فهرست كسب و كارهای آسيب ديده از كرونا 
اضافه شد و می توانند از امهال ها و تسهيلت كرونا بهره مند 

شوند.  
نهاونديان حمايت های بيمه ای گفت: در مشاغل آسيب ديده 
از كرونا چنانچه كارفرمايان نتوانستند حق بيمه ارديبهشت و 

خردادماه را پرداخت كنند دو ماه امهال در نظر گرفته شد.  
به گفته وی براساس مصوبه ستاد ملی كرونا، شركت های 
ارائه دهنده خدمات آب، برق و گاز اجازه ندارند خدمات خود 
به كسب و كارهايی آسيب ديده از كرونا كه موفق به پرداخت 

قبوض نشدند را قطع كنند.  
معاون اقتصادی رييس جمهوری گفت: مجوز فعاليت ها تا 
پايان خردادماه تمديد شد و احکام فعاليت اتحاديه ها و اتاق ها 

نيز تا پايان شهريورماه تمديد شد.  
وی در پاسخ به سوال ايرنا درباره پرداخت بيمه بيکاری به 
بيکاران همه گيری كرونا، گفت: سال گذشته در ستاد ملی 
كرونا دو هزار ميليارد تومان مقرری بيمه بيکاری در نظر گرفته 
بوديم كه پرداخت شد و وزارت تعاون در سال جديد نيز طرح 
جديدی را برای پرداخت بيمه بيکاری را ارائه كرده است كه به 

محض تصويب اعلام می شود.

نهاوندیان بسته حمایت کرونایی ۱۴۰۰ را تشریح کرد؛

ارایه۷۷هزارمیلیاردتومانتسهیلاتکرونا

رییس شورای تامین دام کشور مطرح کرد:

کشتارزودهنگامدامبهعلتکمبود
نقدینگیوعلوفه

رييس شورای تامين دام كشور با تاكيد براينکه صنعت دامپروری كشور نيازمند نقدينگی 
است، گفت: اكنون توليدكنندگان با كمبود جدی نقدينگی و علوفه دامی روبرو هستند كه 

همين امر باعث شده تا دام ها، زودهنگام روانه كشتارگاه شوند.
»منصور پوريان« افزود: اكنون طبق آمار  جمعيت دام سبک كشور حدود ۷۰ ميليون 
راس است كه وضعيت خوبی را  نشان می دهد، اما توليدكنندگان ما برای تامين علوفه و 

نگهداری دام شرايط سختی را دارند.
رييس شورای تامين دام كشور اظهارداشت: هزينه تمام شده توليد از جمله علوفه 
دامی بالاست،  از سوی ديگر بازار داخلی به دلايل مختلف از جمله شرايط اقتصادی و 
تورم  پاسخگوی مشکلات دامداران نيست و آنچه دامدار توليد و عرضه می كند، تفاوت 

قيمتی زيادی وجود دارد.  
وی تصريح كرد: مسائل خشکسالی و كمبود علوفه فشار حداكثری روی دامداران 
دارد بنابراين توليدكننده تلاش می كند برای رفعع اين معضل دام خود را زودهنگام روانه 

كشتارگاه ها كند.
رييس شورای تامين دام گفت: اكنون بره شيری يا بره تازه از شيرگرفته شده روانه 
كشتارگاه می شود درحالی كه بره بايد پس از گرفتن از شير،  وارد فرايند پرواربندی شود تا 

به وزن ۳۶ كيلوگرم يعنی گوشت برسد.
وی با بيان اينکه اكنون دام شيری پايه كشور روانه كشتارگاه ها می شود، افزود: ادامه 

اين روند نگران كننده است زيرا ممکن است در ماه های آتی با كمبود توليد روبرو شويم.
پوريان كاهش مصرف بازار داخلی و پايين بودن قدرت خريد مردم را از ديگر عوامل 
برشمرد و افزود: با توجه به جمعيت دام سبک كشور در زمستان،  پاييز و بهار، در شرايط 
كرونايی،  ۵۰ درصد واحدهای پرمصرف گوشت قرمز تعطيل بودند كه همين نيز در 

كاهش مصرف تاثير داشته است.
رييس شورای تامين دام كشور اضافه كرد: نياز سالانه كشور به گوشت قرمز يک ميليون 
تن است كه سال گذشته بيش از ۸۰۰ هزارتن توليد شد كه با توجه به كاهش مصرف 

واحدهای پرمصرف و حتی خانگی بازار گوشت، نامتعادل بود.  
 وی از ديگر مشکلات عمده توليدكنندگان گوشت قرمز، كمبود نقدينگی، ممنوعيت 
صادرات و محدود كردن توليدكنندگان به بازار داخلی دانست و افزود: ما فقط توليد كننده 
را محدود به بازار داخلی كرديم و در حالی امتياز صادرات را از توليدكننده گرفته ايم كه 

بخش عمده مشکلات می تواند از بازار صادراتی مرتفع شود.
رييس شورای تامين دام با بيان اينکه يکی از راهکارها حمايت از توليدكننده داخلی 
است، گفت: با توجه به خشکسالی شديد امسال،  تنها راهکارتزريق نقدينگی به صورت 
مستقيم به دامداری های گوشتی و شيری، آزادسازی صادرات دام زنده يا گوشت قرمز و 
ارايه تسهيلات كم بهره است تا بازار دام زنده و گوشت قرمز از ركود خارج شود و توليد به 

حيات خود ادامه بدهد.
وی ادامه داد: كل سياست های توليد گوشت كشور را به واردات نهاده ها و تخصيص 
ارز وصل كرده ايم به طوری كه تمامی سياست های دو تا سه سال اخير نتوانستند به 

توليد كمک كنند.
پوريان خواست كرد برای صنعت دامداری و دامپروری كشور تدبيری انديشيده شود و 
توليدكنندگان با خريد حمايتی گوشت، تزريق نقدينگی و رفع ممنوعيت صادرات مورد 

حمايت جدی قرار گيرند.

وزیر نفت: 

۳۵میلیارددلاریارانهگازبهمردمدادهمیشود
وزير نفت گفت: ساليانه رقمی معادل ۳۵ ميليارد دلار به مردم به صورت يارانه گاز داده 

می شود.
»بيژن زنگنه« روزسه شنبه درصحن علنی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به پرسش 
»عليرضا ورناصری قندعلی« نماينده مسجدسليمان و لالی و هفتگل و انديکا درباره 
جمع آوری گازهای مشعل و »جلال محمودزاده« نماينده مهاباد درباره گازرسانی و كمبود 
گاز مايع افزود: گازهای مشعل يا همان گازهايی كه به مشعل می رود موضوعی است كه 

بيش از ۶۰ سال مطرح بوده و اجرای آن  پيچيده، دشوار و پرهزينه  است.
وی بيان داشت: مجلس شورای اسلامی نيز به اين مساله توجه داشته و آخرين بار در 
ماده ۴۸ قانون برنامه ششم توسعه، دولت را موظف كرد تا گازهای مشعل به قيمت عادلانه 
واگذار شود. وزير نفت اظهار داشت: ما در اجرای اين قانون يک مزايده برگزار كرديم و 
قيمت هر مترمکعب گاز برای پايه مزايده را  نيم سنت تا ۲ سنت تعيين كرديم كه تقريبا 

رايگان بود، اما تعداد مراجعه كنندگان اندک بود.
وی ادامه داد: بر اين اساس قراردادهايی به مقدار نيم ميليون مترمکعب برای ايستگاه 
جمع آوری گازهای مشعل ميدان پارسی و مارون ۳ امضا و راه اندازی شد و تاسيسات 
جمع آوری چند مورد ديگر نيز به ظرفيت يک ميليون و ۷۰۰ هزار مترمکعب انجام شد، 

اما مقادير بسيار كم بود.
اين مقام مسوول اضافه كرد: برای جمع آوری گازهای مشعل بايد واحدهايی به نام 
ان. جی. ال يا  پالايشگاه گازی ساخته شود، در اين واحدها گازهای جمع آوری شده از 
چاه های مختلف، شيرين سازی و تفکيک و هر كدام برای هدفی مصرف می شوند، اما اين 

موضوع به سرمايه گذاری زيادی نياز دارد.
نيازمند سرمايه گذاری  اين بخش  اينکه  بيان  با  پالايشگاه گازی  وی درباره ساخت 
سنگين است، تاكيد كرد: اين مهم پيشتر فقط به صورت دولتی انجام می شد، اما در اين 

دولت به بخش خصوصی مجوز داده شد تا برای سرمايه گذاری حضور يابد.
وزير نفت با بيان اينکه اقدامات بسياری در خوزستان و فلات مركزی در زمينه گاز انجام 
شده است، اظهار داشت: تا آخر سال ۱۴۰۱ به بيش از ۹۰ درصد جمع آوری گاز دست 
خواهيم يافت. وی افزود: البته در مسجد سليمان گازهای به دست آمده منتقل نمی شود 

تا فرصت استفاده و بهره مندی از اين منطقه سلب نشود.
زنگنه با اشاره به پالايشگاه بيدبلند خليج فارس، تصريح كرد: سه ميليارد سرمايه گذاری 
در اين پالايشگاه انجام شده كه ۳.۴ ميليون متر مکعب خوارک برای توليد كالاهای 
پتروشيمی جمع آوری می كند. وی ادامه داد: در شرق كارون توليد گازها به دو پالايشگاه 

بيدبلند و مارون منتقل می شود كه ۱۷.۵ ميليون متر مکعب توليد آن است.

مدیر کل مسکن روستایی بنیاد مسکن خبرداد:

افزایشواممسکنروستاییبه۱۰۰
میلیونتومان

مدير كل مسکن روستايی بنياد مسکن از افزايش وام مسکن روستايی به ۱۰۰ ميليون 
تومان خبر داد.

حميدرضا سهرابی در مصاحبه با رسانه ملی گفت: تسهيلات وام مسکن روستايی به 
۱۰۰ ميليون تومان افزايش پيدا كرده و دوره بازپرداخت آن ۲۰ ساله خواهد بود.

مديركل مسکن روستايی بنياد مسکن افزود: اين تسهيلات به صورت يارانه ای و با نرخ 
۵ درصد است و افراد ساكن در داخل بافت روستا می توانند براساس ضوابط طرح هادی و 
پروانه ساختی كه از مراكز صدور پروانه دريافت می كنند به بنياد مسکن مراجعه كرده و پس 

از تشکيل پرونده براساس دستورالعمل ها تسهيلات را دريافت كنند.
وی با بيان اينکه پيش از اين، سقف اين تسهيلات ۵۰ ميليون تومان بود، ابراز اميدواری 
كرد تا ظرف بيست روز آينده امکان پرداخت تسهيلات جديد در شعب بانک های استان ها 
فراهم شود. هفته گذشته مصوبه هيئت وزيران در خصوص تسهيلات مسکن روستايی از 
سوی معاون اول رئيس جمهور به وزارت راه و شهرسازی، سازمان برنامه و بودجه، بانک 
مركزی و بنياد مسکن انقلاب اسلامی ابلاغ شد. بر اساس اين مصوبه بانک مركزی مکلف 
است نسبت به تعيين بانک های عامل و سهميه هر كدام برای بهسازی و نوسازی ۲۰۰ 

هزار واحد مسکونی روستايی، حاشيه شهر ها و شهر های زير ۲۵ هزار نفر اقدام كند.
سازمان برنامه و بودجه نيز مکلف خواهد شد مابه التفاوت اين نرخ سود را با نرخ سود 
تسهيلات مصوب شورای پول و اعتبار كه در حال حاضر ۱۸ درصد است، از محل بودجه 
سنواتی به بانک مركزی بازپرداخت كند. بنياد مسکن نيز مکلف به همکاری با بانک 
مركزی در زمينه تعيين سهميه هر استان مبنی بر تعداد واحد های مسکونی مشمول 

دريافت اين تسهيلات در آن استان، شده است.

يک كارشناس بازار سرمايه گفت:  اين روزها هشت عامل تاثيرگذار در بهبود روند 
معاملات بورس قابل اشاره است و به نظر می رسد مقدار ريسکی كه اكنون در رابطه 
با انتخابات در بازار سرمايه وجود دارد، با برگزاری انتخابات از بين برود و شاهد رونق 

در معاملات بازار سهام باشيم.
»پيمان حدادی« به علت رشد اين روزهای شاخص بورس در بازار اشاره كرد و 
افزود: افزايش حجم معاملات در بازار در كنار افزايش نسبی قيمت ها و نيز كاهش 
تعداد نمادهای حاضر در صف فروش در روزهای گذشته، نويدبخش حركت بازار به 
سمت تعادل است و بعد از نزديک به ١٠ ماه از روند نزولی شاخص بورس، اكنون 

معاملات در حال خارج شدن از مسير اصلاحی است.
وی با بيان اينکه ثبات نسبی قيمت ارز يکی از مهمترين عواملی بود كه در 
هفته های گذشته روند تعادلی بازار سهام را رقم زد، اظهار داشت: اين روزها فعالان 
حاضر در بازار سرمايه كمتر از دلار در محدوده های قيمتی ٢٠ هزار تومان يا كمتر 

از آن صحبت می كنند.
حدادی خاطرنشان كرد: در ارديبهشت ماه گمانه زنی های مربوط به كاهش نرخ 
دلار به كمتر از ٢٠ هزار تومان به شدت موجب آسيب به بازار سهام شد، بنابراين 
ايجاد ثبات نسبی در قيمت ارز يکی از مهمترين عواملی بود كه باعث شد تا شاخص 

بورس روند صعودی را در پيش بگيرد.
فاصله گرفتن فعالان بازار سرمایه از اخبار مذاکرات وین

اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: در فروردين و ارديبهشت ماه يکی از عوامل 
موثر بر بازار سهام بحث مربوط به مذاكرات وين بود، فاصله گرفتن فعالان بازار 
سرمايه از اخبار مذاكرات زمينه كمک به ثبات نسبی در معاملات را در روزهای 

گذشته فراهم كرد.

وی بيان داشت: هفته های گذشته گمانه زنی هايی در زمينه بحث مذاكرات وين 
مطرح می شد كه آثار مثبت و منفی به نتيجه رسيدن مذاكرات بر بازار سرمايه ابهامی 
را در بازار به وجود آورده بود، اين در حالی است كه اكنون ديگر اين ابهام ها كمتر در 

تصميمات فعالان بازار سرمايه نقش دارد.
کاهش ریسک معاملات بورس با مشخص شدن کاندیداهای ریاست 

جمهوری
حدادی افزود: با نزديک شدن به روز انتخابات رياست جمهوری و مشخص شدن 
كانديداهای نهايی تا حدود زيادی بازار سرمايه توانسته است ريسک انتخابات را 

مديريت كند و از اين طريق شاهد كاهش ريسک موجود در بازار هستيم.
وی اضافه كرد: اكثر كانديداها در خصوص بازار سرمايه و حمايت از اين بازار 
وعده هايی دادند كه در صورت واقعی بودن وعده ها، به طور حتم می تواند برای روند 

بازار سرمايه مثبت باشد.
نقش پررنگ تزریق نقدینگی به صندوق تثبیت بازار سرمایه بر معاملات 

بورس
اين كارشناس بازار سرمايه با تاكيد بر آنکه ديگر عاملی كه در مثبت شدن روند 
بازار تاثيرگذار بود و به رشد شاخص كل و سهام بزرگ بازار كمک كرد بحث تزريق 
٢٠٠ ميليون دلاری بود كه واريز بخشی از آن انجام شده است، گفت: اين مبلغ قرار 
است در چند مرحله واريز شود كه براساس صحبت های انجام شده توسط رييس 
سازمان بورس و اوراق بهادار، در روزهای آينده شاهد واريزی باقيمانده آن در بازار 

خواهيم بود.
حدادی اظهار داشت: ممکن است از نظر ريالی اين واريزی حدود چهار هزار 
ميليارد تومان باشد و عدد چندان قابل توجهی در برابر معاملاتی كه در بازار انجام 

می شود محسوب نشود، اما اين اقدام نشان می دهد كه سران قوا تصميم دارند 
تا حداقل از طريق واريز نقدينگی و ديگر راه های ممکن بار ديگر از بازار سرمايه 

حمايت كنند.
اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد كرد: اين اقدام بيش از آنکه بخواهد از لحاظ 
ريالی به بازار سرمايه كمک كند، موجب تزريق عوامل مثبت روانی در بازار شد كه 

زمينه بازگشت اعتماد دوباره به بازار را برای ورود نقدينگی ها فراهم كرد.
ثبات معاملات در بازارهای جهانی 

وی با اشاره به اينکه روند معاملات در بازارهای جهانی و ثبات ايجاد شده در اين 
بازار از ديگر عواملی بود كه در هفته های گذشته به رشد قيمت های سهام شاخص 
ساز در بازار كمک كرد، گفت: پس از رشدهايی كه در نيمه دوم سال ٩٩ در بازار 
جهانی رخ داد بسياری از تحليلگران به دنبال اصلاح در قيمت های بازار جهانی 
بودند كه اين موضوع گمانه زنی هايی را برای تغيير روند بازار ايجاد كرد، در حالی كه 
از يک ماه گذشه زمينه ثبات نسبی در معاملات بازارهای جهانی فراهم شده است.

حدادی اظهار داشت: اين ثبات نسبی در قيمت های جهان و نرخ ارز باعث شد تا 
گزارش های توليد و فروش شركت های بورسی و فرابورسی در ارديبهشت ماه مطلوب 

باشد و روند بازار هم از نظر بنيادی به دنبال خريد سهام پيش برود.
ثبات و کاهش در نرخ بهره بانکی

 به گفته وی، ثبات و كاهش در نرخ بهره بانکی از ديگر عواملی بود كه می تواند در 
ميان مدت به بهبود روند بازار سرمايه كمک كند.

افزایش ورود نقدینگی به بازار سهام 
حدادی، به افزايش ورود نقدينگی به بازار سهام در هفته های گذشته اشاره كرد و 
افزود: ثبات و ركود معاملات در بازارهای موازی اعم از مسکن، طلا، سکه و خودرو 
زمينه ورود نقدينگی به بازار سهام را فراهم كرد، اكنون اين بازارها نسبت به بازار 
سرمايه گران تر هستند و بازار سرمايه از نظر ارزش ذاتی در شرايط بهتری نسبت 

به ديگر بازارها قرار دارد.
ریزش رمز ارزها 

اين كارشناس بازار سرمايه همچنين ريزش رمز ارزها را به عنوان ديگر عامل 
تاثيرگذار بر بهبود معاملات بورس دانست و گفت: بازار رمز ارزها به عنوان رقبای 
اصلی بازار سهام تلقی می شود، با توجه به نوسانات منفی و عجيبی كه در  اين بازار 
رخ داده به نظر می رسد نقدينگی كه در ماه های گذشته در رمز ارزها حركت كرده 

بود در حال خروج از اين بازار و بازگشت به بازار سهام باشد.
پیشروی صف های فروش سهام کوچک به سمت تعادل 

وی تاكيد كرد: همچنان در بازار سهام بعد از چند ماه نمادهای كوچک بازار كه 
بيش از ۲۵۰ نماد هستند درگير صف های فروش و روز به روز در حال نزديک شدن 
به تعادل هستند. حدادی بيان داشت: اكنون ديگر بازار سهام مانند چند وقت 
گذشته شاهد فروشنده ای خاص نيست اما خريداران به دنبال خريد در قيمت های 

منفی هستند.
اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد كرد: افزايش حجم معاملات در كنار كاهش 
تعداد صف های فروش و افزايش صف های خريد در روزهای گذشته، از جمله 

عواملی هستند كه نشان می دهد بازار در حال حركت به سمت تعادل است. 
رفع کامل ریسک های موجود در بازار بعد از انتخابات

وی به چرخش نقدينگی در ميان صنايع بزرگ بازار اشاره كرد و گفت: اين موضوع 
يکی از اتفاقات مثبت و خوب بازار در هفته های گذشته است كه به نظر می رسد 
مقدار ريسکی كه اكنون در رابطه با انتخابات در بازار سرمايه وجود دارد پس از 
برگزاری انتخابات و مشخص شدن شخص رييس جمهوری از بين برود و شاهد رونق 

در معاملات بازار سهام باشيم.

یک کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد: 

٨ عامل تاثیرگذار بر بازگشت شاخص بورس به مدار رشد

هيأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضيان پرونده های 
تشکيلی طبق قانون مذكور را براساس گزارش كارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذيل تأييد نموده اند

۱-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۹۱۵ مربوط به پرونده كلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۰۹ مربوط به ابوالفضل 
بدرخانی فرزند محمود درقسمتی از ششدانگ قطعه زمين كه در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۲/۵۰ مترمربع پلاک 
شماره ۱ فرعی از ۲۲۸۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکيت متقاضی طی سند قطعی شماره 

۱۸۹۵۷۱ مورخ ۹۷/۱۲/۱۲ دفترخانه ۱۲ قم )م الف ۹۹۰۴(
مورد تأييد قرار گرفته و از آنجائيکه مقرر گرديده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکيت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکين مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذينفع اعتراضی 

داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاريخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسليم و 
رسيد آن را اخذ و ظرف يکماه پس از تسليم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقديم 
و گواهی آن را به اين اداره تحويل نمايند لازم به توضيح است كه صدور سند براساس قانون مذكور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و رسالت(
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۰/۰3/۱9 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۱۴۰۰/۰۴/۰۴
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهیمادهسهقانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

مديركل دفتر بهره وری حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی از پرداخت ۴/۳ هزار 
ميليارد تومان وام كرونايی به فعالان حمل ونقل خبر داد.

محسن صادقی،گفت: تا اواسط خرداد ۱۴۰۰ با پرداخت حدود ۷۲ درصد از 
تسهيلات حمايتی دولت به شركت ها و رانندگان حمل ونقل برون شهری آسيب 
ديده از كرونا، ميزان تسهيلات پرداختی به فعالان اين بخش به ۳۴۰۰ ميليارد تومان 

رسيد.
مديركل دفتر بهره وری حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی افزود: تا اواسط خرداد 
۱۴۰۰، از مجموع حدود ۴۷۵۰ ميليارد تومان تسهيلات درخواستی در بخش 
حمل و نقل برون شهری، ۳۴۰۰ ميليارد تومان معادل ۷۲ درصد از كل تسهيلات 
درخواستی به متقاضيان در بخش حمل و نقل جاده ای و هوايی، ريلی و دريايی 

پرداخت شده است.
وی اضافه كرد: دولت در دو بخش به حمل و نقل عمومی برون شهری تسهيلات 
پرداخت كرده است. بخش اول به طور ويژه حوزه حمل و نقل هوايی و ريلی هستند 
كه آسيب بسيار شديدی از شيوع كرونا ديدند و بخش ديگر حمل ونقل عمومی 
برون شهری نظير رانندگان مسافربری جاده ای و شركت ها هستند كه با آسيب های 

قابل توجهی روبرو شدند.
صادقی افزود: در مجموع حدود ۲۰۳ هزار پرونده از سوی شركت های حمل ونقلی 
و رانندگان برای دريافت اين وام تشکيل شده كه از اين رقم، حدود ۱۵۵ هزار پرونده 
و معادل ۷۶ درصد از كل پرونده ها به مرحله پرداخت رسيد و مابقی پرونده ها نيز در 

فرايند پرداخت قرار دارند.

مديركل دفتر بهره وری حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی در مورد آخرين وضعيت 
تسهيلات ويژه شركت های بزرگ حمل ونقل هوايی و ريلی افزود: تاكنون در بخش 
هوايی، از مجموع ۲۹ پرونده كه درخواست بيش از ۲۵۵۳ ميليارد تومان تسهيلات 
داشته اند، پرونده ۱۵ شركت به ارزش حدود ۲۲۰۰ ميليارد تومان پرداخت شده 

است كه نشان از پرداخت ۸۶ درصدی كل تسهيلات درخواستی اين بخش دارد.
وی ادامه داد: در حوزه ريلی نيز از مجموع ۵۸ پرونده متقاضيان با ارزش تقريبی 
تسهيلات  ارزش  كه  شده  پرداخت  شركت  تسهيلات ۲۳  تومان،  ميليارد   ۸۹۰
پرداختی به آن ها نيز حدود ۲۳۰ ميليارد تومان و حاكی از پرداخت تنها ۲۶ درصد از 

كل تسهيلات درخواستی اين بخش است.
صادقی در پايان با تاكيد بر ضرورت و فوريت رسيدگی به شركت های حوزه حمل و 
نقل به سبب آسيب های جدی وارد بر آن به دليل شيوع ويروس كرونا و بويژه بخش 
حمل و نقل ريلی كشور كه در دريافت تسهيلات كرونا، با موانع و مشکلات متعددی 
مواجه هستند، ضمن درخواست همکاری بيشتر و همراهی برخی بانک های عامل 
جهت تسريع و تسهيل در پرداخت اين وام حمايتی، گفت: به دنبال آن هستيم كه 
در درجه نخست شرايط دريافت اين وام حمايتی از بانک ها را برای شركت هايی كه 
هنوز موفق به اخذ آن نشده اند، تسهيل كنيم و در درجه دوم و در صورت فقدان توان 
اين شركت ها در تامين شرايط دريافت اين تسهيلات، رقم تخصيصی جهت حمايت 

از ديگر شركت های آسيب ديده اين حوزه، آزادسازی شود.

مدیرکلدفتربهرهوریحملونقلوزارتراهوشهرسازی:

فعالانحملونقلچقدروامکروناییدریافتکردند؟
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تيم ملی ايران در صورت مساوی با عراق، شانس اندكی برای صعود به مرحله بعد 
انتخابی جام جهانی خواهد داشت و در اين صورت تقريبا بايد به انتظار معجزه 

بنشنيد.
با پيروزی تيم ملی ايران مقابل بحرين، شاگردان اسکوچيچ يکی از حساس ترين 
بازی های خود را پشت سر گذاشتند و به رده دوم گروه خود صعود كردند. با اين 
حال هنوز كار برای ايران تمام نشده است. يوزهای ايرانی برای صعود به مرحله بعد 

دو ديدار ديگر خواهند داشت.
اگر ايران برنده اين دو ديدار شود، با ۱۸ امتياز به عنوان صدرنشين راهی مرحله 
بعد می شود. اگر ايران با عراق مساوی كند، با ۱۶ امتياز دوم می شود كه در اين 
صورت شرايط تيم ملی برای صعود به عنوان يکی از پنج تيم دوم برتر مسابقات 

ارزيابی می شود. در صورت باخت مقابل عراق هم، ايران شانسی ندارد.
*بررسی شانس ایران در صورت مساوی با عراق

غير از ۸ تيم اول گروه ها، با احتساب قطعی شدن سرگروهی قطر و عدم حضور 
اين تيم در دور نهايی رقابت ها به دليل ميزبانی جام جهانی، ۵ تيم از ۸ تيم برتر 
دوم گروه های مختلف هم راهی مرحله بعدی رقابت ها می شود. از طرفی كنار 
كشيدن كره شمالی از گروه خود، معادلات را پيچيده كرد و باعث شد فيفا اعلام 
كند كه برای تعيين تيم دوم، نتايج بهترين تيم های دوم با تيم آخر گروه محاسبه 

نمی شود.

نگاهی به جدول فعلی تيم های دوم، حاكی از وضعيت نگران كننده تيم ملی 
است.

با بررسی مسابقات آينده تيم های دوم می توان به اين نتيجه رسيد كه شاگردان 
اسکوچيچ در صورت مساوی با عراق شانس بسيار كمی برای صعود دارند و كار به 

اما و اگر و معجزه گره خواهد خورد.
جدول تیم های دوم:

۱- لبنان ۴ بازی، ۱۰ امتياز
۲- ازبکستان ۵ بازی، ۹ امتياز تفاضل ۶+

۳- امارات ۵ بازی، ۹ امتياز تفاضل ۵+ گل زده ۱۰
۴- ايران ۵ بازی، ۹ امتياز تفاضل +۵ گل زده ۹

۵- عمان ۵ بازی، ۹ امتياز تفاضل ۳+
۶- چين ۴ بازی، ۷ امتياز تفاضل ۶+
۷- اردن ۴ بازی، ۷ امتياز تفاضل ۵+

۸- تاجيکستان ۵ بازی، ۴ امتياز
در صورت تساوی با عراق و برد كامبوج ايران ۱۰ امتيازی )با تفاضل گل ۵+( 
می شود. به همين منظور به بازی های آينده اين تيم ها نگاهی خواهيم داشت 
و سرنوشت مسابقات را بررسی می كنيم.)بدون احتساب امتياز تيمهای دوم در 

مقابل تيمهای پنجم گروه(

گروه A: چين با برد مالديو و تساوی با سوريه )صدرنشين( ۱۱ امتياز می شود و 
بالاتر از ايران خواهد بود.

در حالت دوم و در صورت ناكامی چين مقابل سوريه، چين ۱۰ امتيازس خواهد 
شد كه احتمالا به علت تفاضل گل بيشتر بالاتر از ايران جای می گيرد.

گروه B: اردن دو بازی سخت با كويت و استراليا دارد و شانس صعودش كم است 
چرا كه كويت هم ميزبان مسابقات است و به سختی در خانه به اردن امتياز خواهد 

داد.
گروه D: سرنوشت اين گروه مقداری پيچيده است. عربستان ميزبان بازی های 
متمركز است. تنها بازی تاثيرگذار ازبکستان هم با تيم ميزبان است كه برای 

صدرنشينی می جنگد.
حالت اول: اگر ازبکستان يمن و عربستان را ببرد تيم اول گروه می شود و 
عربستان در صورت برد سنگاپور ۱۱ امتيازی می شود و بالاتر از ايران قرار می 

گيرد.
حالت دوم: اگر ازبکستان با عربستان مساوی كند ۱۰ امتيازی می شود با 

تفاضل گل ۶ + كه به ضرر ايران خواهد بود.
حالت سوم: اگر ازبکستان بازی را به عربستان واگذار كند، در اين صورت همه 

چيز به نفع ايران است و ازبکستان به رتبه پايين تر سقوط می كند.  
گروه E: عمان دو بازی با افغانستان و بنگلادش دارد كه در صورت پيروزی 
شاگردان برانکو، عمان ۱۲ امتيازی می شود و تقريبا به مرحله بعد صعود خواهد 

كرد.
گروه F: تيم دوم اين گروه )تاجيکستان( امتياز پايينی دارد و تقريبا صعودش 

ناممکن است.
گروه G: از ديگر گروه های پيچيده مسابقات همين گروه است. امارات تيم دوم 
گروه است اما به علت ميزبانی در بازی های متمركز، احتمالا دو بازی آينده خود را 

پيروز و صدرنشين شود. با اين حال به بررسی گروه می پردازيم.
حالت اول - امارات در صورت شکست دادن اندونزی و ويتنام، تيم اول می شود 
و ويتنام در صورت شکست مالزی با ۱۱ امتياز تيم دوم گروه می شود كه ويتنام به 

عنوان تيم دوم به مرحله بعد راه خواهد يافت و بالاتر از ايران قرار می گيرد.
حالت دوم- امارات در صورت شکست  دادن اندونزی و تساوی با ويتنام ۱۰ 
امتيازی می شود با تفاضل گل ۵+ كه تقريبا برابر با ايران است اما گل زده اماراتی ها 

بيشتر است.
گروه H: ميزبان بازی های اين گروه كره جنوبی است. اگر لبنان تركمنستان را 
شکست دهد و به كره جنوبی ببازد، ۱۳ امتيازی خواهد شد و تقريبا به عنوان تيم 

دوم صعود می كند.
براساس محاسبات فوق، لبنان، عمان، امارات )يا ويتنام( و چين چهار تيمی 
هستند كه وضعيت بهتری نسبت به ايران دارند و احتمالا در روز پايانی به عنوان 
تيم دوم به مرحله بعد راه خواهند يافت. از اين بين تاجيکستان و اردن به احتمال 

زياد حذف می شوند. در نتيجه همه چيز ميان ايران و ازبکستان است.
اگر ازبکستان به عربستان ببازد، ايران با تساوی مقابل عراق به مرحله بعد صعود 
می كند. اگر ازبکستان با عربستان مساوی كند يا برنده شود، ايران با تساوی مقابل 

عراق حذف خواهد شد.
برای اينکه كار به اما و اگر نکشد، تيم ملی بايد عراق را شکست دهد و شکست 
در دور رفت مسابقات مقابل اين تيم را جبران كند و بدون دردسر راهی مرحله بعد 

انتخابی جام جهانی شود.

شانس کم ایران برای صعود به عنوان تیم دوم؛

هشدار به ایران؛ مساوی با عراق را فراموش کن! توصیه یک کوهنورد بین المللی ایران:

کوهدوبرادرانبرایکوهنوردی
مناسبنیست

مسئول اداره فرهنگی فدراسيون كوهنوردی با بيان اينکه كوه دو برادران قم در هيچ 
تعريفی نمی گنجد، تاكيد كرد: به هيچ عنوان نبايد به اين ارتفاع رفت؛ زيرا خطرات 
بسياری مردم را در اين منطقه تهديد می كند چون اين كوه بافت اسفنجی دارد كه 

سال ها زير آب بوده و اصلًا محيط مناسبی برای كوهنوردی نيست.
حجت الاسلام علی شريفيان در گفت وگويی بابيان اينکه بايد اصول كوهنوردی و فرق 
كوه و صخره را بدانيم، عنوان كرد: در قم كوهی به نام دو برادران وجود دارد كه به دليل 
شکل فيزيکی كه دارد به اين اسم مشهور شده است، ولی با تلفاتی كه هميشه می دهد 

بايد گفت كه اين كوه، در واقع آلت قتاله است.
وی با اشاره به اينکه صعود به برف انبار نيز به مبتديان توصيه نمی شود، اظهار كرد: 
برف انبار بام استان قم است كه برای افراد مبتدی توصيه نمی شود ولی دامنه های قله 

محيط مناسبی دارد؛ زيرا از نظر محيطی فضايی بسيار متفاوت با قم دارد.
مسئول اداره فرهنگی فدراسيون كوهنوردی با تأكيد بر اينکه كوهنوردی اصول و 
شرايط خود را دارد، بيان كرد: بدون رعايت اين اصول نمی توانيم كوهنوردی موفق 
باشيم؛ مثلًا لباس كوهنوردی بايد شکلی مخالف فضای محيط باشد؛ يعنی اگر فضای 
كوه خاكستری است بايد لباسی بپوشيد كه در اين فضا رخ نمايی داشته باشد به همين 
دليل است كه رنگ های زرد قرمز و نارنجی پوشيده می شود كه هم يکديگر را در كوه پيدا 

كنيم و هم اگر مشکلی پيش آمد راحت تر شناسايی شويم.
حجت الاسلام شريفيان ادامه داد: صعود به كوه با يک كفش معمولی و امکانات ساده 
كوه پيمايی كار سختی نيست به شرطی كه با باشگاه قانونی به كوه برويم نه گروه های 
غيرقانونی و برخی كه تخصص و تعهد ندارند. اگر به دنبال امنيت كوهنوردی هستيم 

بايد با مربی حرفه ای اين مسير را دنبال كيم.
وی بابيان اينکه تنها به كوه رفتن اشتباه محض است، اظهار كرد: فرض كنيد مچ پای 
ما در كوه پيچ بخورد، چه كسی می خواهد درجايی كه موبايل شما هم آنتن نمی دهد 
به داد شما برسد؟ مسائلی چون ترس از ارتفاع با ممارست و مشاوره حل می شود ولی 
قطعاً اگر به دنبال حضور در كوه هستيد به هزار و يک دليل از حضور تنهايی در كوه 

اجتناب كنيد.

رئیس هیات تنیس روی میز استان قم :

بانویقمیمربیتیمملیتنیس
رویمیزشد

رئيس هيات تنيس روی ميز استان قم از انتصاب مربی پينگ پنگ بانوان قم به عنوان 
مربی تيم ملی طرح هوپس كشورمان توسط فدراسيون اين رشته خبر داد.

براساس اين گزارش ، از حدود ۶ سال قبل طرح بين المللی هوپس با هدف پرورش  
نخبه ها و استعدادهای اين رشته از رده های سنی پايه توسط فدراسيون تنيس روی ميز 
در كشورمان اجرا می شود، طرحی كه در واقع يکی از راهبردهای فدراسيون جهانی اين 

رشته برای استعداديابی در پينگ پنگ به شمار می رود.
قم يکی از نخستين استان هايی است كه اين طرح را اجرا كرده و حتی برخی 
نخبه های قمی اين رشته در قالب تيم ملی حضور در رقابت های آسيايی ميانه را تجربه 
كردند، طرحی بين المللی كه اكثر كشورهای دنيا آن را اجرا كرده اند و يک شيوه مطلوب 

برای پرورش بازيکنان مستعد اين رشته ورزشی المپيکی است.
در اين طرح آموزش از سنين پايه صورت می گيرد و در كشورهای مختلف شرايط 
مفيدی را در بالا بردن سطح فنی و كيفی پينگ پنگ بازان نخبه ايجاد كرده، حالا يک 
بانوی موفق تنيس روی ميز قم كه در بخش مربيگری بانوان اين رشته فعاليت می كند به 

عنوان مربی تيم ملی هوپس انتخاب شده است.
رئيس هيات تنيس روی ميز استان قم در گفت وگو با خبرنگار فارس با بيان اينکه هدف 
از طرح هوپس آينده نگری و پشتوانه سازی برای اين رشته است، اظهار كرد: بر اساس 
اعلام فدراسيون پينگ پنگ خانم فاطمه محقق مربی ارزنده قم در اين رشته به عنوان 

مربی تيم ملی هوپس منصوب شد.
اجرا  اين طرح در كشور  زمانی كه  از  پايان خاطرنشان كرد:  در  محمد عموئيان 
می شود، استعدادها و نخبه های زيادی از تنيس روی ميز قم برای حضور در تيم منتخب 
طرح هوپس در هر دو بخش دختران و پسران برگزيده شده اند و اكنون يک مربی بسيار 

خوب از بخش بانوان هيات قم مربی تيم ملی هوپس است.
 

رئیس هیات گلف استان قم:

بانوانگلفبازقمجایگاهممتازیدر
کشوردارند

رئيس هيات استان قم، با بيان اينکه بانوان گلف باز قم در كشور جايگاه ممتازی دارند 
گفت: گلف استان در بخش بانوان جايگاه خود را در سطح كشور پيدا كرده است و در 

اين رشته ورزشی جزو سه استان برتر قرار دارد.
رضا دلاوری با اشاره به درخشش بانوان گلف باز اين استان در مسابقات گلف آزاد 
قهرمانی كشور در تهران افزود: اين مسابقات كه با حضور ۵۰ بانوی گلف باز از ۱۳ 
استان كشور در زمين گلف باشگاه انقلاب تهران در خردادماه جاری برگزار شد، قم 

موفق به كسب مقام قهرمانی و نايب قهرمانی شد.
وی ادامه داد: مهسا يزدانی فرد و الهام محمدی گلف بازان اعزامی تيم هيات گلف 
استان قم به مسابقات آزاد گلف كشوری موفق شدند در بخش هنديکپ ۱۵ تا ۳۶ ، به 
ترتيب مقام قهرمانی و نايب قهرمانی اين مسابقات را از آن خود كنند كه اين موضوع 

نشان از سطح بالای گلف بانوان اين استان دارد.
رئيس هيات گلف قم، افزود: با اشاره به ظرفيت های گلف استان گفت: اين استان 
علاوه بر گلف در رشته های زيرمجموعه گلف از جايگاه خوب در سطح ملی برخوردار 

است و حرف های زيادی برای گفتن دارد.
وی، با تاكيد بر اينکه ظرفيت های رشته گلف به خوبی به خانواده ها معرفی نشده 
است، ادامه داد: معرفی خوب رشته گلف می تواند نقش مهمی در جذب علاقه مندان 
به اين رشته داشته باشد به همين دليل برگزاری همايش های خانوادگی در استان با 
محوريت ورزش های زيرمجموعه اين هيات از جمله مينی گلف در دستور كار قرار گرفته 

است.
دلاوری گفت: با توجه به اينکه ورزش مينی گلف هيچگونه محدوديت سنی ندارد 
و با هرگونه وضعيت پوششی می توان آن را انجام داد، احداث زمين های مينی گلف 
در بوستان ها می تواند موجب همگانی كردن ورزش و ايجاد نشاط اجتماعی در بين 

خانواده ها شود.
هم اكنون حدود ۷۰ ورزشکار بيمه شده در هيات گلف استان قم مشغول فعاليت 

حرفه ای هستند.

رئیس هیات بدن سازی و پرورش اندام استان قم خبرداد:

رقابتمجازیبرترینهای
پرورشاندامدرقم

رئيس هيات بدن سازی و پرورش اندام استان قم از برنامه ريزی اين هيات برای برگزاری 
رقابت های پرورش اندام قهرمانی قم به شکل مجازی خبر داد.

سعيد آمده اظهار كرد: با توجه به دغدغه و سوالات مکرر مربيان و ورزشکاران مبنی 
بر قطعيت برگزاری مسابقات پرورش اندام در تابستان، بعد از اعلام برگزاری مسابقات 
كشوری توسط فدراسيون، هيات در حال مذاكره با مراجع ذی صلاح برای كسب مجوز 
برگزاری مسابقات در مرداد ماه است ولی در شرايط كنونی نمی توان برگزاری مسابقات 

با روال هميشگی را با قطعيت اعلام كرد.
وی اضافه كرد: به هر حال هيات با تمام ظرفيت خود پيگير كسب مجوز برگزاری 
مسابقات پرورش اندام قهرمانی قم طبق سنوات قبل است، در ضمن لازم است مربيان 
و ورزشکاران پرورش اندام بدانند كه هيات در بدترين حالت يعنی عدم صدور مجوز 
برگزاری مسابقات، طرح ويژه خود با نام »برترين های پرورش اندام« استان قم را برای 
بدن های آماده در مرداد ماه با جوايز ويژه نقدی و به صورت كاملا رايگان برگزار خواهد 

كرد كه البته قوانين و شرايط اين طرح متعاقبا اعلام می شود.
آمده يادآور شد: در صورتی كه مجوز برگزاری مسابقات طبق سنوات قبل از مراجع 
ذی صلاح كسب شود بخش نامه آن صادر و اطلاع رسانی خواهد شد، در غير اين 
صورت فقط طرح برترين های پرورش اندام در مرحله مقدماتی به شکل مجازی و در 

مرحله نهايی به صورت حضوری به ميزبانی خانه بدن سازی قم برگزار خواهد شد.
رئيس هيات بدن سازی و پرورش اندام استان قم در ادامه با اشاره به حضور ورزشکاران 
قم در مسابقات فيتنس چلنج كشور، افزود: نخستين دوره اين رقابت ها در هر دو بخش 
آقايان و بانوان زير نظر فدراسيون برگزار شد و به دليل اينکه جنبه انتخابی تيم ملی را 

داشت از اهميت بسيار بالای برخوردار بود.
وی با اشاره به نتايج ركوردگيری فيتنس چلنج، اضافه كرد: ركوردگيری آيتم های 
مسابقات فيتنس چلنج در دو بخش آقايان و بانوان برگزار شد و نفرات اعزامی استان قم 
بر اساس اين ركوردگيری محمدحسن محمدی و امير نجات نيا در بخش مردان و فاطمه 

رنجبر به همراه فرزانه شهبازی در قسمت بانوان بودند كه در تهران به ميدان رفتند.

سرمربی اسبق تيم ملی فوتبال كشورمان گفت: در ديدار برابر بحرين شاهد يک بازی منطقی و مدبرانه بوديم و به نظرم يکی از 
بهترين بازی های اين تيم را طی چند سال اخير ديديم.

بيژن ذوالفقارنسب اظهار داشت: يک بازی خوب همراه با حوصله را از بچه های ايران ديديم؛ آنها در اين بازی بسيار خونسرد و 
بدون استرس بازی كردند. به اين بازی بايد نمره قبولی داد چرا كه در طول بازی موفق شديم با خونسری توپ و ميدان را در اختيار 

گرفته و اجازه ندهيم بحرين برای ما دردسر درست كند.
وی ادامه داد: البته بحرينی ها در اين بازی سعی داشتند به نوعی بازی تخريبی را در دستور كار خود قرار دهند اما درايت 
بازيکنان ما و خونسردی كه در اعضای تيم وجود داشت به نفع ما تمام شد و در نهايت موفق شديم اين ديدار حساس را به سود خود 
خاتمه دهيم.  مربی اسبق تيم ملی فوتبال ايران تاكيد كرد: زمانی كه گل دوم ايران به ثمر رسيد حکم تير خلاص را داشت كه كار 
حريف را تمام كرد. ما در اين بازی موفق شديم مالکيت توپ را در اختيار بگيريم و به نظرم يکی از بهترين بازی های تيم ملی را طی 
اين چند سال شاهد بوديم.  وی در مورد تعويض های صورت گرفته در اين بازی و نقشی كه در روند رو به جلوی تيم ايران داشت، 
گفت: بازيکنانی كه به زمين آمدند در اين امر موثر بودند، همه با انگيزه بودند و در دقايقی كه برای ايران بازی كردند از تمام توان 

خود بهره بردند تا در نهايت تيم ايران برنده باشد.
كارشناس فوتبال كشورمان تصريح كرد: تيم ايران موقعيت های زيادی روی دروازه بحرين تدارک ديد كه می توانست تعداد 
گل های ما را افزايش دهد. همکاری هوشمندانه طارمی و آزمون در اين ديدار فشار را از روی بازيکنان برداشت و در كل بايد بگويم 

همه بازيکنان شب خوبی را سپری كردند.
ذوالفقارنسب در مورد بازی ايران و عراق نيز تاكيد كرد: بازيکنانی كه ما در اختيار داريم با نفرات تيم عراق قابل قياس نيستند و 
تنها مشکل ما در اين شرايط عدم برگزاری بازی های تداركاتی است. البته با آن چيزی كه ما در بازی ديشب از ملی پوشان ديديم 
اين مساله هم مشکلی ايجاد نخواهد كرد و می توانيم صدرنشين اين گروه بشويم اما كار اصلی از مرحله بعدی آغاز می شود كه 

تيم های بهتری در آن قرار دارند و بايد از آن مرحله نيز به سلامت عبور كنيم. 

 پيشکسوت فوتبال ايران با اشاره به بازی روان ملی پوشان در نيمه دوم، گفت: هماهنگی و آمادگی مهاجمان تيم 
ملی موجب شکستن مقاومت دفاعی تيم فوتبال بحرين شد.

تيم ملی فوتبال ايران در چارچوب رقابت های مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر با برتری سه بر صفر برابر تيم ملی 
بحرين راه خود را برای صعود به دور بعد اين مسابقات نسبت به گذشته هموارتر كرد. در اين ديدار سردار آزمون ۲ 
گل و مهدی طارمی يک گل به ثمر رساندند. همچنين طارمی در اين بازی ۲ پاس گل داد. اين هماهنگی موجب 

شد تا فوتبال ايران سه امتياز شيرين از آوردگاه منامه كسب كند.
بعد از پايان اين بازی »صادق ورمزيار« در گفت وگويی با تمجيد از عملکرد ملی پوشان، اظهار داشت: آنچه در نيمه 
دوم ديدار ايران و بحرين شاهد آن بوديم يک نمايش واقعی از ستارگان فوتبال كشورمان بود ستارگانی كه به خاطر 
برخی از مسائل دور رفت اين بازی ها دچار استرس صعود شده بودند و ما در نيمه نخست شاهد يک بازی سردرگم 

بوديم اما بازی خوانی خوب سرمربی تيم ملی و تغييرات موجب رقم خوردن اين نتيجه مهم و تاثير گذار شد.
بازيکن اسبق تيم ملی فوتبال ايران افزود: تيم ملی ايران در تمام پست ها بازيکنان بسيار توانمندی را در اختيار 
دارد و هماهنگی اين بازی ها برای هر حريفی خطرساز است. نمونه از اين هماهنگی بين مهدی طارمی و سردار 
آزمون ايجاد شد و مقاومت ۵۰ دقيقه ای تيم ملی بحرين را در هم شکست. اگر تيم ملی زودتر به گل می رسيد يک 

نتيجه تاريخی رقم می خورد.
وی در زمينه تعويض های اسکوچيچ نيز گفت: در نيمه نخست يک ناهماهنگی و سردرگمی ايجاد شده بود كه با 
آمدن سامان قدوس عملکرد تيمی بهتر شد و ما توانستيم به گل نخست برسيم و در ادامه گل های بيشتری را به 
ثمر برسانيم. آمدن قدوس موجب شد تا وحيد اميری و احسان حاجی صفی در پست های تخصصی خود به كار 
گرفته شوند. در كل نيمه دوم اين بازی همان انتظار بود كه مردم از تيم ملی داشتند و بدون شک راه صعود به دور 

بعد نسبت به گذشته هموارتر است.

بیژن ذوالفقارنسب: 

یکیازبهترینبازیهایتیمملیرادرطیچندسالاخیردیدیم
صادق ورمزیار: 

هماهنگیطارمیوسردارمقاومتدفاعیبحرینراشکست

سرمربی اسبق تيم ملی بحرين و باشگاه پرسپوليس، گفت: 
به صعود ايران به دور نهايی مسابقات انتخابی جام جهانی 

خوشبين هستم.
ايران دوشنبه شب گذشته موفق شد با  تيم ملی فوتبال 

سه گل بحرين را شکست داده و شانس صعود به دور بعد 
مسابقات انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ را افزايش دهد.

تيم  برای  بار  يک  طارمی  مهدی  و  بار  دو  آزمون  سردار 
با  ايران  تيم ملی  اين مسابقه گلزنی كردند.  اسکوچيچ در 
برتری در اين ديدار ۱۲ امتيازی شد و به خاطر تفاضل گل 

بهتر نسبت به بحرين به رده دوم گروه راه پيدا كرد.
سابقه  كه  پرسپوليس  پيشين  سرمربی  كالدرون  گابريل 
با  گفت وگو  در  دارد،  عهده  بر  را  بحرين  ملی  تيم  هدايت 
خبرنگار ايرنا، به مسائل مختلف پاسخ داد كه شرح آنرا در زير 

می خوانيد:
دیدار تیم های بحرین و ایران را چگونه ارزیابی می کنید؟
اين يک مسابقه جدی برای ايران بود. هر دو تيم از گزينه های 
صعود هستند. بازی برابر بود تا زمانی كه ايران قدرت فيزيکی و 

كيفيت فوتبال خود را نشان داد.

به نظر شما، کدام تیم می تواند از این گروه بالا برود؟
در حال حاضر عراق صاحب بهترين موقعيت است. آنها 
صعود را در دست دارند. اما من در مورد تيم ايران خوشبين 

هستم.
تیم ایران را چگونه ارزیابی می کنید؟

ايران تيم واقعاً خوبی است و بازيکنان با كيفيتی دارد. آنها 
سخت كوش هستند و توانايی دارند در بازی هايشان به حريف 
فشار بياورند. تيم ايران يک حريف خطرناک برای هر تيمی 

است.
فوتبال  سطح  در  تواند  می  ایران  تیم  شما  نظر  به  آیا 

جهانی رقابت کند؟
بله، آنها می توانند. من بازيکنان ايرانی را به دليل كيفيت و 
شخصيتشان دوست دارم. آن ها همچنين حمايت شگفت 

انگيز طرفداران خود را دارند.

گابریلکالدرون:

بهصعودایرانخوشبینم؛آنهابرایحریفانخطرناکهستند

نخستين انتصاب رسمی در باشگاه فرهنگی ورزشی شيميدر قم به منظور حضور 
پرقدرت در فصل جديد ليگ برتر بسکتبال باشگاه های كشور انجام شد.

برپايه اين گزارش ، هنريک درغوكاسيان مديرعامل و مالک باشگاه فرهنگی 
ورزشی شيميدر بعد از عدم راه يابی اين تيم به فينال رقابت های فصل قبل ليگ 
برتر بسکتبال در پيامی خطاب به هواداران اين تيم، خبر از حضور يک تيم پرقدرت 
در دوره جديد اين مسابقات را داده بود، وعده ای كه از  معرفی يک مدير اجرايی 

جديد و تغيير در پست سرپرستی تيم شيميدر آغاز شد.
با حکم هنريک درغوكاسيان مالک و مديرعامل باشگاه شيميدر، نصرت الله 
جعفريان پيشکسوت بسکتبال، داور و ناظر سابق بين المللی و مدرس فدراسيون 
جهانی بسکتبال به عنوان مدير اجرايی اين باشگاه و همچنين سرپرست جديد 
تيم بسکتبال شيميدر در فصل ۱۴۰۱ – ۱۴۰۰ مسابقات ليگ برتر باشگاه های 

كشور منصوب شد.

اين در شرايطی است كه بسکتبال يکی از رشته های المپيکی ورزشی ايران 
در توكيو ٢٠٢١ محسوب می شود و به همين منظور در هفته های اخير تيم ملی 
بزرگسالان كشورمان زير نظر كادر فنی به تمرين و برنامه های آماده سازی می پردازد 

تا با قدرت در بزرگترين رويداد ورزشی سال جاری جهان به ميدان برود.
اين رشته ورزشی فصل ۱۴۰۰ – ۱۳۹۹ مسابقات باشگاه های برتر خود را با 
رقابت ۱۶ تيم در دو گروه هشت تيمی و در نهايت با قهرمانی شهرداری گرگان، 
نايب قهرمانی مهرام تهران و رتبه سومی شيميدر قم به پايان رساند، ليگی كه 
دوره جديد آن به احتمال فراوان همانند سال های گذشته از فصل پائيز استارت 
خواهد خورد. شيميدر قم يکی از تيم های مصمم به حضور پرقدرت در دوره جديد 
رقابت های ليگ برتر بسکتبال ايران است، تيمی كه از سال ۱۳۹۸ به نمايندگی 
از قم در ليگ برتر حضور می يابد و بعد از ليگ نافرجام ۱۹۹ – ۱۳۹۸ در ليگ برتر 

فصل ۱۴۰۰ – ۱۳۹۹ رتبه سوم را برای ورزش قم به ارمغان آورد.

انتصاب جعفريان به عنوان مدير اجرايی جديد باشگاه و سرپرست تيم بسکتبال 
شيميدر در حالی صورت گرفت كه در فصل سپری شده پيکارهای ليگ برتر 
عاشور  و  بود  عامری  هادی  عهده  بر  قم  شيميدر  تيم  سرپرستی  مسووليت 

گل محمدی نيز مسووليت مديريت اجرايی شيميدر را بر عهده داشت.

نصرت الله جعفریان مدیر اجرایی باشگاه شیمیدر شد؛

نخستینتغییرشیمیدرقمبرایفصلجدیدلیگبرتربسکتبال
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جز  چيزی  ظاهرا  خود،  اثبات  برای  برخی  اينکه،  بيان  با  دولت  سخنگوی 
نفی انگاری و تخريب دولت نيافته اند، گفت: برغم تلاش عظيمی كه دولت در 
كنار مردم صورت داد به طور عجيبی اين روزها خيلی ها دچار فراموشی به شکل 

حيرت آوری شده اند. 
با بيان اينکه در آستانه يکی    علی ربيعی روز سه شنبه در نشست خبری 
رقابت های  فضای  گفت:  هستيم،  كشورمان  در  سياسی  مهم  رويدادهای  از 
انتخاباتی با نزديک شدن به روز مهم تصميم گيری مردم برای انتخاب رئيس 

جمهور آينده، گرم شده است.  
وی ادامه داد: فارغ از اينکه نتيجه آرا چه كسی خواهد بود، صندوق و مشاركت، 
خونهايی  و  تبعيدها  زندان ها،  زحمات،  تلاش ها،  از  است  گرانبهايی  ميراث 
برجای  ايران  فرزندان  برای  را  جمهوريت  و  كردند  لاله گون  را  وطن  خاک  كه 
گذاشتند. همان طور كه رهبر معظم انقلاب تاكيد كردند، امام خمينی)ره( دو 
كلمه »جمهوری« و »اسلامی« يعنی »حاكميت اسلام« و »حاكميت مردم« 
را گره گشای همه مشکلات می دانستند. به تعبير صريح بنيانگذار جمهوری 

اسلامی، جمهوری يعنی مقدرات ملت، دستِ ملت است.  
ربيعی گفت: ما همه در كنار يکديگر بايد تلاش كنيم تا جمهوريت، اين ثمره 
چند نسل از پيشينيان مان را، ثمره دو انقلاب معاصر ايران يعنی مشروطه و 
انقلاب اسلامی را همچون گوهری گرانبها پاس بداريم و امروز فارغ از هر فراز 
و نشيب و گلايه ها اين ميراث گرانبها را آنچنان بايد قدر بداريم كه هيچ تزلزلی بر 

پيکره آن وارد نشود.
 وی تصريح كرد: جمهوريت فقط در حالتی به مخاطره می افتد كه جمهور و 
مردم خودباوری خود را در تعيين سرنوشت جامعه از دست بدهند و عواقب آن 
برای نسل های بعدی جامعه باقی خواهد ماند. سخنگوی دولت ادامه داد: به 
رغم همه ديدگاه های متفاوتی كه مطرح می شود،  با يک درک عمومی بايد بدانيم 
مشاركت حداكثری ضرورت عبور موفق در جهان پرتلاطم ظالمانه امروز و در 
دوران پسا تحريم داخلی، متضمن آينده همراه با پيشرفت و اميد در ايران عزيز ما 
خواهد بود.   ربيعی تاكيد كرد: امروز و فردای ما در گرو حضور در پای صندوق ها با 
مشاركت حداكثری است. معتقديم شرايط پيچيده جهانی، احقاق حقوق ايران از 
اقتصاد جهانی از يک سو و از سوی ديگر در پسا تحريم رفع آسيب های احتمالی 
و احيای زندگی در پساتحريم و كرونا نيازمند دولتی با سرمايه اجتماعی بالا و 
اعتماد روز افزون است و می تواند اعتماد بين جامعه دولت و مردم را افزايش دهد.
وی افزود: وقتی دولتی با مشاركت غيرحداكثری و دولتی روی كار بيايد كه 
پشتوانه مشاركت جامعه را نداشته باشد برای حل مسائل در هم تنيده داخلی و 
خارجی با مشکل رو برو خواهد بود بنابراين برای امروز ايران و برای فردای ايران 

مشاركت حداكثری امری حياتی برای همه ما ايرانيان در اين شرايط است.
سخنگوی دولت با اشاره به مباحث مطروحه اين روزها درباره عملکرد دولت، 
اظهار كرد: آنچه در اين روزها در گفت و گوهای سياسی به چشم می خورد و 
به طور عجيبی آگاهانه و عامدانه توسط برخی دچار فراموشی شده است و آن 

جنگ بزرگ اقتصادی و توام شدن آن با پاندمی كرونا است.
شما بر رنج مردم سوار شده اید

ربيعی با طرح اين سوال كه چرا نمی گويند چرا از آن عدد به اين عدد رسيده ايم، 
تصريح كرد: چرا بی انصاف ها نمی گويند كه كرونا حدود سه ميليون شغل را 
تهديد كرده و نزديک به دو ميليون شغل هم مثل همه دنيا، آسيب ديد. من درباره 
نقش تحريم بر گسترش فقر و كاهش رفاه، تحقيق كرده ام. شما بر رنج مردم 
سوار شده ايد و در تشريح علت، آدرس غلط می دهيد و حتی بعضی ها، خود، 

علت ماجرا هستند.

وی ادامه داد: سوال من اين است اگر تحريم ها نبود متوسط رشد رو به بالای ما 
در دولت دوازدهم به همين سياق پيش می رفت؟ آيا وضع چنين می شد؟ با آن 
متوسط نرخ رشد اشتغال كه با دولت های نهم و دهم اساسا قابل قياس نبود آيا 

امروز وضعيت اشتغال ما بدون تحريم اين چنين بود؟
سخنگوی دولت اظهار كرد: نگاه كنيد به صادرات نفتی در حالی كه همين 
مقدار بسيار كمتر از دولت های نهم و دهم نفت فروخته ايم در حالی كه انتقال 
پول امکان پذير نبوده است. با نديدن اين عامل آيا قضاوت در مورد تورم كالا و 
نقدينگی قضاوت منصفانه ای است. اتفاقا آنانی كه دم از كمبود توليد و عدم نگاه 
به داخل داشتند اين آمار گواهی می دهد كه چگونه در دولت دهم ۱۴.۴۳۲ 
ميليون دلار صادرات غيرنفتی ما داشته ايم و در دولت يازدهم ۳۱.۳۱۷ ميليون 
دلار و در دولت دوازدهم با وجود تحريم بيش از ۳۰.۰۱۸ ميليون دلار. آيا اين 

شاخصی بر افزايش توليد داخلی نيست؟
ربيعی يادآور شد: از سال ۹۷ با شروع دولت ترامپ و خروج از برجام، فروش 
نفت را به پايين ترين سطح رساندن و از ميلياردها دلار خبری نبود. متاسفانه 
پيروی غيرقابل باورانه همه همسايه ها تا كشورهايی از آسيا تا آفريقا، كشورهای 
قدرتمند اروپايی و حتی دوستان قدرتمند ما، باعث فشار بی اندازه ای بر اقتصاد 

ايران شد.
وی افزود: امروز همگان به ياد بياورند كه مقامات آمريکايی گفتند كه جمهوری 
اسلامی ايران ۴۰ سالگی خود را نخواهد ديد و ۳ ماه ديگر در ايران رژيم تغيير 
خواهد كرد و برای آينده تصميم خواهند گرفت اما در ۱۳۹۹ گفتند كه شکست 
خورديم. اين پيروزی ايران به نحوی بود كه در مبارزه انتخاباتی آمريکا كانديدايی 

به نام بازگشت به برجام به كارزار انتخاباتی رفت و پيروز شد.
سخنگوی دولت تصريح كرد: در حالی خسارت های ناشی از پاندمی كرونا 
باعث توقف رشد اقتصادی در كشورهای صنعتی جهان شد، ايران ناگزير بود 
مقابله با پاندمی خسارت بار را توام با مقابله تحريم های يکجانبه و فراگير آمريکا 
ادامه دهد. به رغم اين تلاش عظيمی كه دولت در كنار مردم صورت داد به طور 
عجيبی اين روزها خيلی ها دچار فراموشی به شکل حيرت آوری شده اند و برخی 
افراد رنج وارده به تلاش مردم و مقاومت مردم در برابر آن مسائل را به هيچ گرفتند.
دستيار ارتباطات اجتماعی رييس جمهوری با بيان اينکه در مرحله پساترامپی 
با اذعان به شکست دولت آمريکا اين بار نيز دولت با نظريه تعامل عزتمندانه با 
جهان با استفاده از ظرفيت ها و بی نظيرترين افرادی كه دانش و فهم جهانی 
بالايی دارند، تحريم ها را تا امروز به اندازه بسيار خوبی به عقب رانده ايم و به چشم 
انداز لغو همه تحريم های برجامی و فرابرجامی با نتايج عزتمندانه نزديک شده 
ايم، گفت: در كنار اين تلاش دولت با استفاده از فضای تحريم شکنی اوليه و 
توليدات  راه،  در  عظيمی  زيرساخت های  داده،  صورت  های  گذاری  سرمايه 
صنعتی از قبيل فولاد، پتروشيمی و خودكفايی بنزين و پروژه عظيم انتقال آب 
خليج فارس و هزاران پروژه عظيم ديگر را سامان داده است. قطعا آثار اين سرمايه 
گذاری ها در سال های آينده بر وضعيت اشتغال و بهبود اقتصاد ايران تاثير خواهد 

گذاشت.  
دولت سختی ها و ناملایمات آینده ایران را هم پیشخور کرده است

وی افزود: من می خواهم يک صفت ديگری به دولت اضافه كنم، دولتی كه 
سختی ها و ناملايمات و دشواری های سال های آينده ايران را نيز پيشخور كرده 

است. )دولت پيشخور مصائب!(
ربيعی در بخش ديگری از سخنانش با تسليت درگذشت محتشمی پور گفت: 
ايشان از پيشگامان و همراهان امام بزرگوار و نهضت بود كه عمر خود را در راه 
آرمان های انقلاب اسلامی وقف كرد و در مسير دفاع از مقاومت و مردم مظلوم 

فلسطين و لبنان به دست تروريست های اسرائيلی به مرتبه جانبازی رسيد. 
عدالتخواهی، آرمانی انديشيدن و دفاع از حق و حقيقت از مهمترين شاخصه 

های اخلاقی ايشان بود.
ربيعی اظهار كرد: حجت الاسلام محتشمی پور در دوران فعاليت سياسی خود 
حضور در وزارت كشور و مجلس شورای اسلامی منشأ خدمات ارزنده ای برای 
كشور بود و در بيان حق و حقيقت با حضور در عرصه مطبوعات به بيان روشنگری 

پرداخت.
سخنگوی دولت همچنين درگذشت علی مرادخانی را تسليت گفت و افزود: 
كرونا مديری دلسوز و خوشنام، دارای حسن خلق و مورد احترام اهل ادب و هنر 
را از جامعه و فرهنگ اين مرز و بوم گرفت. اين ضايعه و فقدان را به خانواده آن 
مرحوم، جامعه فرهنگ و هنر و رسانه و علاقه مندان ايشان صميمانه تسليت 
می گويم و از درگاه خداوند مهربان برای آن سفر كرده رحمت و مغفرت الهی و 

برای بازماندگان ارجمند صبر و اجر مسالت دارم.
 سیاست خارجی ایران با تغییر دولت ها، تغییر نمی کند

دستيار ارتباطات اجتماعی رييس جمهوری در ادامه درباره انتقادات جدی 
نامزدهای انتخابات به عملکرد دولت آقای روحانی و اينکه درصورت احيای 
برجام، و روی كار آمدن دولت بعد چه تضمينی برای اجرای آن وجود دارد، گفت: 
آمريکا در سال های گذشته يک جانبه از برجام خارج شد و تحريم های غيرقانونی 

و غيرانسانی تازه ای را خلاف تعهدات خود عليه ايران وضع كرد.
وی افزود: ما نشان داده ايم تحت هر شرايطی پايبند به تعهدات بين المللی 
خود هستيم و اين تصميم ملی بود، برخلاف آمريکا كه كارنامه سياهی در عدم 
پايبندی به تعهدات خود و توافقات بين المللی خود دارد جمهوری اسلامی 
ايران تا كنون از هيچ يک از توافقات بين المللی خارج نشده است و تعهدات 
خود را نقض نکرده است چون تصميمات در اين خصوص يک اجماعی ملی و 
در سطوح ملی است تا زمانی كه همه طرف  های برجام به تعهدات خود پايبند 
بمانند می توانند مطمئن باشند جمهوری اسلامی ايران از تعهدات خود را نقض 

نخواهد كرد.
سخنگوی دولت پايبندی به تعهدات و احترام به حقوق و قوانين بين المللی را 
يکی از اصول ثابت سياست خارجی دانست و گفت: اين سياست با تغيير دولت ها 
دچار تغيير و دگرگونی نمی شود. به صراحت اعلام می كنم پرونده هسته ای يک 
پرونده ملی است كه با اجماع در جمهوری اسلامی ايران به جلو رفته است،  به 

تحولات داخلی ما مرتبط نيست و دستگاه های حاكميتی آن را انجام می دهند.
وی ادامه داد: در موضوعات ملی و كلان مانند هميشه هر نتيجه ای كه در 
چارچوب حاكميت به دست بيايد در همان چارچوب عمل می شود و با تصويب 
و اجماع مجموعه نظام درخصوص مذاكرات و نتيجه آن،  از سوی دولت آينده نيز 

قطعا محترم شمرده خواهد شد.
FATF ارتباطی به مذاکرات وین ندارد

دستيار ارتباطات اجتماعی رييس جمهوری در پاسخ به اين پرسش كه با توجه 
به شواهد موجود و اظهارات مسئولان روند مذاكرات وين مثبت بوده و به تحقق 
نتيجه نهايی نزديک شده است و در صورت به نتيجه نرسيدن تيم مذاكره كننده 
تا روز انتخابات، مذاكرات تا كی ادامه دارد و آيا اميدی برای تصويب FATF وجود 
دارد يا نه، گفت: اميدواريم به زودی شاهد برگزاری دور نهايی مذاكرات و به نتيجه 
رسيدن اين گفت وگوها باشيم و تا قبل از پايان مهلت قانونی اين گفت وگوها آن 
را به نتيجه برسانيم.   وی افزود: ما همانقدر كه عجله ای در مذاكرات نداريم، با 
فرسايشی شدن مذاكرات نيز به شدت مخالفيم. تمركز ما بر اتمام مذاكرات در 
زمان باقيمانده دولت است چه قبل و چه بعد از انتخابات و قطعی شدن نتيجه 
آن.   سخنگوی دولت اضافه كرد: چون تصميم ملی برای اساس اجماع ملی و 
تاييد مقامات عالی نظام است، در اين دولت و دولت بعد با اين مساله يکسان 
برخورد و موضوع دنبال خواهد شد. هيچ مرزی هم برای اينکه امروز آن را به ثمر 
برسانيم وجود ندارد.در حال حاضر مايل نيستم زودتر از آنچه لازم است درباره 
ساير احتمالات گمانه زنی كنم.   ربيعی يادآورشد: لوايح باقيمانده FATF به طور 
اصولی ارتباطی به مذاكرات وين برای احيای برجام ندارد و پرونده مستقلی است 
كه تصميم گيری در مورد آن در اختيار مجمع تشخيص مصلحت نظام است. 
اما تاييد می كنم كه اميد به تصويب لوايح سی اف تی و پالرمو در صورت احيای 
برجام قطعا تقويت خواهد شد اما تصميم نهايی در اين زمينه بر عهده مجمع 

تشخيص مصلحت نظام است.
وی افزود: ما تمام استدلال های لازم را به مجمع ارائه كرديم و از روز اول معتقد 
بوديم دولت تصويب آن را به نفع و تاخير آن را به زيان ملت می دانست و  عده ای 
به  نيازی  و عده ای می گفتند وقتی تحريم است چه  برجام است  می گفتند 
تصويب FATF است. دولت ديدگاه درستی در اين زمينه داشت هم بايد تحريم 
را به عقب می رانديم و هم تصويب نکردن لوايح سی اف تی و پالرمو را به نفع 
كشور نمی دانستيم. سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره پرداخته نشدن 
به موضوع كرونا و تحريم به عنوان دو عامل تاثيرگذار در اقتصاد كشور در مناظرات 
گفت: اجازه بدهيد ضمير حرف های من كانديداهای انتخابات نباشند و به طور 
كلی بگويم اگر برخی افراد امروز درباره تحريم و فشار حداكثری صحبت كنند، 
دچار پارادوكسی با كارنامه خودشان می شوند به همين دليل از بيان اين مطالب 

امتناع می كنند.

سخنگوی دولت :

عضو فقهای شورای نگهبان:برخی برای اثبات خود چیزی جز تخریب دولت نیافته اند

ناظرینبیطرفباشندوازنامزدخاصی
حمایتنکنند

 عضو فقهای شورای نگهبان گفت: به ياد ندارم انتخاباتی برگزار شود و شورای 
نگهبان آماج حملات نباشد ولی با اين وجود، شورای نگهبان امانتدار و امين مردم 

است و به وظيفه خود قاطعانه و دقيق عمل خواهد كرد. 
آيت الله سيد احمد خاتمی روز سه شنبه در همايش مديران ستادی و استانی 
شورای نگهبان با اشاره به وظايف اين شورا با توجه به اصول ۴ و ۹۱ قانون اساسی 
گفت: يکی از وظايف شورای نگهبان پاسداری از احکام اسلام و قانون اساسی 
از نظر عدم مغايرت مصوبات مجلس شورای اسلامی با آنهاست و اصل ۴ قانون 
اساسی هم تأكيد دارد همه قوانين و مقررات مدنی، جزائی، مالی و غير اينها بايد 
براساس موازين اسلامی باشد و اين اصل بر اطلاق يا عموم همه اصول قانون 
اساسی و قوانين و مقررات ديگر حاكم است و تشخيص اين امر بر عهده فقهای 

شورای نگهبان است.
آيت الله خاتمی افزود: اينگونه نيست كه مصوبات فقط در صحن شورا بررسی 
شود، بلکه مصوبات ابتدا در پژوهشکده اين شورا از نگاه حقوقی توسط حقوقدانان 
برجسته و همچنين در مجمع مشورتی فقهی از نگاه فقهی، كارهای كارشناسی و 
بررسی های دقيق انجام شده و سپس اعضای فقها و حقوقدانان شورای نگهبان در 

صحن شورا به قضاوت مصوبات پرداخته و نظر نهايی را صادر می كنند.
انتخابات  بر  نظارت  درخصوص  نگهبان  شورای  ديگر  وظيفه  به  اشاره  با  وی 
خاطرنشان كرد: پيش از انقلاب اسلامی ساليان طولانی مجلس شورا با پسوند 
كاره ای  آن  در  اما مردم  بود  آن وجود داشت كه در رأس  از  »ملی« فقط اسمی 
نبودند؛ خود طاغوتی ها اعتراف كرده اند كسانی كه قرار بود نماينده مجلس باشند، 
ساواک )سازمان اطلاعات و امنيت جهنمی شاه( اسامی آنها را مشخص می كرد 
و به نخست وزير و او هم به شاه می داد و شاه هركسی را كه نمی خواست اسم او را 

خط می زد.
عضو فقهای شورای نگهبان ادامه داد: آنهايی كه اسم شان از سوی شاه خائن خط 
نمی خورد نماينده بودند؛ چه مردم به حد نصاب در روز رأی گيری شركت می كردند 

يا نمی كردند و اين بود از وضعيت كشور تا پيش از انقلاب.
آيت الله خاتمی اضافه كرد: پيش از انقلاب همچنين پول حرف اول را در كشور 

می زد و در واقع افراد با پول و پرداخت رشوه، می توانستند نماينده مجلس شوند.
وی با اشاره به وظايف ذكر شده برای شورای نگهبان در قانون اساسی، خاطرنشان 
مجلس  انتخابات های  بر  نظارت  از  توجهی  قابل  وظايف  نگهبان  شورای  كرد: 
خبرگان، رياست جمهوری، مجلس شورای اسلامی و همچنين مراجعه به آرای 
عمومی و همه پرسی را برعهده دارد؛ اين نظارت ها به اين دليل انجام می شوند كه 
انتخابات، واقعاً انتخابات باشد و وكلايی در مناصب قرار گيرند كه واقعاً وكيل مردم 

باشند.
عضو فقهای شورای نگهبان عنوان كرد: همچنين تفسير قانون نيز بر عهده 
شورای نگهبان است و طبق تفسير اين شورا، نظارت شورای نگهبان بر انتخابات، 
نظارت  مقابل  در  می شود؛  انتخابات  مراحل  تمام  شامل  و  است  »استصوابی« 
استصوابی، نظارت استطلاعی مطرح است كه در اين نوع نظارت، عملًا ناظر 
هيچ كاره است و نمی تواند بر فرآيند انتخابات، نظارت مؤثری داشته باشد و در واقع، 

اين نظارت استصوابی است كه می تواند منشأ اثر باشد.
آيت الله خاتمی در بخش ديگری از سخنانش با بيان اينکه ناظران و دفاتر نظارتی، 
بازوی توانمند شورای نگهبان برای تحقق وظيفه نظارت بر انتخابات هستند، گفت: 
دفاتر نظارتی در راستای انجام وظايف محوله به شورای نگهبان در اصل ۹۹ قانون 
اساسی، تشکيل شده اند و اگر اين شورا بخواهد بر انتخابات نظارت كند، اين نظارت 

نيازمند دفاتر استانی نظارت است.
وی افزود: شورای نگهبان امانتدار است اما من به ياد ندارم كه انتخاباتی برگزار 
شود و شورای نگهبان آماج حملات نباشد ولی با اين وجود، شورای نگهبان و دفاتر 

نظارتی، امين مردم هستند و به وظيفه خود قاطعانه و دقيق عمل خواهند كرد.
عضو فقهای شورای نگهبان در ادامه خطاب به ناظران، آنها را به حفظ آبروی افراد 
در نتايج حاصله از تحقيقات، توصيه كرد و گفت: اگر كسی بی دليل آبروی فرد 
ديگری را ببرد، روزگار آبرويش را خواهد برد و اگر آبروی افراد حفظ شد، خداوند نيز 
آبروی شما را حفظ خواهد كرد. آيت الله خاتمی يادآور شد: وقتی صحبت از قانون 
است بايد قاطعانه قانون رعايت شود و مقاومت در مقابل كسی كه قانون را رعايت 

نمی كند و خلافی انجام می دهد، عبادت است.
وی با بيان اينکه هويت كار نظارت بر انتخابات اقتضا می كند كه ناظرين محترم 
بی طرف باشند و از كانديدای خاصی حمايت نکنند، تأكيد كرد: بيان معيارها 
منافاتی با بی طرفی ندارد و در واقع، معيارها همان معيارهايی هستند كه مقام معظم 

رهبری فرمودند؛ مانند ضد فساد، اهل خدمت، دارای روحيه جهادی و ...
عضو فقهای شورای نگهبان اظهار كرد: حضور در انتخابات از اوجب واجبات 
است؛ چون دفاع و حفظ نظام اسلامی از اوجب واجبات است و انشاءالله روز ۲۸ 

خرداد روز عزت و سربلندی نظام اسلامی خواهد بود.

يک ديپلمات پيشين گفت: رهبر انقلاب تاكيد كردند كه سياست خارجی فراتر از دستگاه ديپلماسی انجام می شود 
و نهادهای تصميم گير آن با وزارت امور خارجه متفاوت هستند؛ در نتيجه اظهارنظرهايی كه در نتيجه رقابت های 

انتخاباتی صورت می گيرد را هم دنيا و هم در داخل خيلی جدی نمی گيرند. 
سيدجلال ساداتيان در گفت وگو با  ايلنا، در پاسخ به اين سوال كه با توجه به برگزاری مذاكرات وين برای احيای توافق 
هسته ای، مساله برجام و مذاكره تا چه ميزان در انتخابات رياست جمهوری پيش رو تاثيرگذار است، گفت: در جريان 
آشکار شدن سخنان آقای دكتر ظريف، جدای از اين كه چرا و چگونه اين گفت وگو منتشر شد؛ بعد از آن موضع رهبری 
را داشتيم كه ايشان تاكيد كردند كه سياست خارجی فراتر از دستگاه ديپلماسی انجام می شود و نهادهای تصميم گير 
آن با وزارت امور خارجه متفاوت هستند؛ در نتيجه اظهارنظرهايی كه در نتيجه رقابت های انتخاباتی صورت می گيرد 
را هم دنيا و هم در داخل خيلی جدی نمی گيرند و می دانند اين ها اظهاراتی است كه تنها در زمان انتخابات يا كمپين 

انتخاباتی مطرح می شود. 
وی افزود: هر كدام از اين كانديداها انتخاب شوند بر اساس اين كه ديدگاه شان چه بوده می توانند برنامه ريزی كنند، 
ضمن اين كه باز هم تغييراتی را شاهد خواهيم بود. برای مثال حتی رئيس جمهور آمريکا آقای بايدن اظهارنظرهايی را در 
زمان تبليغات انتخاباتش مطرح می كرد كه وقتی بر كرسی رياست نشست قدری تعديل شد و تغييراتی در برنامه هايش 
داد و همين وضعيت در مورد ايران ممکن است اتفاق بيافتد چرا كه روسای جمهور گذشته هم اظهاراتی داشتند كه 
نتوانستند آن ها را محقق كنند؛ در نتيجه آنچه در مقام عمل و حوزه اجرا اتفاق می افتد با نيت پيش از عمل متفاوت 

است. 
وی ادامه داد:  در نتيجه كشورهای مختلف دنيا هم می دانند اين اظهارنظرها، اظهارنظرهای مقطعی اين دوران است 
و آن را خيلی جدی نمی گيرند و در داخل هم همين طور است. اين كه بخواهيد بگوييد مواضع تک تک اين افراد را 
می خواهيم بررسی كنيم و ببينيم در حوزه سياست خارجی چه می گويند كه اگر رأی آوردند يا حداقل دو سه نفری 

كه محتمل است رأی بياورند آن وقت مواضع آنها مطرح می شود. آقای زاكانی و آقای قاضی زاده هاشمی برای اين كه 
رأی بياورند خيلی جدی گرفته نمی شوند. آقای محسن رضايی و آقای سعيد جليلی در ارتباط با آقای رئيسی اندكی 
تبيين هايی وجود دارد كه چه اتفاقی ممکن است بيافتد كه اينها در صحنه بمانند يا حذف شوند و يا به نفع ديگری 
كنار بروند و بتوانند از موقعيت بهتری برخوردار شوند؛ ولی آنچه كه امروز مطرح می شود پيش تازی آقای رئيسی در نظر 
سنجی ها است.  اين تحليل گر مسائل سياسی گفت: در نقطه مقابل آقای مهرعليزاده به عنوان يک اصلاح طلب و آقای 
همتی به عنوان يک كارگزارانی حضور دارند كه گويا مجموعه اصلاح طلبان يا بخشی از آن ها كه نظر نداشتند و اعلام 
كرده بودند هيچ كانديدايی در اين دوره انتخابات ندارند در حال بررسی اين دو گزينه هستند كه اگر يک گزينه انتخاب 

شود قطعا صحنه انتخابات داغ تر خواهد شد در آن شرايط ممکن است موقعيت ها متغير شود.
ساداتيان در پاسخ به اين سوال كه برخی كند شدن روند مذاكرات وين را ناشی از اين موضوع می دانند كه غرب  
منتظر است ببيند چه اتفاقی در انتخابات رخ می دهد، آيا اين تحليل را نزديک به واقعيت می دانيد، گفت:  سخنگوی 
دولت، آقای ربيعی مطرح كردند كه در كليات، توافق شده و اظهار اميدواری كردند كه قضايا مثبت جلو رفته و اگر اراده 
پايتخت ها بر اين باشد كه توافق حاصل شود در هفته پيش رو ممکن است اين كار اتفاق بيافتد و از فهوای كلام ايشان 

جنبه مثبت قضيه استنباط می شود.
وی افزود: البته بر اين موضوع تاكيد شده كه كليات را توافق كرده اند و كار بر روی برخی جزئيات ادامه دارد و يک 
گزارش خارجی هم دال بر اين بود كه نمايندگان كشورها با اختيارات بيشتری نسبت به گذشته در مذاكرات حضور 
دارند چرا كه در گذشته تک به تک و مورد به مورد موضوع را بايد با پايتخت هايشان چک می كردند  و الان اين كار را 
نمی كنند در نتيجه همه اين ها پيام ها و پالس های مثبتی است كه نشان می دهد طرفين علاقه به توافق را از خودشان 

نشان می دهند و خيلی هم منتظر انتخابات نيستند. 
وی ادامه داد: قطعا اگر مذاكرات در اين دوره به نتيجه منتهی نشود، پس از انتخابات شاهد چند ماه فرآيند انتقال 
قدرت خواهيم بود كه در نتيجه آن نيز مشخص نيست چه كسانی مذاكرات را ادامه خواهند داد. گمان می كنم مذاكره 
روند خودش را طی می كند و اگر در بخش هايی كندی ايجاد شده به لحاظ ماهيت و طبيعت موضوعی است كه مورد 

بحث قرار می گيرد.
تاثیر مستقیم تحریم ها بر معیشت مردم، موضوع دیپلماسی را مهم کرده است 

اين ديپلمات پيشين در پاسخ به اين سوال كه بر خلاف چيزی كه به نظر می رسد مبحث سياست خارجی در 
انتخاباتی مثل انتخابات امريکا برای اين كه رأی دهنده ها را پای صندوق بياورد موثر نيست ولی در ايران هميشه موثر 
بوده. فکر می كنيد امسال هم  بحث برجام و سياست خارجی و موضع كانديداهايی كه احتمال بيشتری دارد در عرصه 
باقی بمانند چقدر در حضور مردم پای صندوق های رأی تاثير داشته باشد، گفت: بحث سياست خارجی ايران به دليل 
اين كه تاثير مستقيم تحريم ها را بر زندگی، معيشت و سفره های مردم داشته باعث شده تا مردم به آن توجه بيشتری 
داشته باشند. ماهيت انقلاب اسلامی هم وقتی اين شعار را مطرح می كند كه نه شرقی نه غربی فقط جمهوری اسلامی 
يا در شعار اوليه اش استقلال آزادی جمهوری اسلامی در هر دو كلمه استقلال نگاه به سياست خارجی است. در مساله 
نه شرقی نه غربی نگاهش به سياست خارجی است؛ يعنی ماهيت انقلاب و نظام هم عنايت ويژه ای به مساله سياست 
خارجی داشته و دارد. وی افزود: پس مساله توجه به سياست خارجی در ذات انقلاب جدای از دولت هايی كه می 
آيند و می روند بوده و هست. ضمن اين كه شرايطی كه در آن قرار گرفته ايم و نحوه تعامل يا عدم تعاملی كه با بيرونی ها 

داشته ايم و همچنين عملکرد برخی از جناح ها در داخل مثل اين كه به سفارت و كنسولگری عربستان حمله كردند يا 
سفارت انگلستان را گرفتند يا از ابتدای انقلاب كه لانه جاسوسی گرفته شد همه تاثيرات جريان های داخلی بر مساله 
سياست خارجی است. وی ادامه داد: الآن هم كه برجام مطرح است و دولت آقای روحانی به عنوان نقطه قوت دولت 
خودش در دو دولت مساله برجام را دنبال كرد با بد عهدی آمريکا و آمدن آقای ترامپ مساله تحريم ها بهانه بسيار قوی 
به دست مخالفينی داد كه از ابتدا و در طی جريان ها مخالفت می كردند و بعد هم در طول دولت آقای روحانی همواره 
تلاش كردند كه از مساله برجام به عنوان يک چماق عليه دولت استفاده كنند در حالی كه برجام تاثيرات حقوقی، 
حيثيتی و ديپلماسی خاص خودش را در دنيا داشت و به نفع و خواست جمهوری اسلامی عمل كرد ولو آن كه تحريم 
های ظالمانه و يک جانبه آقای ترامپ عليه ايران آن گونه كه او می خواست ايران را به زانو دربياورد و ايران را پای ميز 

مذاكره با خودش بکشاند برايش حاصل نشد اما از طرف ديگر باعث انزوای بيشتر او شد.
مخالفت با تعیین تکلیف FATF به گروگان گرفتن معیشت مردم  بود

وی افزود:  اين حداقل فايده است و سه سال بعد از تثبيت برجام ديديم رشد اقتصادی اتفاق افتاد و كشورهای 
مختلف هيات هايشان را آوردند و بردند كه در ايران سرمايه گذاری كنند و در اينجا تعامل داشته باشند و اين فايده ها را 
داشت ولی اين فايده ها ادامه پيدا نکرد و اروپايی ها به تبع فشارهای آمريکا از ايجاد تعهدات و اجرای آنها سر باز زدن 
و خودشان را منفک كردند و به بازی كردن شروع كردند؛ يعنی حمايت سياسی و حمايت بين المللی شان برقرار بود 
ولی حمايت واقعی اقتصاديشان را از ايران دريغ داشتند و در اين وضعيت طبيعی بود كه اين شرايط بهانه را به دست 
مخالفين بدهد و بگويند برجام مضر است و عبارت های ديگری به كار ببرند. البته ما در چند جبهه دچار مشکل بوديم 

و يکی همين FATF است كه اجازه نمی دهد نقل و انتقالات مالی ما به آسانی صورت بگيرد.
ساداتيان در پاسخ به اين سوال كه آقای رضايی می گويد می خواهد مساله لوايح چهارگانه را تعيين تکليف كند در 
صورتی كه ايشان يکی از مخالفين و موانع تصويب اين لوايح در مجمع تشخيص مصلحت نظام بودند؛ آيا مخالفت پيش 
از كانديداتوری به گروگان گرفتن معيشت مردم نبوده است، گفت: ايشان اگر می خواست اين لوايح تعيين تکليف شود 
بايد در مجمع به آن رای می داد. مشکلات ما در بعد سياست خارجی اقتصادی است در ارتباط با مساله برجام خيلی 
گذرا به آن اشاره كردم و با تمركز نيست ولی اگر بخواهيم تمركز كنيم بايد تمام جنبه های مثبت و احتمالا منفی آن را 
هم مورد توجه قرار دهيم. وی ادامه داد: البته ما در بحث سياست خارجی فقط مساله برجام و مساله آمريکا را نداريم 
و روابطی كه خصوصا با همسايگان داريم و روابطی كه می توانستيم در منطقه و تعاملاتی كه با كشورهای مختلف 
می توانستيم داشته باشيم نيز مطرح است.  اين كه چرا نتوانستيم بايد نظرات مجريان را هم بشنويم كه محدوديت ها و 
معذورات آنها چه بوده كه ما خيلی خوب نتوانستيم با همسايگان و بسياری از كشورها تعامل داشته باشيم كه البته باز 
هم اينجا به ناچار يکی از دلايلی كه ذكر می شود مساله حضور آقای ترامپ و فشارهايی است كه او بر كشورهای مختلف 
وارد می كرد كه اگر هر كشوری با ايران كار كند و تحريم های ظالمانه و يک طرفه امريکا را در نظر نگيرد مشمول تنبيه و 
تحريم آمريکا خواهد شد. وی افزود: مساله بعدی محدوديت های نقل و انتقالات مالی كشور است كه حتی كره جنوبی 
يا همين عراق كه همسايه ما است را از مبادله مالی را ما باز می دارد. در نتيجه بخشی از اين قضايا هم متوجه خودمان 
می شود و باعث شده كه اين فرايند بسيار پيچيده شود كه علل آن يک و دو تا نيست و علل مختلف داخلی و بيرونی 
دست به دست همديگر داده و اين وضعيت را برای ما ايجاد كرده و بعضا كانديداهای محترم به اينها اشاره كرده و تلاش 

می كنند از اين راه دل مردم را به دست بياورند و رأی آنهام را به سمت خودشان جلب كنند.
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گرانیهانفساقشارضعیفراگرفتهاست
انهدام باند فروش اسلحه  در اینترنت 

رييس پليس امنيت عمومی تهران بزرگ از انهدام باند فروش سلاح و تجهيزات نظامی در فضای مجازی 
خبر داد. سردار علی ذوالقدری در حاشيه دستگيری اين افراد گفت: ماموران پايگاه هفتم پليس اطلاعات و 
امنيت عمومی تهران بزرگ در راستای مقابله با عوامل ناامنی و برخورد جدی با مجرمان اقدام به رصد فضای 
مجازی كرده و در اين راستا با يک صفحه كه اقدام به تبليغ فروش سلاح و مهمات در فضای مجازی كرده 
بود، روبه رو شدند.وی با بيان اينکه در تحقيقات بعدی مشخص شد كه اين افراد به صورت باندی فعاليت 
دارند، گفت: با اقدامات انجام شده و كسب مجوز از مقام قضايی هويت اعضای اين باند و مخفيگاه آنان در 
حوالی بزرگراه خليج فارس مورد شناسايی قرار گرفت و درپی آن ماموران در عملياتی به اين محل رفته و چهار 
نفر را دستگير كردند.رييس پليس امنيت عمومی تهران بزرگ با اشاره به انجام بازرسی از مخفيگاه اين افراد 
گفت: در بازرسی انجام شده از مخفيگاه متهمان دو قبضه سلاح جنگی، فشنگ، ادوات و تجهيزات نظامی و 

مقاديری موادمخدر نيز كشف و ضبط شد.

سخنان جنجالی همتی در تلویزیون؛ نوجوان های میلیاردر! 
 عبدالناصر همتی، رئيس كل پيشين بانک مركزی و نامزد انتخابات رياست جمهوری، دوشنبه شب، ۱۷ 
خرداد، در برنامه گفت وگوی خبری شبکه دو صداوسيما گفت: قبل از خروج از بانک مركزی دو تا سه هزار فرد 
زير ۱۸ سال شناسايی كرديم كه تراكنش چندهزار ميلياردی داشتند؛ ريل اقتصادی كشور به دست دلالان 
افتاده وی افزود :.بين مجموعه هايی كه بايد ماليات بدهند و كسانی كه ماليات می گيرند رابطه هايی وجود و 
شفافيتی در كار نيست.خبر های مثبتی دارم كه تحريم ها برداشته می شود.همتی اضافه كرد: با رفع تحريم ها 
می توان تورم را زير ۱۰درصد آورد. من اسامی بدهکاران بزرگ بانکی را دارم و اگر قوه قضاييه اجازه دهد منتشر 
می كنم تا نگويند آبروی افراد را برده ايد.برخی به گونه ای به دولت حمله می كنند كه انگار تازه وارد فرودگاه 

امام خمينی شده اند و هيچ مسؤوليتی در نظام نداشته اند.«

آخرین وضعیت شیوع کرونا درکشور
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام كرد: با فوت ۱۷۹ نفر ديگر از هموطنان مبتلا به كوويد۱۹ در 
شبانه روز گذشته، تعداد جان باختگان اين بيماری در ايران به ۸۱ هزار و ۳۶۲ نفر رسيد. مركز روابط عمومی 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی روز سه شنبه در اطلاعيه ای اعلام كرد: از ديروز تا امروز )هجدهم 
خرداد ۱۴۰۰( و بر اساس معيارهای قطعی تشخيصی، هشت هزار و ۸۴۶ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در 
كشور شناسايی شد كه هزار و ۲۱۶ نفر از آنها بستری شدند و مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به دو ميليون 
و ۹۸۰ هزار و ۱۱۶ نفر رسيد.وزارت بهداشت در اين اطلاعيه افزود: تاكنون دو ميليون ۵۷۸ هزار و ۲۶۳ نفر 
از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستانها ترخيص شده اند. سه هزار و ۶۲۰ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ نيز 
در بخش های مراقبت های ويژه بيمارستانها تحت مراقبت قرار دارند و ۲۰ ميليون و ۹۳۸ هزار و ۳۳۸ آزمايش 

تشخيص كوويد۱۹ در كشور انجام شده است.

 ابتکار: باید در مقابله با افراط گری به میدان آمد
 معاون رئيس جمهوری در امور زنان و خانواده در توييتی نوشت: در مقابله با افراط گری و تهديد حقوق 
فردی، اجتماعی، سياسی و برای زندگی بايد به ميدان آمد. معصومه ابتکار روز سه شنبه در پيامی توييتری 
كه در صفحه خود منتشر كرد، يادآور شد: همه قبول دارند صحنه بازی ناعادلانه است، همه اوضاع سختی 
را تجربه می كنند.وی افزود: برخی ناجوانمردانه تحريم ها را نديدند و جنگ روانی بپا كردند.معاون رئيس 
جمهوری خاطرنشان كرد: ردصلاحيت ها بقدری غيرمنصفانه بود كه رهبری هم ورودكردند.وی تاكيد كرد: 
ولی در مقابله با افراطگری و تهديدحقوق فردی، اجتماعی و سياسی، و برای زندگی بايد به ميدان آمد؛ 

#رای_ميدهم

جبهه اصلاحات تاکنون از هیچ کسی حمایت نکرده است
رئيس شورای اسلامی شهر تهران و رئيس شورای مركزی حزب كارگزاران گفت: جبهه اصلاحات هنوز در 
مورد حمايت از هيچ يک  از هفت نامزد رياست جمهوری اعلام نظر و حمايت نکرده است. محسن هاشمی 
روز سه شنبه در حاشيه جلسه شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران اعلام كرد: در مورد انتخابات رياست 
جمهوری آنچه تاكنون رخ داده است، جدای از اينکه افراد و شخصيت ها نه به عنوان نماينده حزبشان می 
توانند از نامزدها حمايت كنند، اما جبهه اصلاحات هنوز در مورد حمايت از نامزدها اعلام نظر نکرده است. وی 
يادآور شد: طی روزهای آتی جبهه اصلاحات بايد جلسه ای تشکيل دهد و تکليف انتخابات رياست جمهوری 

و حمايت از نامزدها را روشن كند اما تاكنون در اين مورد از هيچ نامزدی حمايت نکرده است. 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری۳قاچاقچیموادمخدر
جانشين فرمانده انتظامی استان قم گفت: ۳قاچاقچی مواد مخدر با ۲ دستگاه پژو ۲۰۶ قصد انتقال 
مواد افيونی به يکی از شهرهای شمالی كشور را داشتند كه در محور مواصلاتی استان قم خودروها 
توقيف و ۱۸ كيلو حشيش و ۲ كيلو ترياک از يک كوله پشتی در نتيجه بازرسی از اين خودروها كشف 
شد.   سرهنگ بهادر اسماعيلی اظهارداشت: در پی كسب خبری مبنی بر اينکه چند تن از قاچاقچيان 
با ۲ دستگاه خودرو ۲۰۶ در حال انتقال يک محموله مواد افيونی از جنوب كشور با عبور از محور 
مواصلاتی استان قم به يکی از استان های شمالی كشور هستند، موضوع در دستور كار مأموران پليس 
مبارزه با مواد مخدر استان قم قرار گرفت.  وی افزود: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی استان 
اين ۲ خودرو را در محور مواصلاتی "كاشان-قم" شناسايی و توقيف كردند.  جانشين فرمانده انتظامی 
استان قم گفت: در بارزسی از خودروها ۲۰ كيلوگرم مواد مخدر شامل ۱۸ كيلو حشيش و ۲كيلو ترياک 
كشف و ۳ نفر در اين رابطه دستگير شدند.  سرهنگ اسماعيلی افزود: در نهايت متهمان به همراه 

پرونده تشکيل شده برای انجام مراحل قانونی تحويل مرجع قضائی استان شدند. 
پرایدهای مدل پایین درصدر خودروهای سرقتی 

جانشين فرمانده انتظامی استان دربخش ديگری از سخنان خود بر لزوم بکارگيری تجهيزات بازدارنده 
در جهت پيشگيری از سرقت خودرو تاكيد كرد و گفت: اكثر سرقت های اتومبيل در قم مربوط به 

خودروهای پرايد مدل پايين است.  
سرهنگ  اسماعيلی با اشاره به اهتمام پليس قم در پيشگيری از جرايم، اظهارداشت: با توجه به 
فراوانی وقوع سرقت خودرو پرايد مدل پائين در استان ،از مالکان آن ها  خواست تا با هوشياری از سرقت 
و سايل نقليه خود پيشگيری كنند.  وی افزود : پليس استان با بسيج همه امکانات در اختيار خود 
،پيشگيری از وقوع انواع سرقت، بويژه سرقت وسايل نقليه را در دستور كار دارد و حفاظت و حراست از 
اموال مردم را وظيفه خود می داند.  جانشين فرمانده انتظامی قم با بيان اين اكثر سرقت های اتومبيل 
،سهم خودروهای پرايد مدل پايين است، دليل اين سرقت ها را ايمنی پايين وسيله نقليه و رها كردن آن 

در سطح شهر و همچنين عدم پارک خودرو در منزل و پاركينگ های مجاز عنوان كرد.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

جریمه۱/2میلیاردیپروندهیکدستگاه
موتورسیکلتِسنگینِقاچاق

مدير كل تعزيرات حکومتی استان قم از صدور رای ۱,۲ ميلياردی پرونده يک دستگاه موتورسيکلتِ 
سنگينِ قاچاق خبرداد. 

مهدی رياضی درخصوص جزييات اين خبر اظهارداشت :در حين كنترل وسايط نقليه در محور اراک 
به قم، مامورين و عوامل ناجا نسبت به تردد يک دستگاه موتور سيکلت سنگين مشکوک و نسبت به 
توقيف موتورسيکلت مذكور اقدام و پس از بررسی مشخص شد راكب موتورسيکلت مذكور فاقد مدارک 
و اوراق شناسائی مثبته می باشد فلذا مراتب جهت سير مراحل رسيدگی به اداره كل تعزيرات حکومتی 
استان قم ارسال گرديد. وی  افزود: با تشکيل پرونده، شعبه ويژه رسيدگی به تخلفات قاچاق كالا و ارز 
تعزيرات حکومتی قم، ضمن احضار متهم، استماع اظهارات و اخذ آخرين دفاعيات متهم، به دليل عجز 
متهم از ارائه مدارک مثبته، پس از رسيدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ نامبرده را علاوه بر 
ضبط موتورسيکلتِ قاچاق مکشوفه، به مبلغ ۱ ميليارد و ۲۰۰ ميليون ريال جزای نقدی در حق دولت 
محکوم نمود. وی همچنين خاطر نشان كرد: بر اساس قانون، موتورسيکلت مکشوفهِ قاچاق توسط 

مرجع كاشف، تحويل اداره جمع آوری و فروش اموال تمليکیِ استان گرديد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

3بیمارکروناییدرقمجانباختند
 رئيس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرين وضعيت كرونا در اين استان گفت: در ۲۴ ساعت 

گذشته، ٣ بيمار كه نتيجه آزمايش كرونای آنها مثبت شده بود جان خود را از دست دادند. 
به گزارش عصر سه شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمد رضا قدير در گفت و گويی 
اظهار داشت: در شبانه روز منتهی به هجدهم خردادماه، ۵٢ بيمار با علائم قطعی كرونا توسط اورژانس 

مراكز درمانی قم مورد پذيرش قرار گرفتند.
وی با اشاره به بستری شدن ۴۵ تَن از اين بيماران افزود: ٨۶ تَن از بيمارانی كه طی روزهای گذشته 
بستری شده بودند نيز ترخيص شدند. رئيس دانشگاه علوم پزشکی قم تعداد كل بيماران كرونايی كه در 
حال حاضر در مراكز درمانی قم بستری می باشند را ١۴۴ تَن ذكر كرد و افزود: ۴١ تَن از اين افراد به دليل 

وخامت اوضاع جسمانی در بخش مراقبت های ويژه نگهداری می شوند.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تاکیدکرد:

لزومرعایتدستورالعملهایتبلیغات
توسطنامزدهاوستادهایانتخاباتی

تبليغات  آغاز  به  اشاره  با  قم  شهرداری  بين الملل  امور  و  ارتباطات  مديركل 
روزهای  از  جمهوری  رياست  انتخابات  دوره  سيزدهمين  نامزدهای  انتخاباتی 
گذشته و همچنين آغاز تبليغات انتخاباتی نامزدهای ششمين دوره شوراهای 
اسلامی شهر از بيستم خردادماه بر لزوم رعايت كامل دستورالعمل های تبليغاتی 
به ويژه در نصب و اكران تبليغات شهری توسط نامزدها و ستادهای انتخاباتی تأكيد 

كرد.
مهدی كلانترزاده با اشاره به اقدامات انجام شده توسط شهرداری قم برای ايجاد 
جايگاه های نصب تبليغات انتخاباتی در سطح شهر و همچنين اختصاص فضای 
اكران تبليغات محيطی در سطح شهر با محوريت موضوع انتخابات، گفت: طبق 
مصوبات ستاد انتخابات استان آماده سازی مکان های مناسب جهت تبليغات بر 
عهده شهرداری بوده و بر اين اساس ۵۳۰ نقطه از شهر قم جهت ايجاد سازه های 
تبليغاتی پيش بينی شده است كه قبل از آغاز زمان تبليغات آماده سازی و نصب 

آن ها انجام شد.
كلانترزاده رسالت ديگر مجموعه شهرداری قم را همچون ساير مناسبت های 
ملی و مذهبی در حوزه انتخابات پيشِ رو تلاش در جهت بصيرت افزايی مردم 
عزيز، ولايتمدار و هميشه درصحنه قم باهدف حضور حداكثری دانست و اضافه 
كرد: تلاش شده تا از طريق توليدات رسانه ای و انتشار در رسانه های ديداری، 
شنيداری، مکتوب و شبکه های اجتماعی، تبليغات شهری و نصب بنر و استفاده 

از ديگر ابزارهای اطلاع رسانی اهداف فوق دنبال گردد.
مسئولیتی برای صدور مجوز تبلیغات و برنامه های انتخاباتی نداریم

مديركل ارتباطات و امور بين الملل شهرداری قم نظارت بر تبليغات انتخاباتی را 
بر عهده ستاد انتخابات استان دانست و گفت: شهرداری قم در خصوص نحوه 
تبليغات و محتوی آن ها هيچ گونه مسئوليتی ندارد و علاوه بر آن مديريت، نظارت 
و تصميم گيری در خصوص برگزاری برنامه های تبليغاتی ازجمله نمايشگاه ها، 
ايستگاه های صلواتی، فرهنگی، تبليغی و ترويجی، گفتگوها و تجمعات انتخاباتی 
و … در سطح شهر نيز در حوزه اختيارات شهرداری قم نبوده و ممنوعيت يا صدور 

مجوز آن صرفاً از طريق ستاد انتخابات استان انجام می پذيرد.
كامل  رعايت  برای  انتخاباتی  ستادهای  و  نامزدها  از  درخواست  با  وی 
دستورالعمل های تبليغاتی ازجمله نصب تبليغات صرفاً در سازه ها و فضاهای 
در نظر گرفته شده به اين منظور، تأكيد كرد: به هيچ عنوان ابزار اطلاع رسانی در 
اختيار شهرداری اعم از سازه های تبليغاتی اداره كل ارتباطات و امور بين الملل و 
سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم، تابلوهای اطلاع رسانی اتوبوس ها 
قرار  انتخاباتی  تبليغات  جهت  خاص  گروه های  يا  اشخاص  اختيار  در   … و 

نمی گيرد.
مديركل ارتباطات و امور بين الملل شهرداری قم رسيدگی به تخلفات تبليغاتی 
نامزدهای انتخابات را از وظايف ستاد انتخابات استان دانست و خاطرنشان كرد: 
احترام به كليه مصوبات ستاد انتخابات استان قم در مجموعه شهرداری امری لازم 
و ضروری است و در چهارچوب اين قوانين و مصوبات اقدامات لازم انجام خواهد 

شد.
  

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم اعلام کرد:

اتمامکاملممیزیاملاکشهرقم
مديركل تشخيص و وصول درآمد شهرداری قم گفت: مطابق ماده دو قانون 
نوسازی و عمران شهری؛ مالکين كليه اراضی، ساختمان ها و مستحدثات واقع در  
شهر عوارض خاص سالانه ای رو بايد پرداخت كنند كه در صورت پرداخت به موقع 

عوارض ساليانه مشمول ده درصد خوش حسابی خواهند شد.
محمد وحيد نيا با اشاره به اهميت پرداخت عوارض نوسازی اظهار داشت: قانون 
نوسازی يک قانون جامع است كه هم در بخش درآمدی و هم در بخش هزينه ای 

پيش بينی های لازم را انجام داده است.
به گفته وی در بخش درآمدی مطابق ماده دو قانون نوسازی و عمران شهری؛ 
مالکين كليه اراضی، ساختمان ها و مستحدثات واقع در  شهر عوارض خاص 
سالانه ای رو بايد پرداخت كنند كه در صورت پرداخت به موقع عوارض ساليانه 

مشمول ده درصد خوش حسابی خواهند شد.
مديركل تشخيص و وصول درآمد شهرداری قم با تأكيد بر چگونگی هزينه كرد 
اين عوارض تصريح كرد: مطابق ماده يک قانون مذكور اين عوارض صرف تأمين 
نيازمندی های شهری و احداث، اصلاح و توسعه معابر، ايجاد پارک ها و مراقبت 
در رشد متناسب و موزون شهرها و ساير وظايفی كه به عهده شهرداری ها بوده، 

می گردد.
وی با تأكيد بر اينکه از شهروندان تقاضا داريم در بحث عوارض نوسازی مشاركت 
و همکاری كنند و سعی كنند عوارض را به موقع پرداخت كنند، افزود: پرداخت اين 
عوارض از طريق حضوری با مراجعه به مناطق هشتگانه و يا به صورت غيرحضوری 
و با مراجعه به سايت شهرداری انجام می پذيرد و چنانچه شهروندان اگر از كد 

نوسازی اطلاعی نداشته می توانند به شهرداری مناطق مراجعه كنند.
وحيد نيا با اشاره به لزوم انجام مميزی در شهر يادآور شد: در خصوص اقدامات 
انجام شده در راستای قانون نوسازی و عمران شهری انجام مميزی سطح شهر قم 

در سال های گذشته بوده است.
الزامات قانونی را در واقع جامع ترين و  از  انجام مميزی شهر صرف نظر  وی 
نخستين قدم در جهـت جمع آوری اطلاعـات سـطح شهر و تبديل آن به بانک 
اطلاعاتی توصيفی شهر و ارتباطان با اطلاعات جغرافيايی برای بهره برداری در 
برنامه ريزی و ارائه بهتر خدمات شهری دانست و گفت: شهرداری قم در چند سال 
گذشته مميزی املاک را آغاز و اين كار مهم در سال ۹۸ به اتمام رسيد و اطلاعات 
اين مميزی به سيستم سرای ۸ انتقال و كار تطبيق و تلفيق آن نيز در تمام مناطق 

به اتمام رساند.

روابط عمومی شهرداری قم اعلام کرد:

بیشاز22هزارتماسشهروندانبا
سامانه۱۳۷دراردیبهشتماه

در ارديبهشت ماه سال جاری ۲۲۶۰۸ تماس با سامانه ۱۳۷ شهرداری قم از 
سوی شهروندان انجام و به صورت كامل پاسخگويی شد.

در  قم  شهرداری   ۱۳۷ سامانه  قم،  شهرداری  عمومی  روابط  گزارش  به 
ارديبهشت ماه ۱۴۰۰ روزهای شلوغی را پشت سر گذاشت و علی رغم كاهش تعداد 
درخواست های نظافت خيابان های شهر، همانند ماه گذشته اين درخواست در 

صدر خواسته های شهروندان از اين سامانه قرار گرفت.
بر اساس آمار ثبت شده اين سامانه از يکم تا ۳۱ ارديبهشت امسال، ۲۵ موضوع 
بيشترين تقاضای شهروندان در ارتباط با سامانه ۱۳۷ را در برداشته كه درخواست 
نظافت پياده رو و سواره رو در مناطق هشت گانه شهرداری قم با ۴۰۵ پيام بيشترين 

درخواست شهروندان قمی در تماس با ۱۳۷ بود.
بيشترين تماس های شهروندان در اين زمينه از منطقه شش شهرداری با ۱۵۷ 

پيام و كمترين آن نيز با سه مورد از منطقه هفت شهرداری قم ثبت شده است.
موضوع های ديگر ازجمله برخورد سيم برق با درختان، ساخت وساز بدون مجوز، 
هرس درختان و همچنين وجود غيرمجاز خاک و نخاله از ديگر درخواست هايی 

بوده است كه شهروندان بيشترين تماس را در مورد آن داشته اند.
كمترين درخواست شهروندان نيز در مورد درخواست رها كردن آب داخل جوی 

با ۱۲۵ پيام بوده است.
آمارهای موجود از فعاليت مركز ارتباطات مردمی ۱۳۷ شهرداری قم حکايت از 
اين دارد كه مناطق هشت، سه، چهار، هفت و پنج به طور ۱۰۰ درصد به تماس ها 
پاسخ داده اند و همچنين منطقه يک ۹۹.۴۳ درصد، منطقه دو ۹۸.۲۰ و منطقه 

شش نيز ۹۵.۷۸ درصد پاسخگويی داشته اند.
در بين سازمان های تابعه شهرداری نيز، سازمان های پارک ها و فضای سبز، 
آرامستان ها، زيباسازی، آتش نشانی و توسعه و عمران به صورت ۱۰۰ درصد و 
پس ازآن سازمان مديريت پسماند ۹۶.۸۹ درصد و سازمان ميادين و تره بار ۶۰ 

درصد پاسخگو بوده اند.
تحليل و بررسی آمارها نشان می دهد، بيشترين موضوعات درخواست شهروندان 
از منطقه يک شهرداری قم مربوط به برخورد سيم برق با درخت، در منطقه ۲ رفع 

سد معبر دست فروشان و فروشندگان دوره گرد خودرو مطرح شده است.
در منطقه سه برخورد سيم برق با درختان، منطقه چهار سم پاشی گياهان، 
منطقه ۵ برخورد سيم برق با درختان، منطقه ۶ نظافت پياده روها، منطقه ۷ 
ساخت وساز بدون مجوز و منطقه ۸ نيز بازماندن شيرهای آبياری فضای سبز جزو 

بيشترين درخواست های شهروندان در ارديبهشت ماه بوده اند.

 استاندار قم گفت: شدت درگيری كرونا در قم 
در طول حدود ۱۵ ماه گذشته بشدت زياد بوده و 
اين مساله آسيب های بسياری شديدی به بخش 
وارد  كلان  و  خرد  اشتغال  و  گردشگری  خدمات، 

كرده است.
ستاد  جلسه  در  دوشنبه  روز  سرمست  بهرام 
قم،  استانداری  كرامت  سالن  در  بحران  مديريت 
بخش  مبنای  بر  قم  اقتصاد  درصد   ۶۰ افزود: 
گردشگری و خدمات استوار است و كرونا از ابتدای 
زمان شيوع تاكنون خسارت های جبران ناپذيری به 
اين استان وارد كرده است هرچند بازاريان و كسبه 
در طول اين مدت همدلی و همکاری مثال زدنی با 

ستاد مديريت بحران داشته اند.
و  مذهبی  گردشگری  مراكز  وجود  وی،  باور  به 
ها  ميليون  سالانه  تا  شده  سبب  مقدسه  اماكن 
 ۱۹ سال  هر  و  كنند  سفر  استان  اين  به  مسافر 
استان  اين  در  مذهبی  و  ملی  شاخص  مناسبت 
برگزار می شود كه نمونه آن در ساير شهرها بسيار 
كمرنگ تر است. وی بيان كرد: ۹۶۶ مصوبه تاكنون 
در جلسه ستاد مديريت بحران قم در خصوص كرونا 
تصويب شده كه حدود ۹۰ درصد از آنها عملياتی 
شده است. استاندار قم ادامه داد: در شورای اطلاع 
رسانی استانداری قم نيز تاكنون ۴۷ جلسه برگزار و 

۲۳۹ مصوبه طی آن تصويب شده است.
تمام  پايه  و  اساس  كرد:  خاطرنشان  سرمست 

نظر  مبنای  بر  كرونا  حوزه  در  استانی  مصوبات 
كارشناسی دانشگاه علوم پزشکی به تصويب رسيده 
و نظر تخصصی حوزه بهداشت و سلامت پيشران 

تصميمات استانی بوده است.
به گفته وی، در مسير مبارزه با كرونا از ظرفيت 
نيروهای مسلح، طلاب، مراجع، گروه های مردمی 
ديده  آسيب  اقشار  به  رسيدگی  برای  جهادی  و 
مطلوبی  استفاده  قم  درمانی  تجيهزات  تامين  و 

شده است.
نمونه  اولين  كشف  بدليل  قم  كرد:  اضافه  وی 
مثبت بيماری كرونا بيشترين دوره مبارزه با كرونا را 
در كشور از آن خود كرده است و از همان ساعت 
های ابتدايی كشف ويروس كوويد۱۹ جلسه ستاد 
مديريت بحران تشکيل و به اقتضای آن تصميماتی 
گرفته شد كه بعدها به نقطه اتکا وزارت بهداشت در 
تصميم سازی های كرونايی تبديل شد. سرمست 
گفت: با وجود درگيری شديد اين استان با بيماری 
كرونا اما قم با ۴ ماه ثبات، بيشترين زمان ماندگاری 
در وضعيت آبی را در زمستان سال گذشته به نام 

خود ثبت كرده است.
با  درگيری  دوران  طول  در  داشت:  اظهار  وی  
كرونا اجازه نديم دوگانگی های كاذب و مخرب بين 
معيشت و سلامت و دين و درمان در اين استان 

جايی برای خودنمايی داشته باشد.
استاندار قم عنوان كرد: با تکميل و راه اندازی 

بيمارستان اميرالمومنين)ع( و بهره برداری قريب 
الوقوع از بيمارستان مادر در شهرک پرديسان در 
مجموع ۴۵۰ تخت به ظرفيت درمانی استان اضافه 

می شود.
بهداشت  خانه های  تجهيز  داشت:  ابراز  وی 
روستايی، صدور مجوز برای استخدام ۲۵۰ نيروی 
جديد در دانشگاه علوم پزشکی، تامين تجهيزات 
جعفريه  و  كهک  جديد  شهرستان  دو  بهداشتی 
به  مربوط  فعاليت های  در  نظر  تجديد  امکان  و 
مهمترين  پذيرايی  تالارهای  و  گردشگری  بخش 
درخواست های استان قم از وزارت بهداشت است.

۶ واحد صنعتی راکد در قم
 به چرخه تولید بازگشت

سرمست  همچنين روز سه شنبه در پايان بازديد 
از چند واحد صنعتی در شهرک صنعتی شکوهيه 
قم در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: امسال 
كه   ۹۹ و   ۹۸ سال های  فعاليت های  ادامه  در  و 
به عنوان رونق توليد و جهش توليد نامگذاری شده 
بود، طرح سه شنبه های اقتصادی و بازديد هفتگی 
از واحدهای توليدی صنعتی استان در دستور كار 

قرار گرفت.
وی در ادامه با اشاره به بازديد از واحدهای توليد 
دستگاه تصفيه آب خانگی و قطعه های اين محصول 
و همچنين افتتاح مجدد واحد توليد كننده فيلتر 
تصفيه آب يادآور شد: در سالجاری برای احيای ۳۸ 
واحد هدف گذاری و برنامه ريزی شده كه تا به حال 
و در عرض ۲ ماه گذشته ۶ واحد را احيا كرديم و 
بقيه را نيز طی هفته های آينده احيا خواهيم كرد. 
وی خاطرنشان كرد: يکی از ويژگی های واحدهايی 
كه بازديد كرديم، تکيه بر دانش بومی، خلاقيت و 
نوآوری كارآفرينان داخلی است. سرمست، صادرات 
محوری را نيز از ديگر شاخص های اين واحدها ذكر 
كرد و گفت: محصول های اين واحدها به بيش از ۱۰ 
كشور صادر می شود و اين نکته مهمی است كه بر 

تمام كارآفرينان تاكيد داريم.
وی اضافه كرد: توليدكنندگان و صنعتگران استان 
و هم در  تکنولوژی  بومی سازی  با  ارتباط  هم در 
خود  محصول های  بودن  محور  صادرات  با  رابطه 

همت كنند.
صادرات  بُعد  هم  كه  صنايعی  گفت:  سرمست 
محور و هم بُعد تکنولوژی و ساخت داخل دارند را 

پشتيبانی و حمايت می كنيم.
وی بيان كرد: حمايت از صنايعی كه دانش بنيان 
هستند نيز از اولويت های مهم اقتصادی صنعتی 

دولت دوازدهم به شمار می آيد.

استاندار قم اعلام کرد:

خسارت کرونا به ۶۰ درصد اقتصاد استان قم

رييس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به مهمترين معضلات كنترل كرونا در اين 
استان، گفت: تراكم جمعيت، تجمعات بالا و تردد زياد سبب شده تا قم بشدت در 

معرض اوج گيری و چرخش ويروس باشد.
محمدرضا قدير روز دوشنبه در جلسه ستاد مديريت بحران در سالن كرامت 
استانداری، اضافه كرد: در پيک چهارم حداكثر بيماران بستری در قم به ۶۰۰ تن 
رسيد و از اين نظر پيک چهارم در قم برخلاف ساير استانهای كشور در حقيقت 

ادامه پيک سوم بود.
به گفته وی، عملکرد قم در پيک به اصطلاح چهارم بسيار مطلوب بود و تدابير 

انديشيده در اين استان اجازه چرخش بيشتر اين ويروس را نداد.
رييس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: از آخر خردادماه و يا ابتدای تيرماه واكسن 
ايرانی كو بركت بصورت رسمی وارد چرخه درمان و واكسيناسيون عمومی خواهد 
شد. رييس مركزبهداشت قم نيز دراين جلسه اظهار كرد: وضعيت ابتلا به كرونا در 

قم روند كاملا نزولی به خود گرفته ولی هنوز اين استان از مرحله پيک چهارم گذر 
نکرده است. سيامک محبی ادامه داد: قم از نظر ميزان بستری به ازای هر صدهزار 
نفر در رتبه بيست و يکم كشور قرار گرفته است و اميد می رود رنگ بندی كرونايی 

اين استان بزودی تغيير يابد.
به گفته وی، طی يک هفته ۶ هزار و ۳۱۲ مورد تست كرونا در اين استان انجام 

گرفته كه ۹۴۳ مورد از اين بين مثبت گزارش شده است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تعداد موارد مثبت كرونا در هفته 
جاری در مقايسه با يک هفته قبل از آن حدود ۱۲ درصد كاهش يافته است. محبی 
اظهار داشت: در طرح شهيد سليمانی ۱۵۶ هزار تست كرونا تاكنون انجام و ۲۵ 

هزار بيمار قطعی كرونايی شناسايی شده است.
وی اضافه كرد: تاكنون ۴۸ هزار دوز واكسن كرونا در اين استان تزريق شده است و 

درصد رعايت پروتکلهای بهداشتی در قم حدود ۷۰ درصد برآورد می شود.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

قمدرمعرضاوجگیریوچرخشویروسکرونا

مدير زراعت و باغبانی جهاد كشاورزی استان قم 
گفت: به دليل تنش های آب و هوايی امسال گندم 

كمتری در قم توليد شده است.
حميدی با اشاره به اينکه امسال ده روز زودتر از سال 
گذشته برداشت غلات از جمله گندم آغاز شده گفت: 
به دليل تنش های آب و هوايی امسال گندم كم تری 

توليد شده است.
حميدی افزود: متوسط برداشت گندم در هر هکتار 
به دليل  امسال  بود كه  تن  در سال های گدشته ۵ 
بارش كم باران در سال زراعی گذشته توليد با كيفيتی 
نداشتيم و برداشت گندم به زير ۴ تن در هکتار رسيده 
است. وی گفت: حدود شش هزار و هفتصد هکتار از 

اراضی استان به زير كشت گندم رفته است.

گلایه کشاورزان قمی از قیمت خرید تضمینی
امينی از كشاورزان نمونه استان هم با گلايه نسبت 
به قيمت پايين خريد تضمينی گندم گفت: با هزينه 
های كود و بزر و آب و برق و ماشين الات و ... قيمت 
پيشنهادی ما شش هزار و پانصد تومان است ولی 
متاسفانه قيمت تضمينی خريد دولت ۵ هزار تومان 
تعيين شده است.  وی در ادامه گفت: با اين شرايط 
آب و هوايی مزارع ما كه بالای ۸ تن در هکتار محصول 
از سوی ديگر  تن رسيده،  به چهار  امسال  داد  می 
قيمت پايين خريد دولت كام ما را تلخ كرده است 
قيمتی كه طبق قانون بايد شهريور تعيين كنند، اما 
هرسال ديرتر و بعد از كشت كشاورز اعلام ميکنند. با 

اين اوصاف ديگر ذوقی برای كشت گندم نداريم.

بضاعت پایین دولت برای خرید گندم
رئيس جهاد كشاورزی استان قم نيزدراين خصوص 
خريد  قيمت  برابری  دو  افزايش  وجود  با   : گفت 
تضمينی نسبت به سال قبل، هنوز تا قيمت واقعی 
فاصله داريم. پورميدانی اينکه افزايش هزينه ها باعث 
افزود:  است  شده  گندم  شده  تمام  قيمت  افزايش 
دولت امسال هر كيلو گندم را ۵ هزار تومان می خرد 
كه اين رقم با رقم كارشناسی حدود ۶ هزارتومانی، 

فاصله ۲۰ درصدی دارد.
نيست،  اين  از  بيش  دولت  توان  فعلا  گفت:  وی 
خريد  قيمت  رشد  شاهد  آينده  سال  اميدواريم  اما 
تضمينی باشيم تا كشاورزان را نسبت به كاشت ترغيب 

كنيم.

مدیر زراعت و باغبانی جهاد کشاورزی استان قم:

امسالگندمکمتریدرقمتولیدشدهاست


